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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

رهبر انقلاب در ابتدای جلسه درس خارج فقه مطرح کردند؛

تشکر عمیق از ملت ایران در پی 
امتحان بزرگ و مطلوب انتخابات

کوروش احمدی کارشناس مسائل بین المللی:

راه خروج ایران از 
لیست سیاه  باز است

 رهبر انقلاب اسلامی با تشکر از درخشش مطلوب ملت ایران در 
امتحان بزرگ انتخابات و ناکام گذاشتن فرصت طلبی و تبلیغات 
همه جانبه دشمنان، تأکید کردند: در مقابل توطئه دشمن برای 
ضربه زدن به ارکان مختلف کشور، همه باید برای دفاع هوشیار و 

آماده ضربه و حمله متقابل باشیم. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
روز  صبح  اسلامی  انقلاب  رهبر  رهبری،  معظم  مقام  دفتر 
)یکشنبه( در ابتدای جلسه درس خارج فقه با تشکر از درخشش 

مطلوب ملت ایران در امتحان بزرگ انتخابات و ناکام گذاشتن

تلفات کرونا در ایران به ۸ نفر رسید
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نپذیرفتم انتخابات 
درشهرقم به تعویق بیفتد

معاون اول رییس جمهوری:

 مقابله با ویروس کرونا نیازمند عزم ملی است

آرای نمایندگان وفرایندهای تصمیم گیری درکشورباید شفاف شود

مجلس و موانع فسادستیزی

وزیر کشور :

دیپلمات پیشین تاکید کرد: راه خروج ایران از لیست سیاه FATF باز مانده و قرار نیست برای خروج از آن، همه چیز از ابتدا 
 CFT شروع شود بلکه کافی است کار از همان جا که متوقف شده ادامه یابد که یک مورد آن، الحاق به کنوانسیون های پالرمو و
است. »کوروش احمدی« با اشاره به قرار گرفتن ایران در لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی گفت: گروه ویژه مالی به عنوان 

یک نهاد فنی و تخصصی بین الدولی استانداردهایی را برای مقابله با پولشویی و تامین مالی تروریسم تعریف کرده است و از

عکس/عرفان کوچری

دکترسید حسین حسینیان کاندیدای یازدهیمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم با صدور پیامی از آحاد 
مردم استان قم که باحضور پرشور خود در انتخابات برگ زرین دیگری 
به افتخارات شهر مقدس قم و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران  

افزودند تقدیر و تشکر وقدردانی کردند.
متن این پیام بدین شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
مردم شریف و متدین استان قم 

با صلوات بر محمد و آل محمد و درود به روح پر فتوح امام خمینی 
و  سلام  عرض  ضمن  و  ایران  اسلامی  جمهوری  گذار  (بنیان  )ره 
درود خدمت مقام معظم رهبری و همشهریان عزیز و حمد و سپاس 
خداوند متعال که توفیق حضور در عرصه یازدهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی را به اینجانب عنایت و باعث ایجاد شور و 
نشاط انتخاباتی در حوزه انتخابیه استان قم و صیانت از خون شهدا 
و نظام مقدس جمهوری اسلامی و تحقق منویات رهبر معظم انقلاب 

اسلامی گردید .

لذا ضمن تشکر از مردم ولایتمدارقم برخود لازم می دانم از کلیه 
عزیزانی که در ستاد انتخاباتی اینجانب فعالیت خالصانه نموده و کلیه 
برادران و خواهران و اقشار گوناگون و همچنین از شورای متخصصین 
شهر ، جبهه حامیان انقلاب اسلامی ، انجمن بیماران دیابتی کشور 
و جنبش عدالت و مهرورزی که با حمایت خویش این جانب را مورد 
لطف قرار دادند و کلیه کسانی که به اینجانب رای داده اند صمیمانه 
تشکر و سپاس گزاری نموده و با واگذار کردن همه چیز به خداوند 
متعال و ضمن تبریک به  منتخبین مردم شهید پرور استان قم و یاد 
آوری این نکته که انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان طی چهار 
سال آتی مسئولیت تمامی اظهارات  ،تصمیمات مصوبات و اقدامات 
ایشان را در محضر ملت شریف ایران و خداوند متعال بعهده دارند 
آرزوی توفیق روز افزون این عزیزان در راستای خدمت صادقانه به مردم 
شایسته استان قم و آستان مقدس کریمه اهل بیت )سلام الله علیها ( 

را از خداوند متعال خواستارم .
و السلام علیکم و رحمة الله و برکاته 
سید حسین حسینیان 98/12/4

با تبریک به منتخبین مردم شریف استان قم

پیام قدردانی دکترسید حسین حسینیان از حضورمردم قم در انتخابات 

انتخاباتی امن، سالم و دقیق مبتنی بر قانون برگزارنمودیم

مشارکت  42/57درصدی مردم در انتخابات

رییس اداره پیش بینی هواشناسی استان قم هشدارداد

باران سیل آسا در انتظار قمی ها
بارش از روز سه شنبه آغاز تا ظهر روز چهارشنبه ادامه دارد

آب گرفتگی معابروایجاد سیلاب در رودخانه ها قابل پیش بینی است
باید مسیر رودخانه قمرود بسته شود

وزیر بهداشت اعلام کرد

قم ؛همچنان کانون کرونا در ایران 
دکتر قدیر:  ماسک و موادضدعفونی کننده رایگان در قم توزیع می شود

 تعطیلی مدارس استان قم تا پایان هفته
۸ و2

۸



دوشنبه -پنجم اسفند ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4990 اخبار2

 

لیست سیاه FATF را 
بی اهمیت جلوه ندهیم

 جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از بازیگران پیشرو 
در غرب آسیا چاره ای جر تعامل پویا و مستمر با جهان ندارد 
و راه پیشرفت اقتصادی کشور از مسیر اتکا به توانمندی های 

داخلی ضمن دریافتن بازارها و بهره گیری از فرصت های جهانی می گذرد و اقتصاد کشورهای 
منزوی محکوم به شکست است.

اسفندماه همواره برای ایرانیان ماهی پر از تکاپو و تلاش برای نو شدن بوده است، مردم ایران 
هر سال در این آخرین ماه تقویم هجری شمسی می کوشند تا کارهای عقب مانده را جبران 

کرده و برای آغاز سالی نو و حالی نو مهیا شوند.
انتخابات مجلس شورای  نیز داشت؛ برگزاری  اما ویژگی مهم دیگری  اسفندماه امسال 
اسلامی و انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان که با توجه به شرایط منطقه ای و بین المللی 

کشور از ابعاد زیادی دارای اهمیت بود.
می دادند،  سر  را  انتخابات  تحریم  و  قهر  ناامیدی،  ندای  که  مختلفی  صداهای  از  فراتر 
بخش های زیادی از مردم ایران باز هم صبورانه پای صندوق های رأی آمدند تا نشان دهند 
به آینده ایران می اندیشند و اجازه نمی دهند هیاهوهای سیاسی رأی و نظر آنها را از صحنه 

قانون گذاری کشور محو کند.
همزمان با این رخداد حساس سیاسی در داخل کشور، اتفاق مهم و البته تأسف باری نیز در 
یک اجلاس بین المللی علیه کشورمان رقم خورد. بعد از کشمکش های بسیار و البته موافقت 
مجلس و دولت با پیوستن ایران به کارگروه ویژه اقدام مالی FATF، به دلیل عدم تصویب نهایی 
دو کنوانسیون بین المللی مقابله با تأمین مالی تروریسم CFT و مبارزه با جرائم سازمان یافته 
فراملی موسوم به »پالرمو« در مجمع تشخیص مصلحت نظام، کارگروه ویژه اقدام مالی روز 
جمعه ۲ اسفند )۲۱ فوریه( در آخرین روز نشست خود در پاریس، نام ایران را در فهرست سیاه 

این نهاد بین المللی و در کنار کره شمالی قرار داد.
حال متعاقب این تصمیم تمامی روزنه های تبادلات مالی رسمی با ایران مسدود می شود 
و بانک ها و مؤسسات مالی اندکی که هنوز در کشورهای همسایه از جمله عراق، ترکیه و در 
کشورهایی مانند روسیه و چین با ایران کار می کنند، ناگزیر به ترک فعالیت های رسمی خود 

با کشورمان می شوند.
هر چند تحریم های گسترده و ظالمانه دولت آمریکا علیه کشورمان سبب می شود که این 
تصمیم تأثیر آنی بر اقتصاد ایران نداشته باشد و تکانه های شدیدی در وضعیت معیشتی 
مردم ایجاد نکند، اما طبیعتاً همردیف شدن با کشوری منزوی همچون کره شمالی، مسأله 

نویدبخشی برای اقتصاد و اعتبار جمهوری اسلامی ایران نیست.
نکته دردناک ماجرا اینجا است که حتی دولت های تروریست پرور و حامیان مالی اصلی 
تروریسم به این کنوانسیون ها پیوسته اند، از مزایا و اعتبار عضویت در آن سود می برند و ضمن 
برداشتن فشارهای بین المللی از روی کشورهای خود، آزادانه به سیاست های کثیف خود در 
حمایت مالی از تروریسم ادامه می دهند، اما جمهوری اسلامی ایران که قربانی تروریسم و البته 
مدافع کشورهای منطقه در برابر گروههای خطرناک تروریستی است، حال در لیست سیاه این 

نهاد بین المللی قرار گرفته است.
آش سیاست های متناقض کشوری چون عربستان تا حدی شور شده که گروه ویژه اقدام 
مالی در گزارشی به تاریخ ۲۴ سپتامبر ۲۰۱۸ از بی توجهی عربستان سعودی به جرائم مالی، 
پولشویی و  تأمین مالی تروریسم در سطح بین المللی، به شدت انتقاد و رقم این جرائم مالی 
را مبلغی بین ۱۲ تا ۳۲ میلیارد دلار اعلام کرد. حال اما این نه عربستان خاطی که نام ایران 
است که به لیست سیاه FATF وارد شده و کشورهای جهان را از مبادلات بانکی و تجاری با 

کشورمان نهی می کند.
هرچند سران کشورهای جهان به خوبی می دانند که کدام کشورها حامی داعش و گروه های 
افراط گرای تروریستی اند و کدام یک به مبارزه با آنها کمک کرده اند و هر چند نمی توان در 
ظالمانه، سیاسی و هدفمند بودن تصمیم FATF شک کرد، اما در عین حال نمی توان و نباید 
این اتفاق را کم اثر و بی اهمیت جلوه داد و در ارائه تحلیل گرفتار بی صداقتی و نادیده گرفتن 

واقعیت ها شد.
جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از کشورهای پیشرو در غرب آسیا، چاره ای جر تعامل 
پویا و مستمر با سایر کشورهای جهان ندارد و راه پیشرفت اقتصادی کشور از مسیر اتکا به 
توانمندی های داخلی ضمن دریافتن بازارها و بهره گیری از فرصت های جهانی می گذرد و 

اقتصاد کشورهای منزوی محکوم به شکست است.
ایران نمی تواند و نباید مسیر تجارت و مبادلات خود را از سایر کشورها جدا کند و در این راه 
لازم است ما نیز به قوانین و استانداردهایی که همه کشورهای جهان -به جز تعداد محدودی 
کشورهای ذره ای و غیر اثرگذار- پذیرفته اند، پایبند باشیم؛ حداقل در همان سطحی که سایر 

کشورهای عضو پایبندند.
از آنجا که مجلس دهم پیوستن ایران به FATF را تصویب کرد، اما رأی و نظر نمایندگان ملت 
راه به جایی نبرد و کشور را به سمت و سویی کشید که حداقل منفعتی در آن نیست. حال 
همزمانی انتخابات مجلس و قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه FATF شاید یک تلنگر باشد؛ 
تلنگری مبنی بر اینکه نقش و نظر مجلس به عنوان مجمع نمایندگان ملت باید بیش از پیش 
تقویت شود. همانگونه که امام راحل فرمودند »...مجلس شورای اسلامی می خواهد برای ایران 
خدمت کند و باید قوه داشته باشد، تنها مرکزی است که تمام قوا باید تابع آن باشند )صحیفه 

امام، ج ۱۲، ص: ۱۹۹(«.
البته از نمایندگان منتخب جدید نیز انتظار می رود که منافع ملی را در رأس برنامه ها و اهداف 
خود قرار دهند و اجازه ندهند بازی های سیاسی، کشمکش های جناحی و نگرش های 
متعصبانه آنها را از حقوق این ملت زجر کشیده و مظلوم که با رأی خود آنها را به قدرت 

رسانده اند، غافل کند.
استاد دانشگاه

فرار بورس از تله شکست 
هفته اول اسفند با استرس، نگرانی و بد اقبالی در ایران 
آغاز شد. مهمان ناخوانده»کرونا« با سرعت باور نکردنی از قم 
به تهران رسید و بعد از درگیر کردن شماری از شهروندان به 

عرصه تجارت منطقه ای ایران سرایت پیدا کرد.
اما اتفاق دوم در پاریس رخ داد آنهم در اجلاس نهاد موسوم به گروه اقدام مالی یا FATF  و 

بازتابهای این اتفاق بلافاصله در بازارهای ایران نمایان شد.
 FATF بعد از چند بار فرصت دهی به ایران و بی اعتنایی نهادهای تصمیم گیر و کلان 
کشور، این بار نام جمهوری اسلامی را به لیست سیاه خود برد. تصمیمFATF  سیستم 
بانکی و مالی ایران را ملزم می کند تا طبق استانداردهای جهانی قوانین مربوط به شفافیت 

و پولشویی را به طور کامل اجرا کند
در حالی که اتفاق اول یعنی ورود کرونا به ایران، ماهیت غافلگیرانه داشت و مثل یک شوک 
فضای زندگی و اقتصاد ایران را تحت تاثیر قرار داد. اتفاق دوم یعنی تصمیم FATF  کاملا 
پیش بینی شده بود و نظام اقتصادی و بانکی ایران خود را برای این تصمیم آماده کرده بود 

عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی کسی که در خط مقدم مواجهه باFATF  قرار 
دارد، در چند گفت و گو و یادداشت خود عملکرد یکساله بانک مرکزی را شاهد گرفت و بر 
این اساس اطمینان داد که تصمیم گروه FATF  مشکل جدی برای تجارت خارجی و بازار 

ارز ایران نخواهد گذاشت. 
به این صورت بود که بازار بورس ایران و میلیونها سهامدار آن صبح شنبه سوم اسفند را با 
دلهره و نگرانی آغاز کردند. این موج استرس اولین علایم و نتایج خود را در افت ۱۲ هزار 

واحدی شاخص بورس و منفی شدن سهم ها نشان داد.
در حالی که بسیاری از سهامداران خرده پا به سمت فروش هجوم می بردند به فاصله دو 
ساعت اتفاقی عجیب و شاید کم سابقه در بازار بورس رخ داد. شاخص کل در چرخش مهم 

از فاز منفی خارج شد و دوباره مسیر صعود را در پیش گرفت.
راز این چرخش بزرگ و فرار بورس از یک ریزش شدید چه بود؟ این سوال اکنون موضوع 

بحث جدی کارشناسان بازار سرمایه شده است 
اولین دلیل را می توان در سخن سکاندار نظام بانکی ایران ، عبدالناصر همتی جست 
و جو کرد آنجا که گفت؛  انرژی منفی FATF قبل از این در بازار تجارت و اقتصاد ایران 
تخلیه شده است و لذا تصمیم اجلاس پاریس چندان اتفاق غیرمنتظره به حساب نمی 

آید.
دومین اتفاقی که امروز مانع از ریزش بورس شد، نقش، آفرینی »حقوقی ها« بود. 
ماه اسفند به صورت عرفی در بازار سرمایه ایران به عنوان »ماه عرضه حقوقی ها« نام 
گرفته است. اما حقوقی ها امروز بیش از عرضه و فروش نگاه خود را به سمت تقاضا 
و خرید معطوف کردند و همین اقدام باعث شد تا کفه معاملات در بازار امروز بورس 

متعادل شود 
عامل سوم ، ورود و حضور نقدینگی بالا در بازار بورس است که باعث شده بازار سرمایه 
ایران در روزهای پرحادثه اسفند همچنان رنگ بهاری به خود گیرد. در این میان نظرسنجی 
یک موسسه معتبر اقتصادی نیز بر این امر مهر تایید نهاد که سهامداران هفته اول اسفند را 

سهامداران با رنگ سبز و منحنی صعودی شاخص سپری خواهند کرد. 
اما در بازار همجوار بورس، یعنی بازار ارز، هنوز نشانی از آرامش دیده نمی شود و پیش 
بینی بانک مرکزی در این بازار هنوز محقق نشده است تا جایی که امروز تب fatf  و کرونا 

دست به دست هم دادند تا قیمت دلار را تا استانه کانال ۱5 هزار بالا رود.
بازار بورس پیچ سخت سوم اسفند را در حالی به سلامت پشت سرگذاشت که خبرهای تازه 
از تجارت منطقه ای و داد و ستد ایران با همسایگانش چشم انداز روزهای آینده اقتصاد ایران 
را دشوار کرده است  خبرهایی که حکایت از این دارند که برخی از کشورهای منطقه اعم از 
عراق ، ترکیه ، کویت و امارات هراسان از ورود کرونا به بستن مرزها، توقف پروازها و محدود 
کردن مبادلات اقتصادی با ایران روی آورده اند اگرچه گفته می شود سفرها و دیپلماتهای 
ایران مذاکرات گسترده ای را برای از سرگیری پروازها و باز ماندن مرزهای هوایی و دریایی 

آغاز کرده اند
آنچه به بازار بورس مربوط می شود، امروز شاخص کل روی عدد ۴۸۱ هزار واحد قرار 
گرفت. روی نمودار تحلیلی شاخص بورس طی روزهای آینده در محدوده ۴۹۳ هزار تا 5۰۰ 
هزار واحد با مقاومت روبرو خواهد شد که چند عامل می تواند باعث شکسته شدن این 
مقاومت و پرواز بورس به بالاتر از 5۰۰ هزار واحد شود اولی همپوشانی بورس و دلار است 
و دومی عملکرد حقوقی ها است که با پرهیز از عرضه بیشتر فرصت رشد و صعود را از بازار 

سلب  نکنند.
کارشناس بازار سرمایه

نایب رئیس کمیسیون عمران: 

همراهی مردم در مقابله با کرونا ضروری است
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مردم باید نسبت به ویروس 
کرونا آگاه باشند و مراقبت های دقیق و پیشگیرانه ای به عمل آورند چراکه تنها راه مقابله با 
این ویروس، فعلا پیشگیری است.  سید ابوالفضل موسوی ، با تاکید بر ضرورت تمرکز تمام 
دستگاه ها برای جلوگیری از گسترش ویروس کرونا، بیان کرد: یکی از مسائل حائز اهمیت 
در شرایط کنونی کنترل ویروس کرونا است. برای کنترل این ویروس همراهی مردم ضروری 
است و قطعا دولت به تنهایی نمی تواند این ویروس را مدیریت کند. وی در ادامه اظهار کرد: 
امروز باید به سرعت از انتخابات عبور کنیم و آنچه که باید در اولویت تمام دستگاه ها باشد 
مدیریت ویروس کرونا است وگرنه ضربه اقتصادی و روحی سنگینی به کشور وارد خواهد شد. 
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس تصریح کرد: جلسات مجلس از روز دوشنبه برای بررسی 
بودجه در سه شیفت برگزار خواهد شد و عملا فرصتی برای برگزاری جلسات کمیسیون ها 
نیست اما کمیسیون عمران سعی می کند تا نشستی را با مسئولان مربوط در حوزه حمل و 
نقل عمومی برای برررسی اقدامات انجام شده برای مقابله با گسترش این ویروس برگزار کند. 
نماینده مردم یزد در مجلس تصریح کرد: مردم باید نسبت به این ویروس آگاه باشند و مراقبت 
های دقیق و پیشگیرانه ای به عمل آید. یکی از مهم ترین توصیه ها به مردم در شرایط کنونی 
خودداری از سفرهای نوروزی است. این ویروس به سرعت منتقل می شود و تنها راه مقابله با آن 
فعلا پیشگیری است. این عضو فراکسیون امید مجلس در ادامه تاکید کرد: حتی الامکان مردم 
باید از مسافرت های غیر ضروری پرهیز کرده و در شرایط خاص نیز از وسایل شخصی استفاده 
کنند. وی گفت: واقعیت این است که این ویروس اکنون به شهرهای مختلف کشور رسیده 
است. در شهرهایی که هنوز از این ویروس مصون مانده اند باید اقداماتی برای جلوگیری از ورود 
این ویروس صورت گیرد. موسوی افزود: بعضی از کشورها مرزهای خود را با ایران بسته اند و 
عملا مسافرت های خارجی به حداقل خواهد رسید. ما باید با برنامه ریزی صحیح مقابله با این 

ویروس را در داخل کشور مدیریت کنیم.
 

محمدرضا باهنر: 

انتخابات پرشور در سایه "کرونا" قرار گرفت
 دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: بعد از انتخابات پر شکوه، با نتیجه ای مطلوب، 
شرایط کشور تحت تاثیر و زیر سایه خطر ویروس کرونا قرار گرفت. »محمدرضا باهنر« عصر شنبه 
در نشست ماهیانه جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
اظهار کرد: حضور مردم در این انتخابات بسیار خوب بود و نتیجه انتخابات هم تقریبا روشن 
شده است. وی افزود: البته برای رسیدن به این نتیجه، از یک سال پیش تلاش زیادی از سوی 
گروه ها، افراد و احزاب اصولگرا صورت گرفت و نتیجه ای که امروز ما شاهد آن هستیم، محصول 
این تلاش ها و اعتماد مردم به جریان اصولگرایی است. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین 
با بیان اینکه روز سه شنبه ۲۹ بهمن، نهایتا گروه های اصولگرا به تفاهم کاملی رسیدند، 
خاطرنشان کرد: البته اختلاف های طبیعی و گپ و گفت هایی هم وجود داشت، که مشخص 
شد آثار مثبت وحدت بیشتر از اختلاف نظرهایی بود که شاهد آن بودیم. باهنر با اشاره به اینکه 
باید از نتیجه وحدت و انسجامی که منجر به پیروزی ما در یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی شد، خوشحال باشیم، افزود: باید کمک کنیم این وحدت در صحن مجلس 
نیز ادامه یابد و به روند کلی شرایط کشور کمک کنیم. موضوعات اقتصادی مانند گرانی، تورم، 
هزینه های معیشتی و دیگر مشکلات، مسائلی هستند که در مجلس یازدهم باید به آن ورود 
کنیم و سهم خود را در بهبود شرایط کشور انجام دهیم. وی شیوع ویروس کرونا را به عنوان 
اتفاقی غیر مترقبه یاد کرد و افزود: اگرچه گفته شده آثار ویران کننده ویروس کرونا کمتر از 
دیگر انواع آن است ولی با این وجود، مسئولان وزارت بهداشت و مسئولان امر، توصیه های 
لازم را برای جلوگیری از شیوع بیشتر آن، به مردم اطلاع رسانی کرده و می کنند. نماینده ادوار 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه آخرین آمار کشته شدگان ناشی از ویروس کرونا حدود 
۷ نفر اعلام شده است، اظهار کرد: متاسفانه آمار مبتلا شدگان تکثیر و این باعث شده، علاوه 
بر توصیه ها و اقدامات عملی دستگاه های مسوول، مردم نیز به صورت خودجوش تلاش کنند، 

جوانب احتیاط در مراودات و برخورد با هم را رعایت کنند.
 

علی صوفی: 

مجلس آتی با سیاست خارجی همراهی کند
یک فعال سیاسی گفت: اگر مجلس آتی قرار باشد کاری را پیش ببرد، باید با سیات خارجی 

همراهی کند و چوب لای چرخ دولت نگذارد و سعی کند تنش ها را برطرف کند. 
علی صوفی ،  اظهار کرد: با توجه به ابرچالش هایی که با آن روبه رو هستیم و خیلی هم آشکار 
است، طبیعی است که جامعه از مجلس آتی انتظار دارد در جهت حل مشکلات اقتصادی 
و سیاسی اقدام کند. وی ادامه داد: اولویت اول موضوع معیشت مردم است. مردم اداره 
زندگی شان از دست شان  رفته است. پس اولین اولویت باید حل مسائل اقتصادی باشد. در 
این راستا یکسری اقدامات کوتاه مدت و فوری لازم است. این فعال سیاسیخاطرنشان کرد: 
رفع فساد از سیستم اداری و اقتصادی ایران از دیگر موضوعاتی است که مجلس آتی باید 
برطرف کند. فساد هر اقدامی را بی اثر می کند. باعث می شود آن هایی که نفوذ دارند از فرصت 
ها استفاده کنند و به فسادشان ادامه دهند. سلامت مالی باید به صورت فرهنگ درآید. در 
پروژه های مهم همواره رد واگذاری ها و ضد و بندها دیده می شود. اصلا این رفتار رایج شده؛ 
در حالی که این موضوعات در اوایل انقلاب دیده نمی شد یا اگر بود سریع روشن می شد و با 
آن مبارزه می کردند. تا این فسادها هست شکاف طبقاتی هم وجود خواهد داشت و چرخه 
قدرت و ثروت از فساد استفاده می کنند. صوفی همچنین گفت: مشکل بعدی ما در سیاست 
خارجی است ؛ مجلس آینده باید در سیاست خارجی خیلی ظریف و دقیق عمل کند؛ باید 
سعی کند به دستگاه دیپلماسی کمک کرده و جناح بندی ها را کنار بگذارد. تندروها هم در 
مقابل ظریف بودند، هم مقابل برجام و هم جلوی روابط بین المللی را می گرفتند. اگر بخواهند 
در مجلس آتی هم آن مسیر را پیش ببرند کارمان به جاهای باریک می کشد. وی در پایان گفت: 
اگر مجلس آتی قرار باشد کاری را پیش ببرد، باید با سیات خارجی همراهی کند و چوب لای 
چرخ دولت نگذارد و سعی کند تنش ها را برطرف کند. چه در سطح منطقه و چه اروپا  و امریکا 
نیازمند حل تنش ها هستیم. این موضوعات اولویت هایی است که برای خروج از بن بست هایی 

که داریم باید در نظر گرفته شود.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی:

مجلس یازدهم تکلیف FATF را مشخص کند
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این که 
»می توان با تجدیدنظر در لوایح مورد تاکید گروه اقدام ویژه مالی )FATF( جلوی آسیب به 
کشور را گرفت«، گفت: انتظار می رود نمایندگان در مجلس دهم تکلیف لوایح CFT و پالرمو 
را مشخص کنند.  شهروز برزگر با اشاره به اقدام FATF در قراردادن نام ایران در لیست سیاه 
گفت: مجلس دهم به چهار لایحه دولت و کنوانسیون ها مورد تاکید FATF رای مثبت داد اما 
متاسفانه این لوایح به تایید شورای نگهبان نرسید و با اصرار مجلس شورای اسلامی به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ارائه شد. مجمع تشخیص محلی برای رفع موارد اختلافی بین شورای 
نگهبان و مجلس شورای اسلامی است اما نتوانست درباره دو لایحه CFT و پالرمو تعیین 

تکلیف کند.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با 
توجه به این وضعیت طبق پیش بینی های قبلی FATF ایران را در لیست سیاه قرار داد این 
بدان معناست که چند بانک در چند کشور که با حکم حکومت شان با ما مراوده مالی داشتند 
هزینه های شان بیشتر شده و این به معنای تحمیل هزینه بیشتر به کشور است. این نماینده 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در شرایط سخت باید با درک صحیح قوانین و قواعد 
بین المللی نقطه ضعف به دشمن نشان نداد و منافع ملی را حفظ کرد. درباره  لوایح مورد تاکید 
FATF حق شرط های بسیار قوی با حفظ منافع ملی، آرمان های نظام و انقلاب دیده شده 
است. مجلس شورای اسلامی بعد از این همه اختلاس و دزدی تاکید داشت که باید مردم 
شفاف بدانند پول هایشان کجا می رود و این لوایح را تصویب کرد. اتفاقی که در نهایت مورد 
تعیین تکلیف قرار نگرفت و ایران در لیست سیاه قرار گرفت و امروزه شاهد گرانی ارز هستیم که 

افزایش قیمت آن به معنای افزایش تورم و بروز هزاران مشکل دیگر است.
 

بهروزنعمتی:

 جلسات مجلس تعطیل نمی شود
یک عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه »درخواستی برای تعطیلی 
جلسات مجلس به دلیل شیوع کرونا وجود نداشته« گفت: جلسات مجلس تعطیل نخواهد 

شد. 
بهروز نعمتی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: ما درخواستی برای تعطیلی جلسات مجلس 
از سوی نمایندگان نداشته ایم و با توجه به اینکه بررسی لایحه بودجه سال ۹۹ در دستور کار 

مجلس است، جلسات علنی مجلس از فردا برای بررسی بودجه برگزار خواهد شد.
وی افزود: قاعدتا نمایندگان بهداشت فردی شان را رعایت می کنند و از دست دادن و روبوسی 
کردن نیز پرهیز خواهند کرد. مرکز بهداشت مجلس نیز حتما تدابیری برای جلوگیری از شیوع 
بیماری در مجلس خواهد داشت. نعمتی تأکید کرد: جلسات مجلس به دلیل در دستور 
کار بودن بودجه تعطیل نخواهد شد. در همین حال طیبه سیاوشی به ایسنا گفت: برخی 

نمایندگان درخواست تعطیلی جلسات مجلس را برای پیشگیری از شیوع کرونا داشته اند.
 

عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی خبرداد

»کاظم خاوازی« برای تصدی وزارت جهاد 
کشاورزی به مجلس معرفی شد

عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی از معرفی گزینه دولت برای تصدی وزارت جهاد 
کشاورزی به مجلس خبر داد.

علی اصغر یوسف نژاد عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ، از معرفی گزینه دولت برای 
تصدی وزارت جهاد کشاورزی به مجلس خبر داد.

وی بیان کرد: رئیس جمهور در نامه ای »کاظم خاوازی« را برای تصدی وزارت جهاد کشاورزی 
به مجلس معرفی کرده است.

گفتنی است، خاوازی در حال حاضر رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
است.

 رهبر انقلاب اسلامی با تشکر از درخشش مطلوب 
ملت ایران در امتحان بزرگ انتخابات و ناکام گذاشتن 
تأکید  دشمنان،  همه جانبه  تبلیغات  و  فرصت طلبی 
کردند: در مقابل توطئه دشمن برای ضربه زدن به ارکان 
مختلف کشور، همه باید برای دفاع هوشیار و آماده ضربه 

و حمله متقابل باشیم.
معظم  مقام  دفتر  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
رهبری، رهبر انقلاب اسلامی صبح روز )یکشنبه( در 

از درخشش  با تشکر  فقه  ابتدای جلسه درس خارج 
انتخابات و ناکام  ایران در امتحان بزرگ  مطلوب ملت 
گذاشتن فرصت طلبی و تبلیغات همه جانبه دشمنان، 
تأکید کردند: در مقابل توطئه دشمن برای ضربه زدن 
به ارکان مختلف کشور، همه باید برای دفاع هوشیار، 
و آماده ضربه و حمله متقابل باشیم. حضرت آیت الله 
خامنه ای با اشاره به فضاسازی منفی و پرحجم دستگاه 
های تبلیغاتی بیگانه علیه شرکت مردم در انتخابات، 

خاطرنشان کردند: این تبلیغات منفی از چند ماه قبل 
آغاز و با نزدیک شدن به انتخابات بیشتر شد و در دو روز 
آخر نیز به بهانه یک بیماری و ویروس، رسانه های آنها از 
کمترین فرصت برای منصرف کردن مردم از حضور در 
انتخابات چشم پوشی نکردند. رهبر انقلاب اسلامی با 
شکر خداوند متعال و قدردانی عمیق از حضور گسترده 
مردم در انتخابات برغم این تبلیغات مغرضانه، گفتند: 

خداوند اراده کرده است این ملت را پیروز کند.
به  محدود  را  ایران  ملت  با  دشمنان  دشمنیِ  ایشان 
عرصه های اقتصاد، فرهنگ و باورهای دینی و انقلابی 
مردم ندانستند و افزودند: آنها حتی با انتخابات ملت 
پدیده  نمی خواهند  نیز مخالف هستند چرا که  ایران 
شرکت مردم به نام دین در پای صندوق رأی و در خدمت 
حضرت  شود.  تثبیت  واقعیت  یک  به عنوان  انقلاب، 
آیت الله خامنه ای برگزاری انتخابات در نظام اسلامی 
را باطل کننده ادعای دشمنان مبنی بر مخالفت دین 
انتخابات در  با آزادی و دموکراسی خواندند و گفتند: 
جمهوری اسلامی نشان می دهد که دین مظهر کامل 
یک دموکراسی همه جانبه است و برگزاری ۳۷ انتخابات 
نظام  بی نظیر  اهتمام  نشان دهنده  در طول ۴۱ سال 
اسلامی به مردم سالاری است. رهبر انقلاب اسلامی با 
دعوت همگان به شناخت دشمن و هوشیاری در مقابل 
آن، تأکید کردند: در مقابل فعالیت هزاران نفر از جبهه 
دشمن علیه مسائل گوناگون ایران، در جبهه ملت ایران 
باید میلیون ها نفر آماده دفاع، ضربه و حمله متقابل در 

امور تبلیغاتی و انواع کارهای ممکن برای ملت باشند.

رهبر انقلاب در ابتدای جلسه درس خارج فقه مطرح کردند؛
تشکر عمیق از ملت ایران در پی امتحان بزرگ و مطلوب انتخابات

رییس جمهوری با قدردانی از حضور مردم در انتخابات مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
این مجلس از روز تشکیل در سال آینده، مجلس همه است و همگان نیز باید با آن همکاری 

کنند و البته مجلس هم موظف به همکاری با همه نهادهای نظام است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر یکشنبه در جلسه هیات دولت اظهار 
داشت: در یکی از سخت ترین ایام حیات انقلاب اسلامی و در شرایط سخت اقتصادی و 
اجتماعی و سیاسی ملت ایران برای تکریم نهاد انتخابات و دفاع از »حق انتخابِ« خویش، به 

پای صندوق های رای رفتند و برای سرنوشت خویش تصمیم گرفتند.
رییس جمهوری با بیان اینکه "ما باید نهاد انتخابات در ایران را زنده نگه داریم و صرف نظر 
از نتیجه و گرایش سیاسی منتخبان، از نفسِ حضور مردم تشکر می کنیم"،  ضمن تبریک به 
نمایندگان منتخب ملت گفت: همان طور که رییس جمهوری نه تنها نماینده ۲۴ میلیون رای 
دهنده به خویش بلکه نماینده ۴۱ میلیون رای دهنده و همه ملت ایران است. از روز افتتاحیه 
مجلس یازدهم، مجلس هم نماینده نه فقط ۴۲ درصد رای دهنده، بلکه وکیل همه ی ملت 

ایران است.
روحانی گفت: مردم اکنون انتظار دارند که نمایندگان محترم به عنوان نماینده منافع ملی، 
مصالح ملی و حقوق همه ملت ایران عمل کنند. طبق قانون اساسی هر نماینده مجلس نه در 

برابر مردم حوزه انتخابیه خود که در برابر کل ملت ایران مسوول است.
رییس جمهوری تصریح کرد: دولت تدبیر و امید از آغاز، با دفاع از حق مشارکت، در پی 
گسترش رقابت در انتخابات بود و با وجود سخت گیری ها، در رایزنی ها چه در نهان و چه در 

آشکار برای رشد مشارکت سیاسی کوشید.
روحانی همچنین با قدردانی از تمامی کسانی که در اجرا و برگزاری این انتخابات تلاش 
کردند، گفت: از مجریان انتخابات و از همه کسانی که در سراسر کشور در برگزاری این انتخابات 
تلاش کردند و زحمت کشیدند باید سپاسگزاری کنم. از نیروهای انتظامی که امنیت را برقرار 
کردند و از اصحاب رسانه که به دقت و حساسیت، فضای انتخابات را منعکس کردند، قدردانی 

می کنم.
هدف ما کنترل بیماری در کوتاه ترین زمان با کمترین تلفات ممکن است

روحانی همچنین به موضوع بیماری کرونا اشاره و ضمن اعلام همدلی و همبستگی با همه 
مردم عزیز ایران و به خصوص شهروندان شهرهایی که چند تن از هم وطنان ما در آنجا جان 
خود را در اثر این بیماری از دست دادند، به اقدامات گسترده دولت برای مبارزه و ریشه کنی این 
بیماری پرداخت و خطاب به ملت ایران اظهارداشت: ما اطمینان می دهیم که همه توان خود را 
به کار گیریم تا سلامت مردم تامین شود و از این رو، بلافاصله ستاد پیشگیری و مقابله را تشکیل 

داده و همه امکانات خود را بسیج کرده است.
رییس جمهوری با بیان اینکه همه دستگاه های دولتی، نیروهای مسلح و نهادهای عمومی 
هر اقدامی را که لازم است برای سلامت عمومی انجام خواهند داد، گفت: هدف ما کنترل 
بیماری در کوتاه ترین زمان با کمترین تلفات ممکن است و مسوولیت و فرماندهی با وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است و اقدامات خودسرانه افراد یا دستگاه ها در این مساله 

به هیچ وجه تحمل نخواهد شد.
حق ملت بزرگ ایران نبود که در لیست اقدام تقابلی یک نهاد بین المللی قرار گیرد

روحانی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع کارگروه اقدام مالی )FATF( اشاره کرد و 
اظهارداشت: در مورد FATF نظر دولت و مجلس مشخص بود و همه اقدامات اجرایی را انجام 
داد و لوایح چهارگانه از جمله دو لایحه پالرمو و CFT را نیز به تصویب رساند. قصد دولت، اعلام 

تصمیم جدی نظام در مبارزه با پولشویی و جرائم سازمان یافته و تامین مالی تروریسم بود.
رییس جمهوری تاکید کرد: تلاش ما این بود اجازه ندهیم علی رغم اینکه پیشتاز مبارزه با 

پولشویی و مقابله با تروریسم هستیم توسط آمریکا و رژیم صهیونیستی به عنوان ناقض این 
اقدامات معرفی بشویم.

 روحانی گفت: در هر حال FATF، عدم تصمیم جمعی خارج از اختیار دولت و مجلس را بهانه 
قرار داده و مصوبه ای خلاف مصالح ملت ایران صادر کرد که همانگونه که انتظار می رفت موجب 
خرسندی آمریکا شد و توجیه گر تشدید تحریم های ظالمانه و غیرانسانی خواهد بود. اینک وقت 
آن است که آنها که بهانه به دست آمریکا داده اند، پاسخگوی موضع گیری غیرکارشناسانه خود 

باشند.
رییس جمهوری با بیان اینکه بانک مرکزی و دستگاه های اقتصادی و تجاری ما برنامه ریزی 
لازم برای تجارت در شرایط تحریمی انجام داده اند و تلاش می کنند آثار منفی آن بر اقتصاد و 
مبادلات بین المللی ما را به حداقل برسانند، گفت: البته محدودیت  تحریم های آمریکا خیلی 
شدیدتر و بیشتر از محدودیت های FATF می باشد ولی تلاش دولت برای آن بود که مصوبه 

FATF، مجوزی به دولت آمریکا برای فشار بیشتر به طرف های تجاری ما ندهد.
روحانی تاکید کرد: این حق ملت بزرگ ایران و جمهوری اسلامی نبود و نیست در حالی که 
پیشتاز مبارزه با تروریسم و پولشویی است در لیست اقدام تقابلی یک نهاد بین المللی قرار گیرد.

تحریم آمریکا مانند کرونا است، ترسش بیشتر از واقعیت آن است
 رییس جمهوری روز یکشنبه در دیدار وزیر امور خارجه اتریش با بیان اینکه تحریم آمریکا مانند 
ویروس کرونا است که ترس و وحشت آن بیشتر از واقعیت آن است، گفت: انتظار از اتحادیه اروپا 

این است که در برابر اقدامات غیرقانونی آمریکا ایستادگی کند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی  ، روابط تهران و وین را بسیار خوب و دوستانه 
خواندو افزود: دو کشور ظرفیتهای خوبی بویژه در زمینه های اقتصادی برای همکاری دارند 
و امیدواریم اتریش در توسعه همکاری ها به فشارهای غیرقانونی و نادرست آمریکایی ها اعتنا 

نکند.
رییس جمهوری با بیان اینکه برجام و توافق هسته ای فقط تعلق به ایران، اروپا و یا کشورهای 
۱+5 ندارد، بلکه می تواند برای امنیت و صلح منطقه و جهان تاثیرگذار باشد، تصریح کرد: ما 

هنوز هم بر این باور هستیم که می توانیم برجام و این توافق را حفظ کنیم.
روحانی با اشاره به اینکه توافق هسته ای می توانست پایه خوبی برای ایجاد اعتماد جدید بین 
ما و غرب از جمله اتحادیه اروپا و آمریکا باشد، گفت: ایران به سهم خود به این توافق متعهد 

بوده است.
رییس جمهوری با اشاره به تحریم مواد غذایی و دارو از سوی آمریکا علیه مردم ایران در کنار 
تحریم های اقتصادی ایران، اظهارداشت: اعمال این تحریم ها یک اقدام تروریستی است و 

انتظار داریم اتحادیه اروپا در این زمینه به وظیفه انسانی خود عمل کند.
روحانی با تاکید بر اینکه امنیت منطقه ما باید توسط کشورهای خود این منطقه تامین شود، 
گفت: امروز امنیت آبراهه های منطقه نسبت به گذشته کاهش یافته و بسیاری از کشورهای 

منطقه ما همچون یمن، عراق، سوریه و افغانستان در شرایط امنیتی مناسبی قرار ندارند.
رییس جمهوری با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران »طرح صلح هرمز« را با هدف برقراری 
صلح و امنیت در منطقه ارائه کرده و این طرح با استقبال روبرو شده است، تصریح کرد: همه 

مشکلات منطقه ما ناشی از مداخلات غلط و غیرقانونی آمریکا در مسائل این منطقه است.
روحانی تاکید کرد: معتقدیم امنیت این منطقه در امنیت اروپا و همچنین امن بودن مسیر 

انرژی برای همه جهان و اروپا اهمیت دارد.
رییس جمهوری ابراز امیدواری کرد: همکاری های ایران و اتریش در زمینه های مختلف دو 
جانبه و منطقه ای بیش از پیش گسترش یابد و با سفر وزیر خارجه اتریش به ایران شاهد تحول 

مثبت در روابط دو جانبه و روابط با اتحادیه اروپا باشیم.

رییس جمهوری در جلسه هیات دولت:

باید نهاد انتخابات در ایران را زنده نگه داریم

محمد مهدی مظاهری*

وزیر بهداشت با اشاره به اینکه با همکاری شورای تامین 
استان قم تمهیداتی اندیشیده شده است که مردم مجبور 
به سفر به سایر نقاط نباشند، گفت: با شیوه قرنطینه سازی 
شهرها موافق نیستیم؛ چراکه مردم با هوشمندی خود در 

منزل می مانند و نکات بهداشتی را رعایت می کنند. 
دکتر سعید نمکی با اشاره به برگزاری ستاد کشوری کنترل 
این سومین  رئیس جمهور، گفت:  با دستور  کروناویروس 
جلسه ای بود که با حضور سایر وزرا و معاون اول رئیس جمهور 

روزیکشنبه برگزار شد.
وی در خصوص مباحث مطرح شده در این ستاد کشوری،  
در  بیماری  بروز  میزان  از  گزارش هایی  کرد:  خاطرنشان 
این جلسه ارائه شد و مباحثی پیرامون تعطیلی مدارس و 

دانشگاه ها دنبال شد. 
ماسک و موادضدعفونی کننده رایگان در قم 

توزیع می شود
به  آلودگی  کانون  همچنان  اینکه  بیان  با  بهداشت  وزیر 
ویروس شهر قم است،  تصریح کرد: با همکاری شورای تامین 
استان تمهیداتی اندیشیده شده است و امکانات برای مردم 
استان فراهم است که مردم مجبور به سفر به سایر نقاط 
نباشند. بنده و همکارانم با شیوه قرنطینه سازی شهرها 
منزل  در  خود  هوشمندی  با  مردم  چراکه  نیستیم  موافق 
می مانند و با رعایت توصیه های بهداشتی ما می توانند در 

جلوگیری از زنجیره انتقال بیماری نقش آفرین باشند.
وی با بیان اینکه یکی از مشکلات در استان قم کمبود 
ماسک و مواد شوینده بود، اظهار کرد: به دنبال این موضوع 
و بروشور در  تا بسته ای شامل ماسک،  شوینده  مقرر شد 

اختیار خانواده ها در استان قم قرار گیرد.
 مردم از سفرهای غیرضروری خودداری کنند

وزیر بهداشت در ادامه صحبت هایش با تاکید بر توجه به 
از  پرهیز  دست ها،  شستن  باید  گفت:  بهداشتی  مسایل 

روبوسی، نرفتن به نقاط پرجمعیت و غیره را رعایت کنیم. در 
عین حال از مردم عزیز قم خواهش می کنم که سفر نکنند. 
برخی به ما گفتند که قم را قرنطینه کنید، اما من اعتقاد 
دارم مردم ما آنقدر فهیم، شریف و باشخصیت هستند که با 
آموزش هایی که ارایه می دهیم، خودشان رعایت می کنند و 
قرنطینه خانگی را برای خودشان اعمال می کنند. بنابراین 
خواهشم از مردم این است که از قم به جایی سفر نکنند و در 
عین حال اعلام می کنم که در حال حاضر رفتن به سمت قم 
و شهرهای زیارتی را مطلقا توصیه نمی کنیم؛ چرا که در حال 
حاضر قم یک کانون بیماری است که باید آن را مدیریت کنیم 
و موارد زیادی را که از مناطق مختلف مورد بررسی قرار دادیم 

و مثبت شده اند، اکثرا منشاء سفر به قم داشته اند.
منشاء کرونا در ایران

وی همچنین درباره منشاء این بیماری در کشورمان گفت: 
طبق بررسی هایمان منبع ویروس را پیدا کردیم که از ناقلین 
چینی بوده است و موارد آن در حال مشخص شدن است. 
همچنین یکی از فوتی ها در قم بازرگانی بود که از طریق 

پروازهای غیرمستقیم سفرهایی به چین داشته است.
آمادگی در تمام بیمارستان ها

وزیر بهداشت با بیان اینکه ما از قبل در کل بیمارستان های 
بودیم،  کرده  ایجاد  را  لازم  آمادگی های  کشور  استان های 
افزود: تلاش شد تا بتوانیم بیماران را در مراکز ریفرال متمرکز 
کنیم و از پراکندگی آنها جلوگیری کنیم. مراکز بهداشتی و 
درمانی نیز در کل کشور آماده باش هستند؛ بویژه در مناطقی 
که مواردی از بیماری مشاهده شده است. همچنین در کنار 
این مراکز آمبولانس های ویژه ای قرار گرفته تا اگر قرار بود 

بیماران را منتقل کنند، این اقدام را انجام دهند.
وحشت مردم ازکرونا وحشتی کاذب است

نمکی خطاب به مردم تاکید کرد: وحشت بیهوده ای که 
درباره کرونا در مردم ایجاد شده، وحشتی کاذب است. باید 

ویروس کرونای جدید هم  از  ناشی  بیماری  توجه کرد که 
میزان مرگ ومیر و هم بیماری زایی اش به مراتب از بیماری 
آنفلوآنزا کمتر است؛ به عنوان مثال طبق گزارشاتی که خود 
را  ارایه داده اند حدود 280هزار مورد بستری  آمریکایی ها 
البته  آنفلوآنزای نوع بی تخمین می زنند که  برای ویروس 
در حال حاضر اوج گرفتاری ما هم در ارتباط با آنفلوآنزای 
نوع بی وجود دارد و بسیاری از مواردی که بستری شده اند 
یا بیمارانی که می بینیم آنفلوآنزای نوع بی هستند که در 
حال حاضر نیز در پیک زمستانه این بیماری قرار داریم.
آمریکایی ها تخمین می زنند که در رابطه با آنفلوآنزا نوع بی 

16هزار مرگ داشته باشند.
وی ادامه داد: این درحالیست که ما در آنفلوآنزا پاییزه یعنی 
آنفلوآنزای H1N1 آمار مرگ و میرمان به مراتب پایین تر از حد 
انتظار بود. البته آمار مرگ و میر و بیماری زایی H1N1 بسیار 

بیشتر از کرونا است.
 اخبار کرونا را از وزارت بهداشت پیگیر باشید

وی تاکید کرد: در عین حال توصیه می کنم که مردم از 
استفاده از خودکارهای عمومی و وسایل شخصی مشترک 
پرهیز کنند. باید توجه کرد که پیشگیری بهترین راه مبارزه 
از  را فقط  اخبار  بیماری است. در عین حال مردم  این  با 
وزارت بهداشت دریافت کنند و بدانند که ممکن است سایر 
اطلاعات کذب باشد. بنابراین مردم به ما کمک کنند و ما را 

حمایت کنند تا بتوانیم به سرعت این موضوع را جمع کنیم.
کرونا را شکست می دهیم

وزیر بهداشت از ایجاد بسیج ملی کرونا در کشور خبر داد 
و گفت: بسیجی را با عنوان "کرونا را شکست می دهیم" با 
ایجاد پایگاه هایی در سراسر کشور آغاز کردیم و امیدواریم 
همه مردم همانطور که در بسیج ملی کنترل فشارخون به ما 
کمک کردند، به این بسیج هم خواهند پیوست و به زودی 

شکست کامل کرونا را در کشور اعلام خواهیم کرد.

وزیر بهداشت اعلام کرد

قم ؛همچنان کانون کرونا در ایران 
موافق قرنطینه سازی شهرها نیستیم

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا نیازمند عزم ملی 
و همکاری همه دستگاه ها و آحاد جامعه است، گفت: مردم عزیز با رعایت نکات بهداشتی کمک 

کنند تا از انتشار و تکثیر این ویروس جلوگیری کنیم. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، اسحاق جهانگیری روز یکشنبه در 
جلسه ستاد پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا با اشاره به اینکه وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی به عنوان رییس ستاد پیشگیری و مقابله با کرونا از اختیارات کامل برخوردار است، تصریح 
کرد: همه دستگاه ها، نهادها و بخش خصوصی مکلف هستند همراهی و همکاری لازم را با این 
ستاد برای مقابله با ویروس کرونا انجام دهند. وی با تاکید بر فعالیت کمیته های مختلف ذیل 
ستاد متناسب با وضعیت پیش رو، افزود: استانداری ها، دستگاه های اجرایی و نهادهای مختلف 
نیز باید همگی پای کار باشند و پیش از هر گونه تصمیم گیری در خصوص اقدامات خود برای 

مقابله با ویروس کرونا، باید هماهنگی های لازم را با این ستاد انجام دهند. در این جلسه که وزرای 
آموزش و پرورش، علوم، تحقیقات و فناوری، راه و شهرسازی، میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی، دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری و سخنگوی دولت، رییس سازمان مدیریت 
بحران کشور و رییس سازمان پدافند غیرعامل نیز حضور داشتند، وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گزارشی از آخرین تعداد ابتلا به ویروس کرونا در کشور ارائه کرد و گفت: براساس تصمیم 
گیری های انجام شده مواردی که آزمایش آنها مثبت شده در شرایط ایزوله و سایر موارد که مشکوک 
به ویروس کرونا هستند تحت نظر قرار می گیرند. وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با تاکید 
بر اینکه سازماندهی مناسبی زیرمجموعه ستاد پیشگیری و مقابله با کرونا صورت گرفته، گزارشی 
از کمیته های ذیل این ستاد و فعالیت آنها ارائه و خواستار هماهنگی و همراهی همه دستگاه ها، 

استان ها و نهادهای مختلف برای نتیجه گیری هر چه بهتر در روند مقابله با ویروس کرونا شد.

معاون اول رییس جمهوری:

 مقابله با ویروس کرونا نیازمند عزم ملی است

سید حمید رضا علوی*
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توصیه های سازمان جهانی بهداشت برای 
پیشگیری از کرونا

کارشناسان و متخصصان سازمان جهانی بهداشت در چند توصیه عمومی به مردم 
مناطق مختلف جهان، رعایت نکات اولیه و بهداشت فردی را اساسی ترین اقدام در 

راستای پیشگیری از آلوده شدن به ویروس کرونا اعلام کردند.
براساس سایت رسمی سازمان جهانی بهداشت، مهم ترین نکاتی که رعایت آن به مردم 
به ویژه در کشورهای در معرض شیوع کرونا از سوی کارشناسان و متخصصان این نهاد 

بین المللی توصیه شده ،  به شرح زیر است:
1.  شستن دست ها با آب و صابون

 دستان خود را مرتب با آب و صابون بشویید یا اگر به نظر می رسد که دستانتان به ظاهر 
آلوده نیست، آنها را با ژل های حاوی الکل تمیز کنید.

- چرا؟ شستن دست ها با آب و صابون یا استفاده از ژل های بر پایه الکل سبب می شود 
چنانچه ویروسی هم بر روی دستان شما باشد، از بین برود.

2. تنفس بهداشتی را تمرین کنید 
هنگام سرفه و عطسه، دهان و بینی خود را با دستمال بپوشانید و بلافاصله دستمال را 
در سطل زباله بیندازید و دستان خود را با آب و صابون یا ژل های بر پایه الکل تمیز کنید.
- چرا؟ پوشاندن دهان و بینی در هنگام سرفه و عطسه از شیوع میکروب و ویروس 
جلوگیری می کند. اگر بر روی دستان خود عطسه یا سرفه کنید، ممکن است اشیاء یا 

افرادی را که با انها در تماس هستید  آلوده کنید.
۳. حفظ فاصله در اجتماع

 دستکم یک متر فاصله میان خود و سایر افراد بخصوص افرادی که سرفه و عطسه می 
کنند و یا تب دارند، حفظ کنید.  

- چرا؟ هنگامی که شخصی به یک بیماری تنفسی مانند کرونا آلوده است و سرفه یا 
عطسه می کند، قطرات کوچک خارج شده از دهان و بینی آنها حاوی ویروس است. اگر 

فاصله شما با این افراد کم باشد، ممکن است ویروس وارد دستگاه تنفسی شما باشد.
4. از لمس چشم، بینی و دهان خودداری کنید

- چرا؟ دست بسیاری از سطوح آلوده به ویروس را لمس می کند. اگر با دستان آلوده 
به چشم، بینی یا دهان دست بزنید، ویروس را از سطحوح به بدن خود انتقال می دهید.

۵. اگر تب، سرفه و مشکل تنفسی دارید، به سرعت به پزشک مراجعه کنید
 اگر به منطقه ای در چین سفر کرده اید، یا اگر با کسی که به چین سفر کرده، تماس 

نزدیک داشته اید به سرعت به پزشک مراجعه کنید.
- چرا؟ هر وقت تب، سرفه و مشکل تنفسی داشتید باید به سرعت به پزشک مراجعه 
کنید، زیرا ممکن است این علایم به دلیل عفونت تنفسی یا وضعیت جدی دیگری باشد. 
علائم تنفسی با تب می تواند علل مختلفی داشته باشد و بسته به تاریخچه و شرایط سفر 

شخصی شما، ویروس کرونا می تواند یکی از این موارد باشد.
۶. اگر علائم تنفسی خفیفی دارید و سابقه مسافرت به چین ندارید

- اگر علائم تنفسی خفیفی دارید و سابقه سفر به چین ندارید، اصول بهداشتی تنفس 
و شستن دست ها را با دقت تمرین کرده و تا حد امکان در خانه بمانید.

به عنوان احتیاط، هنگام رفتن به فروشگاه های خرید و فروش حیوانات زنده، بازارهای 
مرطوب یا بازار محصولات حیوانی، اقدامات بهداشت عمومی را انجام دهید.

از شستن منظم دستها با آب سالم و بهداشتی و صابون پس از دست زدن به حیوانات 
یا دهان  از دست زدن به چشم، بینی  و محصولات حیوانی اطمینان حاصل کنید 
خودداری نمایید. از تماس با حیوانات بیمار یا محصولات حیوانی فاسد اجتناب کنید. 
از هرگونه تماس با حیوانات دیگر در بازار )به عنوان مثال، گربه های ولگرد و سگ، 
جوندگان، پرندگان و خفاش ها( به شدت جلوگیری کنید. از تماس با زباله های حیوانی 

آلوده یا مایعات موجود در خاک یا زباله های ساختمانی خودداری کنید.
۷. از مصرف محصولات حیوانی خام و نیم پز خودداری کنید

 مصرف گوشت و شیر را با احتیاط انجام دهید تا از انتقال آلودگی غذاهای خام و نیم 
پز به بدن خود جلوگیری کنید.

 چگونگی مقابله با استرس در زمان شیوع کرونا
- ترس و نگرانی و سردرگمی در مواقع شیوع اینگونه بیماری ها کاملا طبیعی است. در 
چنین مواقعی تلاش کنید با افرادی که به آنها اعتماد دارید و یا دوستانتان تماس بگیرید.
اگر در چنین مواقعی مجبور به ماندن در خانه هستید، سعی کنید سبک زندگی 
سالمی در پیش بگیرید؛ رژیم غذایی سالمی را رعایت کنید، خوب بخوابید و ورزش 
کنید. با عزیزان خود در خانه ارتباط داشته باشید و با دوستان خود از طریق تلفن و ایمیل 

در تماس باشید.
- مصرف سیگار، الکل و مواد مخدر را کنار بگذارید. اگر احساس دستپاچگی و 

سردرگی داشتید با پزشک یا مشاور تماس بگیرید.
- سعی کنید به اطلاعات درست دسترسی داشته باشید. اطلاعاتی را جمع آوری کنید 
که در تصمیم گیری های درست و منطقی و در پیش گرفتن اقدامات محتاطانه به شما 

کمک کند.
- زمان گوش دادن به رادیو و تلویزیون و هر رسانه دیگری را که بر نگرانی خود و خانواده 

تاثیر منفی می گذارد محدود کنید.
- سعی کنید با سرگرمی ها و مهارت هایی که در زمان های عادی انجام می دادید، 

احساسات خود را مدیریت کنید.
کمک به کودکان برای مقابله با کرونا ویروس در زمان شیوع

واکنش کودکان به استرس به شیوه های گوناگون است؛ برخی از آنها بیش از پیش 
نگران و آشفته و خشمگین شده و برخی وابسته تر از قبل شده و گروهی دیگر به شب 

ادراری مبتلا می شوند.
-  به واکنش های فرزندتان به شکلی حمایتی پاسخ دهید، به نگرانی های آنها گوش 
کنید و به آنها بیش از گذشته محبت نمایید. کودکان در دوران سختی به عشق و محبت 
بیشتر بزرگترها احتیاج دارند. در صورت امکان زمان بیشتری برای بازی و آرام کردن آنها 

بگذرانید.
- در چنین مواقعی باید کودکان در کنار والدین و خانواده خود باشند. از جدا کردن 

کودکان از سرپرستان آنها خودداری کنید.
در صورتی که جدایی هم رخ دهد )مثلًا بستری شدن در بیمارستان( با تماس منظم 

)مثلًا از طریق تلفن( از آرامش آنها اطمینان حاصل کنید.
حقیقت را به آنها بگویید و به فرزندان خود اطلاعات روشنی در مورد بیماری بدهید تا 
خطر ابتلا به این بیماری را کاهش دهند. بسته به سن و درکی که از موقعیت دارند، از 

کلمات مناسب برای توضیح آن استفاده کنید.

این ویتامین ها مقاوت بدن شما را دربرابر 
ویروس ها بالا می برد

در فصل زمستان نیاز بدن به انرژی افزایش می یابد. در این فصل، سرما باعث ایجاد 
التهاب مفصل و درد می شود و از طرفی سرماخوردگی و آنفلوآنزا شیوع پیدا می کند.

بسیاری از این بیماریهای زمستانی به علت کمبود مواد معدنی یا ویتامین رخ میدهد 
از این رو با مصرف ویتامینها، میتوان انرژی مورد نیاز بدن را تامین و از بروز این بیماریها 

پیشگیری کرد:
ویتامین سی: شروع زمستان همراه با عفونتهایی مانند سرماخوردگی، سرفه، تب و 
آنفلوآنزا است. این در حالی است که مصرف ویتامین سی منجر به تقویت سیستم ایمنی 

بدن و کاهش طول دوره این بیماریها میشود. 
ویتامین سی نوعی آنتی اکسیدان است که باعث کاهش التهاب در بدن نیز میشود. در 
زمستان میتوانید ویتامین سی مورد نیاز خود را از طریق مصرف مرکبات، سبزیجات تیره 

رنگ و مکملهای این ویتامین دریافت کنید.
ویتامین دی: اگرچه مصرف ویتامین دی در تمام طول سال مورد نیاز است، اما در 
فصل زمستان و با مایل شدن نور خورشید، نیاز شما به این ویتامین بیشتر میشود. در 
طول زمستان احتمال بروز دردهای استخوانی و مفصلی به دلیل عدم تابش کافی نور 
خورشید بیشتر است. به گفته متخصصان تمام بزرگسالان زیر ۷۰ سال باید روزانه ۶۰۰ 
واحد بین المللی ویتامین دی مصرف کنند و حداقل ۳۰ دقیقه در معرض نور مستقیم 

خورشید باشند.
ویتامین ای: مصرف این ویتامین برای کمک به حفظ سلامت پوست ضروری است و 
از خشکی پوست در زمستان جلوگیری میکند. گوشت و ماهی، اسفناج، بروکلی، بادام 

سرشار از این ویتامین هستند.
ویتامین ب کمپلکس: تمام ویتامین های گروه ب را در زمستان به میزان کافی مصرف 
کنید. این ویتامینها کربوهیدرات را به انرژی تبدیل میکند تا چربیها و پروتئینها برای 

سوخت، مصرف شود. 
به همین دلیل است که با مصرف ویتامین ب به ویژه ویتامین ب ۱۲ افسردگی و 

اضطراب ناشی از کوتاه شدن روزها در زمستان را کاهش مییابد.
امگا ۳: این یک ویتامین نیست اما نقش مهمی در فصل زمستان برای سلامت شما 
دارد. اسیدهای چرب امگا ۳ سطح چربی خوب خون یا اچ دی ال را حفظ میکنند. 
بسیاری از افراد در طول زمستان دچار بیماریهای مفصلی می شوند و این در حالی است 
که مصرف امگا ۳ منجر به کاهش درد و سفتی مفصلی که از نشانه های آرتروز و آرتریت 

روماتوئید است می شود.

سلامت 

یکی از راه های تقویت ایمنی بدن استفاده از ادویه و گیاهان دارویی مفید در این زمینه 
است. در این روزها که بحث کرونا داغ است استفاده از این مواد غذایی، ایمنی بدنتان را 
تقویت کرده و ممکن است یک عامل بازدارنده در ابتلا به این بیماری و دیگر بیماری های 

ویروسی باشد.
ادویه ها و گیاهان دارویی که در ادامه آورده ایم نه تنها موجب تقویت سیستم ایمنی بدن 
شده بلکه به سلامت دیگر سیستم ها و اندام های بدن کمک کرده و باعث بهبود و ارتقای 

سلامت افراد می شوند.
زنجبیل سرشار از فیتونوترینت هایی است که جینجرول نامیده می شوند، دارای خاصیت 
آنتی اکسیدانی، ضدباکتریایی، ضدویروسی و ضدالتهابی است. این ادویه یک کمک کننده 

عالی در درمان سردردهای میگرنی، آرتریت ها و آسم نیز می باشد
دارچین

دارچین ایمنی بدنتان را بالا می برد. جزء فعال موجود در دارچین که سینامالدئید نام 
دارد باعث کاهش قند خون، کلسترول تام و تری گلیسیریدها شده و کلسترول خوب را 

افزایش می دهد.
در واقع دارچین موجب متعادل کردن قند خون در طولانی مدت شده و از جهش ناگهانی 
و افزایش سریع قند خون بعد از صرف غذا جلوگیری می کند. این امر حساسیت بدن شما 
به انسولین را بهبود بخشیده و ریسک فاکتورهای پیش دیابت را کاهش می دهد. علاوه 
بر این، این ادویه ی فوق العاده در معالجه ی سرطان مفید است؛ زیرا می تواند موجب کند 
شدن توسعه ی خون رسانی به تومورها شود. خوشمزه و همه کاره، این بهترین توصیف برای 

دارچین است!
فلفل کائن

کائن یا همان فلفل قرمز نیز به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک می کند. از مزایای 
شگفت انگیز آن می توان به ارتقای سلامت قلبی عروقی اشاره کرد. فلفل کائن فشارخون 
را پایین آورده و مشخص شده است که حتی توانایی توقف کردن حمله ی قلبی را نیز دارد! 
کائن همچنین موجب رقیق شدن اخلاط شده و عبور و مرور آن ها در طول ریه ها را تسهیل 

می کند. علاوه بر این شما می توانید هضم و جذب، حالت تهوع یا گاز را با فلفل کائن بهبود 
ببخشید.

فلفل سیاه
فلفل سیاه خاصیت ضدباکتریایی دارد و علاوه بر این که به باعث تقویت سیستم ایمنی 
شما می شود، یک ادویه عالی برای کمک به هضم غذایتان است. فلفل سیاه کمک می کند 
تا غذا در امتداد روده بزرگ با سرعت مناسبی که زمان انتقال روده نامیده می شود، حرکت 
کند و هرچه با سرعت بیشتر و روان تر عبور کند، روده بزرگ شما سالم تر می ماند. قدرت 
شفابخشی فلفل سیاه ناشی از پیپرین های موجود در آن است. پیپرین ها همان ترکیباتی 
هستند که وقتی فلفل سیاه می خورید موجب گرم شدن و افزایش حرارت در بدنتان 
می شوند. فلفل سیاه همچنین به پیشگیری و درمان سرطان و کاهش ترکیبات شناخته 
شده ای که باعث بدتر شدن التهاب در آرتریت می شوند کمک می کند و بدین ترتیب باعث 

تسکین درد در مبتلایان به آرتروز می شود.
زردچوبه

زردچوبه یک بسته ی سلامتی فوق العاده است. این ادویه ی شگفت انگیز تقریباً در هر 
زمینه ای از پیشگیری از بیماری تا بهبودی آن کارایی دارد.

آنتی اکسیدانی  قدرت  ماده  این  دارد.  نام  کورکومین  زردچوبه،  در  موجود  فعال  ماده 
فوق العاده ای دارد که نشان داده شده تقریباً از هر عضوی از بدن انسان محافظت می کند 
بیماری  آلزایمر،  بیماری  برابر سرطان،  در  بدن  از  زردچوبه  آن می شود.  التیام  باعث  و 
پارکینسون، بیماری های قلبی، سکته مغزی، دیابت، بیماری های چشمی، افسردگی، 
 Tufts مشکلات پوستی و موارد دیگر محافظت می کند. علاوه بر این ها، تحقیقات دانشگاه

نشان داد که این ادویه ی فوق العاده می تواند از افزایش وزن نیز جلوگیری کند.
آنتی اکسیدانی  قدرت  ماده  این  دارد.  نام  کورکومین  زردچوبه،  در  موجود  فعال  ماده 
فوق العاده ای دارد که نشان داده شده تقریباً از هر عضوی از بدن انسان محافظت می کند 

و باعث التیام آن می شود.
ادویه کاری

کاری، یک ادویه رایج در هند است که برای کنترل دیابت، پیشگیری یا درمان بیماری های 
قلبی، عفونت، کاهش حافظه ی مرتبط با سن و التهاب مورد استفاده قرار می گیرد.

کاری، دارای آنتی اکسیدان های قدرتمندی به نام آلکالوئیدهای کاربازول است که فقط 
در برگ آن موجود است و وظیفه ی جلوگیری از آسیب های سلولی که باعث بیماری یا پیری 

زودرس می شود، را بر عهده دارد.
پونه کوهی

پونه کوهی یک محافظت کننده ی طبیعی از شما در برابر عفونت است. از ترکیبات فعال 
موجود در این گیاه می توان به کارواکرول و تیمول اشاره کرد. این ترکیبات دارای خواص 
ضدویروسی، ضد باکتریایی و ضد قارچی قوی ای هستند. پونه کوهی به خلاص شدن 
از شر انگل های روده، از بین بردن باکتری های عامل مسمومیت غذایی، بهبود زخم های 
گوارشی، آرام کردن تحریکات روده و همچنین بهبود هضم غذا کمک می کند. پونه کوهی 
دارای مقدار زیادی مواد معدنی، انواع آنتی اکسیدان، فیبر و اسیدهای چرب امگا ۳ است. 

به نظرتان از این بهتر هم می شود؟!
آویشن

اگر به یک ضدعفونی کننده نیاز دارید، روغن درمانی آویشن تحت عنوان تیمول همان 
چیزی است که دنبال آن می گردید.

وقتی تیمول را روی پوست یا غشاهای مخاطی دهانتان می مالید، میکروب ها را از بین 
می برد. این روغن برای تسکین سرفه ها، جلوگیری از پوسیدگی دندان ها و پیشگیری از 

عفونت بسیار مفید است.
نعنا

نعناع دستگاه گوارش شما را ریلکس و آرام می کند و این امر موجب می شود این گیاه برای 
ناراحتی های گوارشی و روده ای مانند سندرم روده تحریک پذیر فوق العاده باشد.

نعناع، سوءهاضمه را تسکین داده و از آنجایی که غنی از منتول است، احتقان بینی و 
ناراحتی تنفسی را کاهش می دهد و به راحت تر نفس کشیدن شما کمک می کند. این گیاه 

همچنین باکتری هایی که باعث پوسیدگی دندان و ایجاد پلاک می شوند را از بین می برد.
زنجبیل

زنجبیل پادشاه تمام کمک کننده های طبیعی به دستگاه گوارش است. این گیاه دارویی 
حالت تهوع و استفراغ را تسکین می دهد، معده را آرام می کند و ناراحتی های ناشی از گاز 

و نفخ را از بین می برد.
تحقیقات نشان می دهد که زنجبیل یکی از مؤثرترین درمان های موجود برای بیماری 
حرکت، حتی بیشتر از داروهای بدون نیاز به نسخه است. زنجبیل برای رفع مشکل حالت 
تهوع در بیماری صبحگاهی در دوران بارداری، حالت تهوع بعد از جراحی و یا حالت تهوع 

ناشی از عوارض جانبی شیمی درمانی معجزه می کند.
از آنجا که زنجبیل سرشار از فیتونوترینت هایی است که جینجرول نامیده می شوند، دارای 
خاصیت آنتی اکسیدانی، ضدباکتریایی، ضدویروسی و ضدالتهابی است. این ادویه یک 

کمک کننده عالی در درمان سردردهای میگرنی، آرتریت ها و آسم نیز می باشد.
سیر

سال هاست که از سیر برای بهره گیری از خواص درمانی اش استفاده می شود. سیر به 
دلیل داشتن توانایی کمک به تعادل میکروب های خوب و بد در میکروبیوم بدن شما به 
عنوان یک آنتی بیوتیک قوی شناخته شده است. عنصر فعال در سیر آلیسین نام دارد. 
تحقیقات جدید نشان می دهد که سیر همچنین با تحریک سلول های ایمنی خاص و 
تنظیم ترشح سیتوکین ها، باعث تقویت سیستم ایمنی بدن می شود. سیتوکین ها مواد 
شیمیایی طبیعی تولید شده توسط سلول های ایمنی بدن هستند که به ارتباط برقرار کردن 
و عملکرد سیستم ایمنی کمک می کنند. برای دستیابی به حداکثر خاصیت سیر باید روزانه 

سه حبه بزرگ از آن را میل کنید.

نسخه ی گیاهی برای کاهش احتمال ابتلا به بیماری های ویروسی

10 ادویه و گیاه دارویی برای تقویت سیستم ایمنی بدن

متخصص و دانشیار پاتولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: خوردن غذاهای گرم مانند نان سبوس دار، عسل، خرما، 
کشمش، بادام و گوشت گوسفند، سیستم ایمنی بدن را جهت مقابله با کرونا تقویت کرده و دود کردن سه نوبت اسفند در روز به علت 

داشتن مواد آلکالوئیدی نیز براساس مستندات علمی فضا را ضدعفونی می کند. 
دکتر حسن اکبری روز یکشنبه با اشاره به جنگ روانی درباره ویروس کرونا افزود: ویروس کرونا آر اِن اِی )RNA( تک رشته ای )نوعی 

مولکول( و همانند ویروس آنفلوانزا است و از لحاظ قدرت بیماری زایی در سطح پایینی قرار دارد اما دارای قدرت انتشار بالایی است.
وی ادامه داد: خط اول مقابله بدن انسان با ویروس ها، سیستم ایمنی است؛ سیستم ایمنی نیز به شدت وابسته به انرژی سلول های 
ایمنی است و انرژی سلول ها از طریق تغذیه سالم و خواب به موقع )راس ساعت ۲۱ بخوابید( و ورزش تامین می شود بنابراین افراد باید 

تغذیه با اس دی ای پایین داشته باشند؛ »اس ادی ای« میزان انرژی لازم برای تبدیل ماده غذایی به انرژی سلولی است.
 متخصص و دانشیار پاتولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: اگر می بینیم مردم دیگر کشورها با ویروس نظامی سیاسی کرونا 
مواجه شده و به سرعت بیمار می شوند به این علت است که تغذیه مردم آنها در اغلب موارد از غذاهای نامتعارف مانند گوشت گربه و امثال 

آن تشکیل شده که در شرع مقدس، خوردن چنین غذاهایی منع شده است.
اکبری افزود: می توان نتیجه گرفت که اگر مردم از خوراکی های با طبع گرم استفاده کنند سیستم ایمنی شان قوی تر از قدرت ویروس 

کرونا خواهد شد و بنابراین مبتلا به کرونا نمی شوند.
وی ادامه داد: البته افرادی مانند مبتلایان به دیابت و کودکان دارای نقص ژنتیکی سیستم ایمنی که زمینه های نقص ایمنی به صورت 
ژنتیکی و اکتسابی دارند، مستعد ابتلا به کرونا هستند و استفاده از ماسک و تدابیر شدید بهداشتی برای این افراد توصیه می شود ولی افراد 

سالم و قوی با تغذیه مناسب نیازی به استفاده از ماسک و تدابیر شدید بهداشتی ندارند.
دود اسفند، ضد عفونی کننده هوا 

متخصص و دانشیار پاتولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی اظهار داشت: استفاده از دود اسفند با توجه به وجود مواد آلکالوئیدی 
که از ضدعفونی کننده ها و استریل کننده های گیاهی و طبیعی است، می تواند هوای تنفسی منازل و مجامع را ضدعفونی کند بنابراین 
روزی یک تا سه بار دود کردن اسفند برای ضدعفونی کردن فضاهای دربسته مانند مساجد، مدارس، ورزشگاه ها و منازل اکیدا توصیه می 

شود. مقالات علمی موثربودن دود اسپند در استریلیزاسیون را تائید می کنند.
 اکبری افزود: غذاهایی مانند گوشت گوسفند، روغن های حیوانی، روغن زیتون، روغن ارده کنجد، نان سبوس دار، عسل، خرما، 
کشمش، بادام، فندق، گردو، پسته، از میوه ها سیب، گلابی، به، انجیر و توت خشک و از حبوبات نخود و لپه از غذاهای دارای اس دی ای 

پایین یا  اصطلاحا غذاهای گرم به شمار می روند و جهت تقویت سیستم ایمنی برای مقابله با کرونا موثر هستند.
وی از زیتون در کنار غذا، انبه و موز، نارگیل و مرکبات شیرین مانند پرتقال، نارنگی، لیموشیرین و انار از میوه های دارای اس دی ای پایین 
نام برد و گفت: از عرقیجات و دمنوش های سنتی نیز، بادرنجبویه، اسطوخودوس، گل گاو زبان، عناب، زعفران، زنجبیل، دارچین، نعناع، 

پونه، چای کوهی و آویشن می توانند تقویت کننده سسیستم ایمنی باشند.
اکبری با بیان اینکه روغن کوهان شتر، روغن پیه گاو، روغن زرد گاوی و گوسفندی نیز اس دی ای پایین دارند، گفت: همچنین توصیه 
می شود که مردم غذاهای با طبع سرد مانند گوشت گاو و محصولات آن مثل سوسیس، کالباس، همبرگر و مارتادلا و فست فودها نخورند.
 متخصص و دانشیار پاتولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خاطرنشان کرد: همچنین مصرف مرغ صنعتی، چای سبز و سیاه، 
انواع سس های سفید و قرمز و دیگر سس های صنعتی، بستنی و شیرینی های مصنوعی )شیرینی قنادی( و خوردن آب سرد، سیستم 

ایمنی بدن را تضعیف می کند.
اکبری افزود: از روغن های نباتی، روغن مایع، جامد و سرخ کردنی، گوشت ماهی و مرغابی، ماست، دوغ و شیر به ویژه شیر سرد، از 

حبوبات عدس، سیستم ایمنی بدن را تضعیف می کند و بهتر است به جای آبغوره و آبلیمو از سرکه محلی انگور و آب نارنج استفاده شود.
وی به مردم توصیه کرد در صورت مصرف لبنیات آن را با نعناع، گل محمدی یا کنجد میل کنند و گفت: در صورت مصرف شیر، شیر را 
داغ کنید و شیر را قبل از مصرف ۱5 دقیقه بجوشانید و به آن زعفران یا زردچوبه اضافه کنید و آن را با خرما یا عسل میل کنید تا سیستم 

ایمنی ضعیف نشود.

شیوع بیماری ها، علی الخصوص بیماری های ویروسیِ عفونی سالیان سال است که سلامت انسان ها را تحت تأثیر خود قرار داده 
است، با توجه به ویروس جدیدی که یک ماهی است از کشور چین شیوع پیدا کرده و جدیداً به کشور ما رسیده و جا خوش کرده 
طبیعی است که دوباره ترس و وحشت به جانمان بیفتد و سلامت روانمان به خطر افتاده و ما را تبدیل به فردی مستأصل و ناتوان 
کند اما بهتر است بدانید که با بالا بردن سطح شناخت و آگاهی به امید خدا می توانیم این بحران را به  سلامت طی کنیم. استرس، 
اضطراب، نگرانی، ترس، احساس غم و اندوه، اشک ریختن، از دست دادن علاقه به فعالیت های لذت بخش، عصبانیت، احساس 
ناتوانی و درماندگی، مشکلات خواب و تمرکز، انزوا و دوری از جمع همه از علائمی است که نشان می دهد سلامت روانی شما با 
شنیدن اخبار ویروس جدید تحت تأثیر قرار گرفته است. محدودیت دیدوبازدید و سفر و در موارد حادتر قرنطینه از جمله عواملی 
هستند که باعث نگرانی نسبت به  سلامت خود و عزیزانمان می شود و همین باعث می شود تا طیف گسترده ای از افکار، احساسات 
و واکنش های مختلف را تجربه کنیم. در این مقاله نکاتی ذکرشده است که امید است با مطالعه آن بتوانیم به خود، خانواده و دوستان 
در حفظ سلامت روانی در این برحه کمک کنیم. در گام اول عمل به توصیه های بهداشتی مانند شستن و ضدعفونی کردن دست ها 
به خصوص پس از استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی، استفاده از ماسک، پوشاندن دهان با دستمال کاغذی هنگام عطسه یا سرفه، 
پرهیز از تماس نزدیک با افرادی که علائمی شبیه علائم سرماخوردگی و آنفلوانزا دارند، پخت کامل گوشت و تخم مرغ قبل از خوردن، 
خودداری از تماس بدون محافظ با حیوانات و عدم حضور در امکان عمومی مگر در مواقع اضطراری و به صورت محافظت شده الزامی 
است. در گام بعدی سعی کنید از گمانه زنی نسبت به این بیماری خودداری کرده و تنها از منابع موثق و معتبر اخبار را پیگیری کرده و 
از شایعه پراکنی و حدس و گمان خودداری کنید که این خود یکی از عوامل افزایش استرس و اضطراب در جامعه است، دسترسی به 
اطلاعات صحیح و باکیفیت در مورد این ویروس می تواند در کنترل اضطراب کمک زیادی بکند. برای این منظور و در ارتباط با ویروس 
کرونا وزارت بهداشت شماره تلفن ۱۹۰ )داخلی ۶( را جهت پاسخگویی در نظر گرفته است تا مردم از این طریق پاسخ سوالات خود 

را از کارشناسان مربوطه دریافت نمایند.
احساسات خود را بپذیرید: در شرایط شیوع ویروس و بلاتکلیفی احساس ترس و اضطراب خود را بپذیرید. به آنچه در درونتان 

احساس می کنید توجه کرده و بیان کنید، در یک دفتر یادداشت کنید، با دیگران صحبت کنید و یا تمرین مراقبه کنید.
انجام فعالیت های روزمره: حفظ روال همیشگی زندگی تأثیر مثبتی بر افکار و احساسات دارد. بنابراین کارهای روزمره خود را 
انجام دهید، فعالیت های بدنی مثل پیاده روی، دویدن و یا فعالیت های کششی انجام دهید، وعده های غذایی سالم بخورید، به اندازه 

کافی بخوابید و سرتان را با انجام فعالیت های لذت بخش گرم کنید.
قضاوت نکنید: در مورد اینکه چه کسی مسئول شیوع بیماری بوده قضاوت نکنید. کرونا ویروس بدون توجه به جنس، سن و نژاد 
همه را تحت تأثیر قرار می دهد پس نسبت به یکدیگر دلسوز و مهربان باشید و فراموش نکنید که هر فردی که سرفه یا عطسه می کند 

ویروس کرونا ندارد.
با دیگران در ارتباط باشید: دریافت حمایت و پشتیبانی از دیگران تأثیر قدرتمندی در کنار آمدن با مشکلات دارد. با رعایت موازین 
بهداشتی با خانواده و دوستان خود در ارتباط باشید، برقراری ارتباط با آن ها به شما احساس آرامش می دهد. صحبت کردن در مورد 
نگرانی ها، افکار و احساسات نیز می تواند به شما کمک کند؛ بنابراین بگردید و ببینید که در موقعیت های استرس زا چه کسانی و یا 

چه چیزهایی به شما آرامش می دهند.
 ایجاد محدودیت برای دسترسی به اخبار: خیلی طبیعی است که بخواهید از تمام اخبار مربوط به این ویروس آگاه باشید بخصوص 
اگر شما یا عزیزانتان تحت تأثیر این ویروس باشید؛ اما گوش دادن، خواندن و تماشای مکرر پوشش رسانه ای اخبار فقط و فقط باعث 
افزایش نگرانی و اضطراب بیشتر شما خواهد شد؛ هنگام خواندن خبرهای جدید در مورد شیوع بیماری و یا تعداد قربانیان آن بیشتر 

احساس آسیب پذیری و ناتوانی می کنید بنابراین به جای تمرکز روی اخبار، روی نکات مثبت و قابل  کنترل زندگی تمرکز کنید.
با فرزندان خود صحبت کنید: هماهنگی و همکاری خانوادگی برای پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا بسیار ضروری است؛ بنابراین 
از کودک خود بپرسید که درباره شیوع این بیماری چه چیزهایی شنیده که باعث نگرانی اش شده، سپس با ارائه راهکارهای بهداشتی 

و توصیه های محافظتی و پیشگیرانه ای که توسط متخصصین واجد شرایط بهداشت ارائه می شود، از خود و کودکانتان محافظت کنید.

متخصص و دانشیار پاتولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی :

غذا با طبع گرم سیستم ایمنی بدن را در مقابله با کرونا تقویت می کند 
حفظ سلامت روان در مواقع استرس زا

وقتی ویروس کرونا روانتان را به هم می ریزد

یک پزشک عمومی گفت: ویروس کرونا بیشتر برای افراد سن بالایی که از آنها مراقبت 
نشود، کسانی که بیماری های زمینه ای مزمن دارند مانند افراد مبتلا به دیابت، بیماران 

دارای نقص ایمنی، بیماران کلیوی و افراد مبتلا به برونشیت های مزمن خطر دارد.
حسین مهدلو افزود: ویروس کرونا همان آنفلوآنزایی است که جهش یافته و امروز شایع 
شده است. به هیچ عنوان وحشتناک نیست و حتی عوارض آن کمتر از آنفلوآنزاهای رایج 
است و کل نرخ مرگ و میر مبتلایان به این ویروس دو و نیم درصد است به طوری که در 

آقایان ۲.۸ درصد و در خانم ها ۱.۷ درصد است.
کرونا واکسن ندارد

وی با بیان اینکه ویروس کرونا جهانی است و در فصول سرما بیشتر به آن مبتلا می 
شوند، گفت: ویروس کرونا واکسن و دارو ندارد و افراد مبتلا به آن بعد از این، نسبت به این 

ویروس مقاوم می شوند.
مهدلو با بیان اینکه در همه گروه های سنی امکان ابتلا به کرونا وجود دارد، اظهار 
داشت: این بیماری ممکن است در هر فردی با علایم خاص بروز کند و اگر افراد کمتر 
از پنج سال به آن مبتلا  شوند، آنتی بادی های قوی تری در بدن آنها تولید می شود، 
همچنین افراد بزرگسال و سالمند دارای بیماری های زمینه ای خاص مزمن، این بیماری 
را سخت تر و با علایم بیشتر تجربه می کنند و اگر نوزادان شیرخوار هم به آن مبتلا شوند، 

بسیار خفیف است.
دوره کرونا از ابتلا تا دوران پنهان1۰ روز است

وی ادامه داد: دوره بیماری کرونا از ابتلا تا دوران پنهان ۱۰ روز است و علایم آن همان 
علایم ویروس آنفلوآنزا، تب، لرز، کوفتگی بدن، دردهای عضلانی گاهی دل پیچه، تهوع 
و استفراغ و سرگیجه است و در برخی موارد باعث تنگی نفس و به ندرت موجب زجر 
تنفسی می شود. مهدلو گفت: ۷۷ درصد از مبتلایان به ویروس کرونا دچار تب، ۸۰ درصد 
سرفه، 5۲ درصد کوفتگی و بدن درد، ۲۱ درصد سردرد و چهار درصد دچار تنگی نفس 
می شوند. این پزشک عمومی افزود:  ویروس کرونا بیشتر برای آقایان و خانم های سنین 
بالایی که از آنها مراقبت نشود، کسانی که بیماری های زمینه ای مزمن دارند مانند افراد 
مبتلا به دیابت، بیماران دارای نقص ایمنی، بیماران کلیوی، افراد مبتلا به برونشیت های 

مزمن خطر دارد.
کرونا تهدیدی برای مادران باردار نیست   

وی درباره ابتلای خانم های باردار به ویروس کرونا گفت: امکان ابتلا به ویروس کرونا 
در خانم های باردار وجود دارد و هیچ خطری آنها را تهدید نمی کند طبق بررسی ها برای 
مادر و نوزاد مشکل خاصی پیش نیامده است و نشانه ای مبنی بر اینکه آنها شدیدتر از بقیه 

مبتلایان این بیماری را تجربه کرده اند، وجود ندارد.
این پزشک عمومی ادامه داد: ویروس کرونا همان آنفلوآنزای معمولی است و حداقل 5۰ 
سال است که این  ویروس در دانشگاه های علوم پزشکی شناخته شده و چند سال قبل 

نیز با عنوان ویروس سارس گسترش یافت.
مهدلو با اشاره به شایعات ویروس کرونا به ویژه در فضای مجازی خاطرنشان کرد: پیش از 
این هم بیماری های واگیردار و اپیدمیک در جامعه شایع بوده اما به این شدت آثار نگرانی 

و استرس در جامعه ایجاد نمی کرد و این نگرانی ها بیش از واقعیت ویروس کرونا است.
کرونا فقط 5 ساعت زنده می ماند

به طور دقیق  افزود:  این ویروس بیشتر روی اجسام می نشیند،  اینکه  بیان  با  وی 
مشخص نیست اما حداکثر پنج ساعت این ویروس زنده می ماند و اگر محل آلوده با  مواد 
ضدعفونی کننده شسته شود کاملا از بین می رود. لازم به توضیح است که دو تا پنج روز 
دوران نهفتگی این بیماری است و ممکن است فردی که به آن آلوده شده است در این 

مدت زمان علائم بیماری نداشته باشد.

استفاده از ماسک لزومی ندارد
مهدلو درباره اصول پیشگیری از ابتلا اظهار داشت: رعایت مسائل بهداشتی از جمله 
شستن دست ها با آب و صابون به مدت ۲۰ ثانیه، پرهیز از دست دادن و روبوسی با افراد، 
سرفه و عطسه با استفاده از دستمال یک بار مصرف، پرهیز از استفاده وسایل نقلیه 

عمومی و توجه به علائم بیماری و کنترل تب توصیه می شود.
این پزشک درباره استفاده از ماسک برای پیشگیری از شیوع ویروس کرونا گفت: لزومی 
ندارد همه از ماسک استفاده کنند و فقط افرادی که علائم بیماری دارند یا بیمار شده اند 

باید ماسک استفاده کنند.
وی افزود: تهویه منزل بسیار مهم است باید مطمئن شد که خانه از هوای مطبوع 
برخوردار است و استفاده از دستگاه های تهویه هوا و باز کردن پنجره ها توصیه می شود 
همچنین سطوح خاص مشترک مانند پیشخوان آشپزخانه، تلفن، وسایل حمام و توالت 

ضدعفونی شود.
مهدلو با تاکید بر استفاده از غذاهای پخته و پرهیز از غذاهای رستوران های ناشناخته 
گفت: حتما بعد از تماس دست با گوشت خام دست ها شسته شود همچنین توصیه می 

شود حتما تخته گوشت مواد خام و پخته جدا باشد.
از کرونا  نترسید، مقاومت بدن خود را بالا ببرید

این پزشک با تاکید بر اینکه از کرونا  نترسید و مقاومت بدن خود را بالا ببرید، گفت: 
منابع غذایی دارای ویتامین ب۶، دی، آ، ب ۹ و ای موثر است؛ جعفری، شلغم، پیاز، 
اسفناج، مارچوبه، بروکلی، گل کلم، فلفل دلمه ای، سیب زمینی، کلم برگ، کاهو، هویچ، 
زیتون، چغندر قند، دانه های کنجد و آفتابگردان، نخود سبز، لوبیا چیتی، خیار، کیوی، 

پرتغال،توت فرنگی،انبه و آواکادوو از جمله مواد غذایی مفید هستند.
وی اضافه کرد: همچنین گوشت گوساله، ماهی تن، کپور، انواع قزل آلا، ساردین، روغن 
کبد ماهی، تخم مرغ، شیر، جگر مرغ، جگر گاو، سینه بوقلمون و مرغ از دیگر مواد غذایی 

مفید برای پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا محسوب می شود.
مهدلو توصیه کرد تا جایی که امکان دارد سفرهای غیرضروری به تعویق افتد و در صورت 
ضرورت از وسیله نقلیه شخصی استفاده شود و در صورتی که نشانه های ابتلا به ویروس 
کرونا مشاهده شد، خدمه سفر را در جریان قرار دهید و از دست زدن به سطوح وسیله 

نقلیه  عمومی حتی المقدور اجتناب کنید همچنین پد الکلی همراه داشته باشید.

یک پزشک عمومی :

خطر کرونا برای سالمندان و بیماران مزمن بیشتر است
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امیرآبادی نماینده اول مردم قم:

 رای مردم قم مسؤولیتم را سنگین تر کرد
امیرآبادی نماینده اول مردم قم در مجلس یازدهم با صدور پیامی اعلام کرد: اگرچه 
رای اعتماد و مردم شریف و عزیز قم مسئولیت اینجانب را سنگین تر نمود، اما این رای 
اعتماد ارزشمند پشتوانه اصلی اینجانب جهت پیگیری مطالبات قانونی و به حق مردم 

در سطح ملی و استانی خواهد بود
در پیام احمد امیرآبادی آمده است: خداوند متعال را سپاسگزارم که بار دیگر مردم 
متدین و سرافراز ایران اسلامی شکوه و اقتدار خود را در لبیک به فرمان رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در عرصه انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی به نمایش 
گذاردند. در این پیام آمده است: مردم شریف و نجیب استان قم نیز در این همایش 
ملی همانند گذشته نقش آفرینی نموده و برگی دیگر به آرمانهای امام و رهبری و نیز 
شهدای انقلاب اسلامی به ویژه خون مطهر سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
عهد و پیمان بستند. در بخش دیگری از این پیام خاطرنشان شده است: اینجانب ضمن 
شکرگزاری به درگاه خداوند متعال به واسطه الطاف الهی در این آزمون مهم از مردم 
نجیب و بزرگوار در این ایام، مجددا با رای خود اینجانب را به عنوان خادم خویش برای 
دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی انتخاب نمودند صمیمانه تشکر نموده و سجده شکر 
به جای می آورم. در این پیام اضافه شده است: حضور پرشور مردم در عرصه انتخابات 
که تجلی مردم سالاری دینی است را به محضر مقام معظم رهبری »مدظله العالی«، 
مراجع عظام تقلید »دامت برکاتهم«، تبریک عرض می کنم. از دست اندرکاران برگزاری 
انتخابات؛ شورای نگهبان، وزارت کشور، ناظران و بازرسان و عموم مردم که در تحقق این 
حماسه بزرگ نقش داشتند تقدیر و تشکر بعمل می آید. از حضرات آیات، حجج، اساتید، 
طلاب، حوزویان و تشکل ها و جریانات انقلابی و عموم مردم شریف استان قم که به این 

جانب اعتماد نموده و رأی داده اند، تقدیر و تشکر بعمل می آید.
به تمام منتخبگان در مجلس شورای اسلامی و  تبریک  پیام ضمن  این  ادامه  در 
میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری تصریح شده است: امید است مجلس شورای 
اسلامی قوی، متدین، متعهد و متخصص و دلسوز جامعه داشته باشیم و مجلس خبرگان 
بیدار و موفق و به یاری خداوند متعال، جمهوری اسلامی ایران هر روز بیش از پیش 

بالنده تر و پیشرفته تر و قوی تری داشته باشیم. إن شاءالله
در بخش دیگری از این پیام افزوده شده است: در خاتمه تشکر و سپاس خویش را از 
همه خانواده های معزز شهدا و ایثارگران و نیز تمامی اقشار همانند فرهنگیان، روحانیون 
و  بانوان  هنرمندان،  دانشگاه،  اساتید  کارگران،  ورزشکاران،  مذهبی،  هیات های  و 
دانشجویان و نیز آحاد مردم فهیم و انقلابی اعلام می دارم. در پایان پیام امیرآبادی تاکید 
شده است: اگرچه رای اعتماد و مردم شریف و عزیز قم مسئولیت اینجانب را سنگین 
تر نمود، اما این رای اعتماد ارزشمند پشتوانه اصلی اینجانب جهت پیگیری مطالبات 
قانونی و به حق مردم در سطح ملی و استانی خواهد بود و در این راستا تمام توان خویش 

را برای احقاق حقوق مردم وفادار و نجیب را به کارخواهم بست.

با موضوع اقتصاد مقاومتی؛

تولید فیلم »کوچه صفا« در قم کلید خورد

 فیلم تلویزیونی کوچه صفا به کارگردانی علی گائینی و تهیه کنندگی حجت الاسلام 
نطنزی به سفارش سیمای مرکز نور در قم آغاز شد.

حجت الاسلام حسین نطنزی از تولید فیلم تلویزیونی »کوچه صفا« توسط سیمای 
مرکز قم خبر داد و اظهار کرد: تولید این فیلم همزمان با روز ۲۲ بهمن در قم کلید خورد 

که فیلمبرداری آن هنوز به پایان نرسیده است.
وی با بیان اینکه کارگردانی این فیلم را علی گائینی به عهده دارد، گفت: تله فیلم 
صفا به سفارش معاونت سیمای مراکز استان های سازمان صدا وسیما در قم به تولید 
می رسد. تهیه کننده تله فیلم کوچه صفا از حضور برخی چهره های شناخته شده در 
این فیلم خبر داد و بیان کرد: جلیل فرجاد و افسانه ناصری، شاهرخ فهیم، زهرا فراهانی 
از هنرمندان شاخص کشور در کنار سید جواد طاهری، مهدی رکنی وسعید برجعلی 
بازیگران اصلی این فیلم هستند. وی با اشاره به تغییر نام تله فیلم کوچه صفا و جزئیات 
آن، گفت: در ابتدا بنا بود این فیلم با نام »فصل آخر« کلید بخورد که در نهایت با نام کوچه 
صفا تغییر نام یافت. حجت الاسلام نطنزی مدت زمان این فیلم را ۹۰ دقیقه ذکر کرد و 

گفت: تله فیلم کوچه در ۱۶ لوکیشن به مدت ۱۲ روز فیلمبرداری می شود.
وی با اشاره به موضوع این فیلم گفت: رونق تولید، اقتصاد مقاومتی و خودکفایی 

موضوعی است که در این فیلم مورد توجه قرار گرفته است.
تهیه کننده تله فیلم کوچه صفا در ادامه به داستان این فیلم اشاره و عنوان کرد: این 
فیلم روایت کننده داستان پزشکی است که با وجود تحریم ها و قاچاق مواد دندانپزشکی 
سعی می کند ایمپلنت های دندانی را با کمک نخبگان داخلی تولید کند که در این مسیر 
با موانعی رو به رو می شود. حجت الاسلام نطنزی با توجه به زمان پخش فیلم بیان کرد: 
طبق برنامه ریزی اولیه ای که برای ضبط فیلمبرداری داشتیم، در تلاش هستیم این فیلم 

برای عید نوروز از شبکه نور و چند شبکه دیگر هم پخش شود.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

بهترین راه کنترل کرونا ماندن افراد
 در خانه است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بهترین راه کنترل این بیماری را ایزوله خانگی و ماندن 
افراد در خانه دانست و گفت: تعطیلی موقت و روزانه مراکز آموزشی در روز های آینده به 
منظور ارزیابی درست وضعیت پیشنهاد شده، اما بهترین حالت کنترل بیماری، ماندن 

افراد در خانه است.
 دکتر محمدرضا قدیر گفت: در بیمارستان های کامکار و فرقانی با کنترل دقیق ورود و 
خروج قرنطینه نسبی ایجاد شده و در حال حاضر نیروهای آموزش دیده با امکانات لازم 
بیماری را مدیریت می کنند. وی بهترین راه کنترل این بیماری را ایزوله خانگی و ماندن 
افراد در خانه دانست و گفت: تعطیلی موقت و روزانه مراکز آموزشی در روز های آینده به 
منظور ارزیابی درست وضعیت پیشنهاد شده، اما بهترین حالت کنترل بیماری، ماندن 
افراد در خانه است چرا که بسیاری از افراد ناقل این بیماری اند و در تماس با گروه های 
حساس بیماری را به این افراد منتقل می کنند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی بیماران 
ریوی، دیابت و مبتلایان به بیماری های قلبی و عروقی و افراد مسن را گروه های حساس 
در برابر این ویروس دانست و یادآور شد: تنها کسانی که دارای تب های طولانی، ضعف 
و بی حالی شدید، سرفه و تنگی نفس هستند باید برای آزمایش های مربوط به کرونا 
مراجعه کنند. وی حفظ آرامش، اطلاع رسانی و ماندن در خانه را از جمله راه های اصلی 
کنترل این بیماری دانست و گفت: مرگ و میر بر اثر کرونا ۲ درصد است و افرادی که در 
قم بر اثر ابتلا به این بیماری جان خود را از دست دادند در سنین بالا و پر خطر بودند. 
قدیر با اشاره به اینکه برای جلوگیری از گسترش این بیماری در سطح کشور شهروندان 
باید از هرگونه سفر غیرضروری جلوگیری کنند افزود: عدم حضور مردم در اجتماعات از 
جمله حرم، جمکران و همایش ها کمک شایانی به جلوگیری از گسترش این بیماری 
می کند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به محدودیت زمان و لزوم کنترل هرچه 
سریعتر این بیماری گفت: محموله های مناسبی از جمله ماسک و گان تهیه و به استان 

وارد شده است.
  

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:

کمبودی برای تامین لوازم حفاظتی کادر 
درمانی قم وجود ندارد

معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: هیچ گونه کمبود و 
نگرانی برای تامین تجهیزات حفاظتی برای کارکنان مراکز درمانی در این استان وجود 

ندارد.
بابک فرزین نیا ، حفظ سلامت کارکنان مراکز درمانی به ویژه مراکز قرنطینه بیماران 
مشکوک به کرونا در قم را اولویت این دانشگاه دانست و افزود: تمام لوازم حفاظتی برای 

کارکنان و کادر درمانی بیمارستان ها و مراکز درمانی تامین شده است.
وی با تاکید بر تلاش دانشگاه علم پزشکی قم برای کنترل و کاهش افراد مبتلا به 
کرونا گفت: موثرترین راه برای پیشگیری از این بیماری رعایت بهداشت شخصی توسط 
مردم است، چراکه با رعایت موارد بهداشتی بیش از ۸۰ درصد از ابتلا به این بیماری 
می توان پیشگیری کرد. معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه 
داد: به منظور مقابله با ویروس کرونا در مراکز درمانی قم، روزانه این مراکز چندین بار 
ضدعفونی می شوند. وی با تاکید بر این که هر نوع بیماران تنفسی ابتلا به ویروس کرونا 
نیست، اظهار داشت: بهترین اقدام پیشگیرانه استفاده از لوازم شخصی مانند خودکار در 
اماکن عمومی همچون بانک هاست. هر مقدار این شخصی سازی وسایل و رعایت موارد 
بهداشتی بیشتر رعایت شود، احتمال ابتلا به این بیماری به طور چشمگیری کاهش 
می یابد. فرزین نیا، ادامه داد: به منظور ضدعفونی کردن ناوگان حمل ونقل عمومی 
استان، هماهنگی های لازم با شهرداری قم انجام شده است و مراحل ضدعفونی وسایل 
نقلیه به صورت مستمر و روزانه انجام می شود. معاون توسعه دانشگاه علوم پزشکی قم 
اظهار داشت: وزارت بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی به کمک دانشگاه علوم پزشکی 
قم آمده است و با تمهیدات صورت گرفته هیچ گونه کمبود دارویی در استان جود ندارد.

اجتماعی

گزارش از هنگامه ملکی

جمعه شب بود که خبر فوت استاد محمدرضا شجریان در اکثر کانال ها و سایت های 
خبری منتشر شد؛ خبری که به همان سرعت تکذیب شد. اما این اولین بار نیست که 

شاهد انتشار اخبار کذب درگذشت افراد مطرح و هنرمندان هستیم.
مردم همیشه نسبت به اخبار هنرمندان و کلا افراد معروف حساس و کنجکاو هستند. 
چند سالی است که شایعه درگذشت هنرمندان پیشکسوت در فضای مجازی به سرعت 

منتشر می شود و بعد از دقایقی تکذیب می شود.
همه خبر داریم که استاد محمدرضا شجریان سال هاست در بستری بیماری به سر 
می برند. اما متأسفانه غروب روز جمعه و در بحبوحه خبرهای انتخابات و کرونا، خبر 
درگذشت وی دست به دست چرخید و عده ای جلوی بیمارستان تجمع کردند، تا 
جایی که همایون شجریان در اینستاگرام این خبر را تکذیب کرد و حتی مجبور شد 
در بیمارستان حاضر شود و حضوری توضیح دهد تا مردم باور کنند. پیش از این هم 
شایعاتی درباره فوت محمدعلی کشاورز و دیگر هنرمندان پیشکسوت منتشر شده بود.
احسان  دکتر  با  هستیم؟  گسترده  به صورت  ماجرا  این  تکرار  شاهد  ما  چرا  اما 
شاه قاسمی؛ استاد ارتباطات و عضو هیئت دانشگاه تهران و جلال خوش چهره؛ 

روزنامه نگار این مسئله را در میان گذاشتیم؛
کالای گران قیمتی به نام توجه

احسان شاه قاسمی درباره ولعی که رسانه ها برای انتشار اخبار هنرمندان دارند، 
به خبرنگار ایرناپلاس گفت: این مسئله کمی پیچیده است. به دلیل اینکه در اینجا 
یک عامل دخیل نیست و مانند سایر امور انسانی عوامل مختلفی سهیم  است. اما 
منظور فقط عوامل معمولی نیست، بلکه عوامل انسانی هم هست. ما در جهانی زندگی 
می کنیم که توجه، بیش از همیشه یک کالای گران قیمت است. یعنی سعی می شود 
که توجه افراد زیادی را حتی با انجام اعمال دون شأن یا مشمئز کننده جلب کنند. مثلًا 
دختری در ژاپن که لاغراندام هم هست، یکدفعه هشتاد ساندویچ را با هم می خورد یا 
فردی نیمه برهنه در استخر آب یخ زده می پرد. اگر با اینها توجه بگیرید، می توانید به 
پول تبدیلش کنید. بنابراین در تمام جهان و بیشتر در ایران رقابت شدید بر سر توجه 

وجود دارد، رسانه ها مجبور هستند که در این رقابت برنده شوند.
یعنی اگر بخواهند در محیط رسانه ای، زنده بمانند مجبور هستند در این رقابت 
شرکت کنند، دروغ بگویند یا دست کم دروغی را که بتوان بعدها آن را  تکذیب کرد، 
مرتکب  شوند؛ البته من نمی گویم رسانه ها عمداً این کار را انجام می دهند. اما گاهی 
اوقات ممکن است مسئله ای دو پهلو باشد و بخواهند از آن استفاده ای کنند و به حوزه 
خود تکانی بدهند. مثل همین اتفاقی که افتاد و برای اولین بار یک سایت خبری خبر 
درگذشت استاد شجریان را منتشر کرد و چون وقتی سایت خبری مطلبی می نویسد به 
دلیل اینکه توقع ما این است که این سایت تیم حرفه ای روزنامه نگاری دارد، به سرعت 

در شبکه های اجتماعی وایرال می شود.
مسئله ای جهان  شمول

وی در ادامه با اشاره به اینکه ما آموخته ایم که به مرجع خبر خیلی توجه کنیم، افزود: 
اما از طرفی هم یاد گرفته ایم از روابط شخصی مان برای اینکه خود را نشان دهیم یا 
خودابرازی کنیم، استفاده کنیم که بگوییم ما اهمیت داریم، حرف های ما مهم است، 
به جاهای مهمی وصل و نفر اول هستیم. این مسئله ای است که در کشور ما و حتی در 

کشورهای دیگر هم وجود دارد.
جامعه ای که در آن با دروغ پول به دست می آید

»بحث توجه و پول یک مسئله مهم است. من به عنوان یک استاد دانشگاه اگر 
توجهات را در صفحه اینستاگرام خود مسیردهی کنم کسی نیست که پولی دهد. اما 
این را می دانم که خودآگاه یا ناخودآگاه اعتبار من بالا می رود و این اعتبار یک جایی به 
پول ترجمه می شود که این نکته بسیار مهمی است. یعنی شما با گرفتن توجه حتی با 
دروغ، در این جامعه  می توانید پول به دست آورید و متأسفانه در کشور ما پول اهمیت 

صد چندان پیدا کرده است.« 
مشکلی که با فرهنگ حل می شود

این کارشناس ارتباطات در پاسخ به این پرسش که چرا دو اصل صحت و دقت که از  
سرعت مهم تر است امروز نادیده گرفته می شود، بیان کرد: قبلا خیلی بیشتر به این 
موضوع اهمیت داده می شد. اما مسئله این است که در یک رقابت سخت هستید که 
هست و نیست شما به آن ارتباط داد. وقتی هست و نیست شما به ماندن در کورس 
رقابت بستگی دارد، گاهی ممکن است برای زنده ماندن تصمیم بگیرید که اخلاق را 
رعایت نکنید و متاسفانه این جواب می دهد. یعنی این خاص کشور و منطقه ماست، 
که اگر شما دروغ بگویید خیلی آسیب نمی بینید. نمی گویم اصلا آسیب نمی بینید، اما 

بسیار اندک است. بنابراین کاملا این عمل منطقی است نه اخلاقی.
ما بحث عملگرایانه می کنیم. برای سایتی که تازه یا مدت کوتاهی است تاسیس شده 
و دنبال جلب مخاطب است این کاملا منطقی است و البته اخلاقی نیست که گاهی 
برای کشاندن مخاطب دروغ بگوید. اگر رسانه ای زیاد دروغ بگوید مخاطبانش ریزش 
زیادی خواهند داشت. اما اگر رسانه ای هرازگاهی به نقل از دیگران دروغ بگوید و بعد 
تکذیب کند آسیب نمی بیند که هیچ، بلکه رسانه  را هم تقویت می کند. من با مصاحبه 
یا درس دادن سرکلاس این مشکل را نمی توانم حل کنم. این مشکل با فرهنگ و تغییر 

است که حل می شود.
افراد دروغگو در جامعه ما تنبیه نمی شوند

شاه قاسمی با اعلام اینکه »ما افراد دروغگو را در جامعه مان تنبیه نمی کنیم« افزود: 
در جامعه ای هستیم که افراد خیلی راحت می توانند از همه مجازات ها فرار کنند به 
صرف اینکه؛ نمی دانستند یا بار اول بود یا این بار هم اشتباه شد. اگر چنین اشتباهی 
در رسانه های غربی رخ بدهد مخاطبان آن را نمی بخشند. یک فردی خبری زده بعد 
بلافاصله تکذیبش کرده است اصلا جرمی مرتکب نشده، اما مخاطبان در کشورهای 
دیگر او را تنبیه می کنند و دیگر اخبارش را نمی خوانند و تاییدش نمی کنند. این خیلی 
مهم است که ما چنین فضایی داشته باشیم. باید کاری کنیم که روزنامه نگاران خوب 
تقویت شوند. اما متاسفانه برخی از روزنامه نگاران هستند که ضعیفند و همچنان به 
کارشان  ادامه می دهند. چون یک »همگان« مطالبه گر نداریم یا اگر هم وجود دارد 

بسیار اندک هستند.
اهمیت جلب و جذب مخاطب

اما جلال خوش چهره که جلب مخاطب را مهم ترین دلیل این مسئله می داند، درباره 
اینکه رسانه ها نسبت به اخبار هنرمندان و حواشی آنها حریص شده اند، به خبرنگار 
ایرناپلاس گفت: دو عامل در این جا نقش دارد؛ یکی اینکه رسانه ها برای جلب مخاطب 
به دو عنصر یا دو ویژگی توجه دارند: یکی مرجعیت و دیگری محبوبیت. یعنی مردم به 
کسانی گرایش دارند و حرف های کسانی را می پذیرند یا زندگی کسانی برایشان اهمیت 
دارد که مرجعیت دارند. حال این مرجعیت ممکن است سیاسی، علمی، فرهنگی، 
اقتصادی و ... باشد. یعنی اگر حرفی بزنند یا نظری دهند برای مردم معتبر است و 
بر اساس آن عمل می کنند. دیگری هم محبوبیت است؛ مانند محبوبیت ورزشکاران، 
سلبریتی ها، هنرمندان و امثال اینها. معمولًا رسانه ها برای جذب مخاطب از این دو 
عامل استفاده می کنند تا بتوانند مخاطب خود را با نگاه به موضوع دربرگیری، جذب 
کنند و تیراژ و آمار خود را بالا ببرند. اما گاه در فضای رسانه ای بی اخلاقی می کنند و 
اخباری را درباره کسانی منتشر می کنند که می دانند نزد مخاطب، آن شخصیت ها 

جنبه مرجعیت یا محبوبیت دارند.
کاهش رعایت صحت و دقت

در  و دقت  رعایت صحت  دلیل کاهش  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  خوش چهره 
خبرهای منتشر شده امروزی چیست، بیان کرد: این یک وضعیت اجتناب ناپذیر 
است. در فضای مجازی، سرعت حرف اول را می زند، اما اعتبار خود را به همان اندازه 
از دست می دهد. به همین دلیل در رقابت بین رسانه های مکتوب و رسانه های مجازی 
این بحث و این نقیصه مطرح است که ما در فضای مجازی معمولًا اخبار غیر معتبر را 

بیشتر می شنویم و نمی شود خیلی به آن استناد کرد.
حتی در اروپا و آمریکا هم این بحث مطرح است که آیا می توانیم به فضای مجازی 
اعتماد کنیم؟ به همین دلیل به فضای مکتوب برمی گردند و می گویند چون مکتوب 
است و به هر حال در چارچوب یک نظام حقوقی اخبار خود را منتشر می کند، معتبر 
است. به همین دلیل در فضای مکتوب می بینید که بسیار محافظه کارانه و با وسواس، 

اخبار منتشر می شوند. اما در فضای مجازی به این شکل نیست.
فضای آلوده سیاسی

»به ویژه در جامعه ما در یک فضای کاملًا آلوده سیاسی به سر می بریم و متأسفانه 
جناح گرایی و رقابت های سیاسی به شکلی شده که حتی حرمت ها و حریم های 
شخصی، خصوصی و اخلاقی را رعایت نمی کنیم. این وضعیت به مراتب بدتر شده و 
لازم است آنهایی که در فضای مجازی هستند و اخباری که منتشر می کنند مراعات 
کنند. ما نباید صحت و اعتبار خبرمان را قربانی زمان کنیم. اگرچه زمان همچنان 
نقش متغیر اصلی را در کار خبررسانی به عهده دارد، اما به این معنا نیست که شما 
خبر غیرمعتبری را منتشر کنید و بعد یک فضای ملتهبی در جامعه ایجاد کنید و نهایتاً 

تکذیب کنید.«

ولع رسانه ها برای انتشار خبر درگذشت مشاهیر در گفت وگو با دو استادرسانه:
سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور :اگر رسانه های دروغگو تنبیه شوند، شجریان هر روز فوت نمی کند

کنترل هیجانات منفی مردم در برابر کرونا 
نیاز به آموزش دارد

متخصص روانشناسی و بازرس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور گفت: کنترل 
هیجانات منفی مردم در برابر کرونا نیاز به آموزش و حمایت روانی دارد.

دکتر علیرضا آقایوسفی پیرامون برگزاری نشستی مشترک میان معاون امور جوانان جمعیت 
هلال احمر استان قم در راستای تولید محتواهای آموزشی تیم های حمایت های مداخلات 
روانی اجتماعی )سحر( هلال احمر در راستای پیشگیری از استرس های ناشی از بروز کرونا در 
جامعه عنوان کرد: آغاز شیوع کرونا در ایران و سوابقی که از گسترش این ویروس در کشورهای 

دیگر همچون چین وجود دارد به نظر می رسد ما با یک بحران روبرو شویم.
مدیر مرکز روان پویان افزود: در شرایط بحرانی، سطح هیجانات منفی افزایش می یابد و غم و 
اضطراب و ترس از جمله هیجاناتی است که صحنه روانی و ذهن انسان را به شدت در سیطره 

خود قرار می دهند و این دو کارکرد منفی به همراه دارد.
وی با اشاره به این کارکرد منفی بیان کرد: این هیجانات توانایی شناختی و عقلانی راتحت 
تاثیر قرار می دهد و منجر به بیماری های روانشناختی و ضعف سیستم ایمنی در دراز مدت می 
شود. آقایوسفی عنوان کرد: مردم وقتی دچار هیجانات منفی شوند سعی می کنند خشم و 
اضطراب را با هم مرور کنند مثلا در تصادف ساعت ها حرف می زنند که استرس را کم می کند 
و کارکرد خوبی دارد. وی افزود: اما وقتی این هیجانات  مهار نشده باشد در فضای مجازی بدون 
نظارت یک روانشناس هیجانات منفی بزرگ می شوند و افرادی  که این ها را می شنوند فکر می 
کنند اتفاق وحشتناک و غیر قابل کنترل افتاده است. این متخصص روانشناس خاطرنشان 
کرد: وقتی بعد از دو هفته مردم نتوانند رفتار معقولی انجام دهند و به جای روش علمی ویروس 
را کنترل کنند از روش های هیجانی استفاده می کنند. وی تصریح کرد: این بسیار مهم است 
که مردم هوش هیجانی را به کار بگیرند و هیجان خود را کنترل کنند در مورد احساساتشان در 
قالبی سازمان دهی شده حرف بزنند به ویژه روانشناس و مشاور و متخصص امداد روانی تا به 
آن ها کمک کند. آقایوسفی گفت: سازمان هلال احمر مانند همیشه در خدمت هم وطنان 
و هم استانی هاست تا در کاهش استرس و هیجانات از طریق محتواهای روانی، آثار منفی 
این هیجانات را کاهش دهند. در ادامه این نشست که به منظور توسعه حمایت های اجتماعی 
روانی در پی بروز ابتلا به کرونا در قم به همت معاونت امور جوانان جمعیت هلال احمر استان 
قم برگزار شده بود، محمد مصباحی با تاکید بر وظیفه آموزش همگانی هلال احمر گفت: این 
کارگروه در راستای فعالیت های تیم های مداخلات روانی اجتماعی )سحر( سازمان جوانان 
تشکیل شده و قرار است با همکاری مشترک گروهی از روانشناسان متخصص و با بهره مندی از 
پتانسیل جوانان در ایجاد فضای عاری از استرس در مواجهه با بحران کرونا در قم فعالیت کنند.

رئیس پلیس فتا استان قم  مطرح کرد

کلاهبرداری با ترفند فروش خودرو به 
صورت اقساطی

رئیس پلیس فتا استان قم در خصوص یکی دیگر از شیوه های کلاهبرداری به شهروندان 
هشدار داد: مراقب پیام افراد سود جو که در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی با ترفند 

"فروش خودرو به صورت اقساطی" منتشر می شود، باشید . 
 سرهنگ علی موالی  اظهارداشت: با توجه به افزایش قیمت خودرو و نزدیک شدن پایان سال 
برخی کلاهبرداران در فضای مجازی با انتشار مطالب جعلی با عناوین مختلف سعی در تله 
گذاری و کلاهبرداری می کنند. وی افزود: این شیادی بدین صورت است که پیامی با عنوان 
فروش خودرو به صورت اقساط با محتوایی فریبنده منتشر می شود،در این خصوص کاربر 
جهت ثبت نام بایستی مبلغی جهت اخذ استعلامات به شماره حساب معرفی شده پرداخت 
کند، ولی بعد از مدتی پیامکی به مضمون اینکه به دلیل عدم داشتن صلاحیت کافی اتومبیل 
به شما تعلق نمی گیرد، به کاربر ارسال می شود. رئیس پلیس فتا استان قم، شروط فریبنده 
مندرج در آگهی را متاهل و سرپرست خانواده بودن، بلاشغل بودن، حقوق بگیر دولت نبودن، 
نداشتن مدرک دانشگاهی بالا، گواهی سوء پیشینه و نداشتن چگ برگشتی دانست. وی خاطر 
نشان کرد: در این کلاهبرداری به جهت اعتماد سازی بین کاربران فضای مجازی یکی از 
اولویت های واگذاری خودرو را ثبت نام در یکی از تاکسی های اینترنتی عنوان و با توجه به اینکه 
مبلغ پایینی جهت ثبت نام از مشتری درخواست می کند، باعث فریب کاربران زیادی شده 
است. سرهنگ موالی، با توجه به نزدیک شدن پایان سال به شهروندان توصیه کرد: در صورت 
مشاهده هرگونه محتوای مشکوک در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی، هر گونه پیامک 
و تماس تلفنی فریبنده مانند برنده شدن، دادن هدیه و ... با تماس یا مراجعه به سازمان های 
ذیربط یا سایت پلیس فتا جهت اطمینان از صحت و سقم محتوای آن ها اطمینان حاصل کنند.

 
سرپرست پلیس راهور استان قم :

طبق قانون، استفاده از شیشه دودی 
ممنوع است

سرپرست پلیس راهور استان قم تاکید کرد: طبق قانون استفاده از شیشه دودی به نحوی 
که راننده و سرنشین خودرو قابل تشخیص نباشند تخلف محسوب شده و برای این خودروها 

جریمه 5۰ هزار تومانی اعمال می شود. 
 سرهنگ "علی حسن قیصری" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: 
طبق قانون، استفاده از شیشه دودی ممنوع بوده و خودروهای دارای شیشه دودی که نتوان از 

فاصله ۳ متری داخل آن ها را رؤیت کرد مورد اعمال قانون قرار خواهد گرفت.
وی تاکید کرد: طبق قانون استفاده از شیشه دودی به نحوی که راننده و سرنشین خودرو 
قابل تشخیص نباشند تخلف محسوب شده و برای این خودروها در داخل شهر قم 5۰ هزار 
تومان جریمه اعمال می شود. سرپرست پلیس راهور استان قم افزود: هیچ کدام از خودروهای 
داخلی با شیشه دودی تولید نمی شوند و خودروهای خارجی وارداتی بعضاً دارای شیشه های 
فوتوکرومیک هستند که همانند عینک های فوتوکرومیک عمل می کنند، لذا مغایرتی با ضوابط 
ندارند. سرهنگ قیصری تصریح کرد: برخی از رانندگان اقدام به نصب برچسب های دودی بر 
روی شیشه های خودرو می کنند که این امر علاوه بر کاهش دید به ویژه در شرایط نامساعد 
جوی و یا در شب مانع دیده شدن راننده و سرنشین داخل خودرو نیز می شوند و به دلیل آنکه 
استاندارد و ضابطه خاصی برای میزان غلظت شیشه دودی خودروها وجود ندارد، پلیس در 
بخشنامه ها و اطلاعیه های خود اعلام کرده است اگر از فاصله ۳ متری به تشخیص مأموران 
پلیس راهور داخل خودرو و راننده و سرنشینان قابل مشاهده نباشند، طبق مقررات، شیشه 

دودی غیر مجاز تلقی شده و مورد اعمال قانون قرار خواهند گرفت.
سرپرست پلیس راهور استان قم اضافه کرد: همچنین در مرکز تعویض پلاک نیز تا رفع 

برچسب شیشه دودی غیرمجاز، شماره گذاری وسیله نقلیه صورت نخواهد گرفت.
آزمون های راهنمایی و رانندگی در قم لغو شد

سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت: با توجه 
به بررسی های انجام شده به دلیل پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، آزمون آیین نامه رانندگی 
و آزمون شهری تا پایان هفته جاری اخذ نخواهد شد . سرهنگ علی حسن قیصری اظهار 
داشت: این تصمیم به منظور حفظ سلامت متقاضیان دریافت گواهی نامه بوده و در خصوص 
اخذ آزمون در هفته آینده متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد. قیصری در ادامه سخنان خود 
همچنین خواست، همشهریان برای مراجعات به پلیس راهنمایی و رانندگی از همراه داشتن 
وسایل اضافی همچون تلفن همراه، کیف های دستی و غیره به جهت پیشگیری از انتشار 
این ویروس خودداری کنند. در پی فوت چهار بیمار مشکوک به ابتلا به کرونا در قم، مدارس، 
دانشگاه ها و مراکز حوزه های علمیه قم از روز پنجشنبه هفته گذشته تا روز دوشنبه هفته جاری 
تعطیل شده است. هم زمان با تاکید دانشگاه علوم پزشکی مبنی بر ضرورت دوری مردم از 
اجتماعات و مراکز عمومی، دو تن از مراجع تقلید آیات جعفر سبحانی و ناصر مکارم شیرازی 
نیز در پیامی ویدئویی بر ضرورت توجه به توصیه های پزشکی ازجمله عدم حضور در اجتماعات 

و اماکن عمومی تاکید کرده اند.
 

دبیر شورای مشارکت شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

درخشش شرکت پالایش نفت اصفهان  
درجشنواره ملی نظام پیشنهادها

در شانزدهمین همایش و دهمین جشنواره ملی نظام پیشنهادها که در تالار امینی دانشگاه 
تهران برگزار شد، شرکت پالایش نفت اصفهان در بخش های " پیشنهاد برتر"و "پیشنهاددهنده 

برتر" موفق به کسب مقام نخست گردید.
پیشنهادآقایان  رضا بهرامی، محمدهاشم الحسینی و علیرضا شبانیان )از همکاران اداره 
مهندسی پالایش و برنامه ریزی تولید( با عنوان "از سرویس خارج نمودن رآکتورهای آروماتیك 
زدا در واحدهای تصفیه دیزل )R۶۶۰۶,۸۶۰۲-R(" که دی ماه سال گذشته در شرکت پالایش 
نفت اصفهان اجرایی گردید، مقام اول را از آن خود کرد. این پیشنهاد را رضا بهرامی )مهندس 

پالایش پروژه ها(که ثبت کننده پیشنهاد نیز بود، در همایش مذکور ارائه نمود.
همچنین بر اساس مدل ارزیابی ملی نظام پیشنهادها امیر صمیمی )کارشناس تحلیل 
سیستم ها و بهره وری( با میانگین ۱۳۴ پیشنهاد با نرخ ۴۷ درصد، به عنوان پیشنهاددهنده برتر 
معرفی شد. دبیر شورای مشارکت شرکت پالایش نفت اصفهان در گفت وگو با روابط عمومی 
ضمن ابراز خرسندی از موفقیت های به دست آمده اظهار داشت: سرمایه انسانی، اصلی ترین 
دستاورد الگوهای توسعه منابع انسانی محسوب می شوند  و خوشبختانه این شرکت با رویکرد 
کوشش  در جهت حفظ ارزش نهادینه نیروی انسانی برای تولید و بهره وری بیشتر، توانسته  

است از نعمت سرمایه های انسانی کارا و توانمند برخوردار باشد.
فرشته مشهدی تأکید کرد: بدون تردید با شناسایی و به کارگیری استعدادها و پتانسیل اندیشه 
و عملکرد کارکنان پرتلاش و دلسوز شرکت به عنوان سرمایه های ارزشمند سازمان، شاهد 

موفقیت بیش از گذشته در تمام ابعاد سیستم و تصمیم گیری ها خواهیم بود.
 

روابط عمومی جمعیت هلال احمر قم اعلام کرد 

هلال احمر قم ۱۵۰ هزار ماسک توزیع می کند
 روابط عمومی جمعیت هلال احمر قم اعلام کرد: ۱5۰ هزار ماسک سه لایه در داروخانه 

هلال احمر استان از روز یکشنبه چهارم اسفند توزیع می شود.
به گزارش روابط عمومی جمیعت هلال احمر استان قم؛ توزیع ۱5۰ هزار ماسک در داروخانه  
هلال احمر به منظور ایمن سازی بیشتر مردم در مواجهه و پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا 
استان  داروخانه جمعیت هلال احمر  در  ماسک سه لایه  گزارش،  این  اساس  بر  آغاز شد. 
هم اکنون موجود است و داروخانه موظف است باقیمت 5۰۰ تومان ماسک ها را در اختیار عموم 
همشهریان قرار دهند. همشهریان همه روزه تا ساعت ۲۱ می توانند جهت دریافت ماسک به 

داروخانه جمعیت هلال احمر استان مراجعه کنند.

سمیرا فعلی

 خطر سالمندی جامعه ایرانی در آینده نزدیک، روز به روز 
بیشتر احساس می شود. از همین رو است که نمی توان نسبت 
به این خطر بی تفاوت نشست و منتظر ماند تا پس از رسیدن 
جامعه ایرانی به وضعیت سالمندی، تازه به فکر برنامه ریزی 

برای این بخش از جامعه افتاد.
با  رشد جمعیت و زاد و ولد بالا در دهه ی 1360، همراه 
منافع بسیار برای جامعه، بعد از کاهش آن در ده های بعد 
خطر خاصی را به همراه آورد و این خطر سالمندی جمعیت 
ایران در دهه های پس از آن بود. در حالی که متولدین دهه ی 
1360 و به ویژه سال های 1365 و 1366 بسیار بیشتر از 
دهه های قبل بودند، کاهش تعداد موالید در دهه های 1370 
و 1380، باعث شد تا خطر سالمندی جامعه بیش از پیش 

احساس گردد.
سالمندان  جمعیت  بهداشت،  وزیر  اخیر  اظهارات  طبق 
ایرانی در آینده نزدیک به بالای 16 درصد و در ظرف 30 سال 
آینده به بیش از 30 درصد جامعه خواهد رسید. این بدان معنا 
است که به جای آن که جمعیت ایرانی مولد باشد، مصرف 
کننده خواهد بود و در نتیجه فشاری بیش از پیش به جمعیت 

مولد جامعه خواهد آمد.
هزینه های  افزایش  معنای  به  سالمند،  جمعیت  افزایش 
درمان، رفاه و تامین اجتماعی، بیمه و مانند آن خواهد بود و 
در نتیجه بخش بزرگی از سرمایه های ملی که می تواند به رشد 
و توسعه اختصاص یابد، بایستی صرف حمایت از این بخش 
از جمعیت شود. بنابراین،می توان گفت که فشار به منابع 
ملی برای تامین هزینه های درمانی و حمایتی سالمندان نیز 

افزایش خواهد یافت.
این در حالی است که به نظر می رسد وضعیت بیمه های 
از  برخی  و  نیست  مناسب  وجه  هیچ  به  کشور  در  درمانی 
مسوولان از اَبَر چالش بیمه های درمانی و تامین اجتماعی 
جمعیت  معنا  این  در  آورده اند.  میان  به  سخن  کشور 
بازنشستگان و مستمری بگیران کشور آنقدر افزایش خواهد 

یافت که بیمه های تامین اجتماعی به سادگی قادر نخواهند 
بود این هزینه ها را تامین نمایند. در این وضعیت چاره ای 
نیست جز آن که از منابع ملی و ذخایر ارزی برای تامین منابع 

مالی بیمه ها استفاده شود.
در عین حال گسترش جمعیت سالمندان به معنای نیاز 
این  جمله  از  است.  ویژه  امکانات  برخی  به  کشور  ضروری 
بیمارستانی  امکانات  افزایش  به  فوری  نیاز  ویژه،  امکانات 
است. کشور در سال های آینده به حتم بیماران سالمندان 
نیازمند درمان بسیار بیشتری خواهد داشت و بایستی بتواند 
برای آن ها امکانات درمانی لازم را فراهم آورد. همچنین دولت 
بایستی بتواند اقلام دارویی و درمانی ویژه سالمندان را نیز 
تامین نماید. علاوه بر آن بسیاری از سالمندان قادر به مراقبت 
از خود نیستند و بایستی پرستاران ویژه آن ها تربیت شوند تا 

بتوان سلامت جسم و روان آن ها را تضمین کرد.
موضوع دیگر به سن بازنشستگی باز می گردد. در حالی 
که در قانون فعلی ایران، افراد پس از سی سال کار بازنشست 
اعلام شده و سن 60 سال مرز بازنشستگی است، با توجه 
به افزایش جمعیت سالمند و همچنین افزایش طول امید 
بایستی  اسلامی  شورای  مجلس  شهروندان،  زندگی  به 
در  و  گرفته  نظر  در  را  آینده  در  ایرانی  جامعه  ضرورت های 
صورت نیاز در قوانین موجود در ارتباط با سن بازنشستگی 
تجدید نظرهایی را به عمل آورد. هرچند که اکنون نیز به دلیل 
سطح پایین مستمری بسیاری از بازنشستگان و عدم تناسب 
این مستمری با هزینه های زندگی، بسیاری از بازنشستگان 
ناچارند تا با وجود سختی ها و مشقت های فراوان، همچنان به 
کار و تلاش مشغول باشند که بتوانند از پس تامین هزینه های 
معاش خود برآیند. از سوی دیگر بسیاری از شهروندان جوان 
و بزرگسال امروز و سالمندان آینده، فاقد بیمه تامین اجتماعی 
بوده و طبیعتاً حق بیمه ای را به صندوق های بازنشستگی 
پرداخت نمی کنند. همچنین فرایندهای ناقص و پر از ایراد 
خصوصی سازی در ایران، زنگ خطر ورشکستگی بسیاری از 
صندوق های بازنشستگی را به صدا درآورده است و با افزایش 
جمعیت بازنشستگان، فشار روزافزونی بر منابع محدود این 

صندوق ها وارد می شود. صندوق هایی که به نظر نمی رسد 
فعلا برنامه ای برای بازسازی مالی و منابع آن ها در دست تدوین 

و تهیه باشد و مشکل پیش آمده مدام در حال تشدید است.
باید اضافه کرد که طبق تحقیقات، جمعیت زنان سالمندان 
در ایران فردا، بیشتر از جمعیت مردان سالمند است و بسیاری 
از این زنان نیز به دلیل افزایش آمار تجرد قطعی، فاقد هرگونه 
کار  یا  مالی  حمایت  بازنشستگی،  حقوق  فرزند،  و  همسر 
مناسب خواهند بود و در نتیجه در سنین بالا، با مشکلاتی 
فراوان مواجه می شوند. برای همین منظور دولت باید طرح ها 
و برنامه های خاصی را برای این گروه از جامعه ایرانی فراهم 
آورد. در غیر این صورت، می توان از چالش های جدی پیش 

روی زنان سالمند ایران در آینده سخن به میان آورد.
سالمندان علاوه بر تامین مالی و درمانی، نیازمند احترام 
از فرایندهای  و کرامت نیز هستند. نمی توان سالمندان را 
و  اجتماعی  محیط  در  ارتباطی  شبکه های  تصمیم گیری، 
حضور فعال در جامعه کنار گذاشت. سالمندان بخشی از 
جامعه هستند که بطور حتم در سنین جوانی، دِین خود را به 
جامعه ادا کرده اند و در سنین از کارافتادگی انتظار حمایت و 
پشتیبانی دارند. از همین رو است که تصمیم گیران موظف 
هستند تا وظیفه خود را نسبت به آنان بدون کم و کاست 
اجرا کرده و شرایط مناسب و شرافتمندانه برای ادامه حیات 
امری  نمایند.  فراهم  آن ها  زیستی  و  اقتصادی  اجتماعی، 
که جز با برنامه ریزی منسجم و به رسمیت شناختن خطر 

سالمندی جامعه ایرانی، ممکن نخواهد بود.
در نهایت بایستی نکته ای را به یاد داشت: خطر سالمندی 
احساس  بیشتر  روز  به  روز  نزدیک،  آینده  در  ایرانی  جامعه 
می شود. از همین رو است که نمی توان نسبت به این خطر 
بی تفاوت نشست و منتظر ماند تا پس از رسیدن جامعه ایرانی 
به وضعیت سالمندی، تازه به فکر برنامه ریزی برای این بخش 
از جامعه افتاد. امروز زمانی است که جامعه ایرانی بایستی 
تصمیمات سختی را اتخاذ کند و مانع از آن شود تا فردای 
موعود، با اَبَر چالش های که وقوع آن ها قابل پیش بینی است، 

مواجه گردد.

نمی توان نسبت به خطرسالمندشدن جامعه ایرانی بی تفاوت بود 
نسل جدید سالمندان و روزهای سخت آینده

 یک روانشناس بالینی با تاکید بر اینکه قوی ترین نیرویی که خداوند برای بقا و زنده ماندن 
درون انسان ها قرار داده همان نیروی درونی آنها است، گفت: دامن زدن به نگرانی ها در 
مورد ویروس کرونا، افزون بر گسترش ترس بیش از حد در جامعه، سیستم ایمنی بدن را 

تضعیف می کند.
ویروس کرونا و میزان شیوع آن این روزها نقل محافل هر مجلسی است؛ ویروسی که از 
چین شروع شده و به سرعت در حال گسترش به تمام نقاط دنیا است. آمارها از تعداد 
مبتلایان و فوت شدگان چنان ترس و اضطرابی در میان اقشار مختلف جامعه براه انداخته 
که فراموش کرده اند که به باور روانشناسان ترسو و حشت ناشی از این بیماری ها شدیدتر 
از خود بیماری بروز می کند.  ضمن این که در وادی ترس، کودکان به عنوان شاهدان و 
شنوندگان وضع و روحیه والدین به باد فراموشی رفته اند حال آن که ترس و نگرانی صدمه 
بسیاری به جسم و روح آنان وارد می کند. موضوعی که »عطیه سروش« روانشناس بالینی 
در گفت وگو با خبرنگار حوزه زنان و خانواده ایرنا به آن اشاره و خاطرنشان کرد: واکنش 
بیش از حد نشان دادن به یک موضوع استرس آور، طبیعی است و گاهی ما نمی توانیم 
واکنش های خود را مهار کنیم. افراد در اینگونه اپیدمی ها، شرایط را ارزیابی می کنند و وقتی 

احساس می کنند، موضوع خارج از کنترل آنهاست، دچار ترس و واهمه می شوند.
وی ادامه داد: در این میان، کودکان تحت تاثیر نگرانی ها و استرس های والدین، واکنش 

های شدیدتری نسبت به واقعیت بیرونی ترس دارند.
 نقش مستقیم تفکرات در تقویت یا تضعیف ابتلا به ویروس کرونا

این روانشناس با تاکید بر این که تفکرات و ذهنیات تاثیرگذاری زیادی بر روی مدیریت 

هیجانی دارند، یادآور شد: درمان شناختی رفتاری به عنوان یکی از روش های درمانی در 
علم روانشناسی، بر این ادعا اذعان دارد که تک تک افکار انسان ها بر روی احساسات آنان 

تاثیر می گذارد و به تبع آن رفتارشان را تغییر می دهد.
سروش ادامه داد: این الگوهای منفی ناسالم و غیرواقع بینانه فکری، در افراد رفتار 
بیمارگونه ای ایجاد می کند که به عنوان یک الگوی رفتاری بسیار اثرگذار بر روی کودکان، 

آنان را هم دچار هیجانات منفی می کند.
از کودکان در برابر ترس ناشی از ویروس کرونا محافظت کنیم

سروش با بیان این که والدین نخستین الگوهای رفتاری فرزندان به شمار می روند، خطاب 
به اولیا گفت:  اگر فرزندان و کودکان و نوجوانان را دوست داریم با افکار مثبت و استفاده از 
آموزش هایی که جنبه مثبت دارند و نه هراسناک، کودکان را در مواجه با خطر آماده کنیم.

وی تاکید کرد: این را بدانیم که بچه ها اگر دارای علائمی مانند احساس خستگی زیاد، 
سردرد و سرگیجه، عدم تمرکز، بی خوابی و غیره هستند بی تردید اضطراب دارند پس باید 
ما به عنوان والدین و الگو به شدت رفتارهای هیجانی را مدیریت کنیم. اگر خودمان نمی 
توانیم مدیریت درستی در زمینه اضطراب ها داشته باشیم از افراد متخصص در این زمینه 
کمک بگیریم. سروش تصریح کرد: والدین باید با کسب آگاهی بیشتر در مورد این نوع 
ویروس و روش های مراقبتی که هر روز به دنبال بررسی های بیشتر محققان به  روزرسانی 
می شوند، خود را آرام کنند و سپس با آرامش و صادقانه با کودکان خود صحبت کنند. به 
کودکان خود بیاموزند که چگونه باید از خودشان مراقبت کنند و سپس از آنها بخواهید تا از 

افکار و ترس های احتمالی شان بگویند.

یک روانشناس بالینی :
کرونا را با بهداشت روانی سالم دور بزنیم
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ایمان گزارش می دهد

بازار ارز؛ از سرمستی دلالان
 تا ترس از ریزش قیمت ها

 بازار ارز، اکنون به جولانگاه دلالانی تبدیل شده که سرمست از افزایش حدود دو هزار 
تومانی بهای دلار در یک ماه گذشته در انتظار رشد بیشتر قیمت ها نشسته اند؛ اما از سوی 
دیگر، برخی از سفته بازان نیز با نگرانی از ورود قریب الوقوع بانک مرکزی نسبت به ریزش 

شدید قیمت ها هشدار می دهند.
»فقط می خریم، فروش نداریم.«، این جمله را »محمد« یکی از دلالان بازار ارز در خیابان 
فردوسی می گوید. او به همراه شمار زیادی از دلالان خرده پای بازار ارز امیدوارند که قیمت 

دلار و سایر ارزها به دلیل قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه FATF بالا برود.
بازگشت ایران به فهرست سیاه FATF باعث رونق کار دلالان و سفته بازان بازار ارز شده 
است. پس از تقویت احتمال قرار گرفتن ایران در بلک لیست این نهاد مالی بین المللی، 

روند افزایشی نرخ ارز از حدود یک ماه پیش آغاز شد.
بر این اساس، قیمت دلار در صرافی های بانکی از ۱۲هزار و ۹5۰ تومان در ۲ بهمن به ۱۴ 
هزار و 5۰۰ تومان در روز شنبه )۳ اسفند( افزایش یافت. البته بهای دلار در بازار آزاد دیروز به 
حدود ۱5 هزار تومان نیز رسید. رشد حدود ۱5۰۰ تومانی نرخ دلار در صرافی های بانکی و 
افزایش دو هزار تومانی در بازار آزاد، در کمتر از یک ماه باعث ایجاد این سوال در میان فعالان 

اقتصادی شده که نرخ دلار تا کجا قرار است بالا برود؟
نیز  شده،  واقع  تهران  فردوسی  خیابان  در  که  ارز  رسمی  غیر  و  آزاد  بازار  به  مراجعه 
نشان دهنده تکاپوی دلالان از یکسو و فعالان اقتصادی از سوی دیگر است، به طوری 
که شماری از مردم و یا فعالان اقتصادی برای رصد بازار و اطلاع از قیمت ها روانه این بازار 

شده اند و از سوی دیگر دلالان با جو سازی تلاش می کنند، قیمت ها را بالاتر ببرند.
رصد بازار ارز و گفت وگو با فعالان این بازار نشان می دهد که درباره چشم انداز روزهای 
آینده این بازار، اختلاف نظر وجود داشته و آمیزه ای از امید به رشد قیمت ها و ترس از تزریق 

گسترده ارز و سقوط قیمت ها بر بازار ارز حاکم شده است.
برتری خریداران بر فروشندگان در بازار آزاد ارز

نکته جالب توجه در بازار ارز در روز یکشنبه، برتری شمار خریداران نسبت به فروشندگان 
بود به طوری که دلالان و فروشندگانی که در کنار خیابان به طور غیر رسمی اقدام به داد و 

ستد می کنند اعلام می کردند که خریدار دلار هستند، اما دلاری برای فروش ندارند.
زمانی که از آنها علت عدم فروش سوال می شد، برخی می گفتند که قیمت ها در روزهای 

آینده افزایش می یابد بنابراین نمی خواهند بفروشند و فقط می خرند.
شماری از دلالان نیز می گفتند که چون کسی به آنها دلار نفروخته به همین دلیل دلاری 
برای فروش ندارند. محمد از خرده فروشان دلار و ارز در خیابان فردوسی به ایرنا گفت: »فقط 

می خریم، فروش نداریم.«
»صادق کاظمی« از فروشندگان دلار نیز در این باره اظهار داشت: احتمال بالا رفتن دلار 

وجود دارد به همین دلیل، فروشنده کم شده است.
افزایش ریسک خرید و فروش ارز

در این میان، گروه دیگری از فعالان بازار دیگر نسبت به ادامه رشد قیمت دلار و سایر 
ارزها تردید نشان می دهند و معتقد هستند، قیمت ارز رشد زیادی داشته و ریسک آن بالا 
رفته است. به نظر این گروه، امکان دارد که قیمت ها دچار ریزش شده و »خریداران را نقره 

داغ کند.«
نگرانی دلالان از سقوط آزاد قیمت ها

گروه دیگری از فعالان بازار ارز نیز معتقد هستند که بر اساس تجربه های قبلی که 
بانک مرکزی به یکباره ورود پیدا کرده و قیمت ها را کاهش می داد، این بار نیز این اتفاق 
رخ خواهد داد. به نظر آنها نرخ ۱5هزار تومان، یک مرز روانی بسیار مهم برای ارز به شمار 
رفته و با نزدیک شدن قیمت ها به آن، بانک مرکزی به صورت قدرتمند وارد بازار شده و همه 

قیمت سازی های دلالان را بر باد خواهد داد.
»رسول« از فروشندگان دلار در خیابان فردوسی به خبرنگار ایرنا گفت: مثل دفعه های قبل 
که قیمت خیلی بالا رفته بود، بانک مرکزی دوباره ارزها را روانه بازار کرده و قیمت ها سقوط 
می کند.« وی تصریح کرد: الان ریسک بازار ارز زیاد شده و خریداران دلار و ارز باید ریسک 
ریزش قیمت ها را بپذیرند. رشد کوتاه و موقت نرخ دلار پس از رخدادهایی مانند خروج 
آمریکا از برجام، سقوط پهباد جاسوسی آمریکا، شهادت سردار قاسم سلیمانی و پاسخ 
موشکی ایران به پایگاه نظامیان آمریکایی در عین الاسد و سپس کاهش شدید قیمت ها 

موجب شده تا دلالان بازار ارز، این بار نیز منتظر ریزش قیمت ها باشند.

رئیس کل بانک مرکزی: وارد دام سفته بازان نشوید

با هیجانات بازار ارز هیجانی برخورد نمی کنیم
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد: بانک 
مرکزی با هیجانات بازار ارز هیجانی برخورد 
دام  به  ورود  از  می شود  توصیه  و  نمی کند 
روانی سفته بازان و سودجویان مردم پرهیز 

کنند.
پست  طی  دیروز  همتی  عبدالناصر 
آن  خصوص  در  کرد:  اظهار  ایسنتاگرامی 
اقدامات  برای   FATF تصمیم  موجب  چه 
تقابلی علیه ایران شد و مطابق انتظار موجب 
خرسندی دولت آمریکا و موجه نشان دادن 
صحبتی  گردید،  آنها  ظالمانه  تحریم های 

نمی کنم.
وی افزود: به دنبال این اقدام همان گونه 
که قبلا تاکید کردم، گروهی در تلاش بوده 
و هستند تا با ایجاد فضای روانی بی ثباتی و 
نیز اعلام نرخ های بی پایه و غیر معاملاتی در 
فضای مجازی، در چارچوب فشار حداکثری 

آمریکا این تصمیمات را تکمیل کنند و ثبات بازارها از جمله بازار ارز را مجددا به هم بزنند. 
رئیس کل بانک مرکزی گفت: این بانک با هیجانات بازار هیجانی برخورد نمی کند بلکه با 
رویکرد اصولی و استفاده از امکانات و روش های تجربه شده خود در طول ماه های گذشته 
و با رهیافت صبر و تدبیر تلاش ها برای سفته بازی از طریق تحمیل شوک به بازار ارز را با 
تقویت اقدامات در دست اجرا خنثنی می کنند و ثبات لازم را به بازار اعاده خواهد کرد. وی 

همچنین به مردم توصیه کرد: از ورود به دام روانی سفته بازان و سودجویان پرهیز کنند.

ایمیدرو: 
آمار تولید شمش فولاد به ۲۲.۸ میلیون تن رسید

 سازمان توسعه ونوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( آمار داد که تولید شمش 
فولادی در دوره ۱۰ ماهه امسال)منتهی به دی( به رقم ۲۲.۸ میلیون تن رسید که نسبت 
به دوره مشابه افزایش ۱۱ درصدی دارد. به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی سازمان یاد 
شده، فولادسازان کشور در دوره این گزارش، ۲۲ میلیون و ۸۷۳ هزار تن شمش فولادی 
تولید کردند در حالی که این رقم در مدت مشابه سال گذشته، ۲۰ میلیون و ۶۷۹ هزار تن 
ثبت شده بود. همچنین فولادسازان در ۱۰ ماهه امسال، ۱۶ میلیون و 5۹5 هزار تن انواع 
مقاطع فولادی )تیرآهن، ناودانی، میلگرد، نبشی، انواع ورق( تولید کردند. آمار تولیدات این 

بخش در مدت مشابه سال گذشته، ۱5 میلیون و ۶۰۰ هزار تن بود.
تولید 2۳.۶ میلیون تن آهن اسفنجی

تولید آهن اسفنجی در دوره ۱۰ ماهه امسال به رقم ۲۳ میلیون و ۶۸۷ هزار تن رسید که 
نسبت به رقم مدت مشابه سال گذشته )۲۱ میلیون و ۹۶۴ هزار تن( رشد هشت درصدی 
را نشان می دهد.  میزان تولید کنسانتره نیز ۳۹ میلیون و ۳۴۲ هزار تن بود که در مقایسه 

با۳۸ میلیون و ۱۶۶ هزار تن عملکرد ۱۰ ماهه ۹۷ افزایش سه درصدی یافت.
همچنین میزان تولید گندله به رقم ۳۴ میلیون و ۳۶۸ هزار تن رسید که نسبت به رقم 

مدت مشابه سال گذشته )۳5 میلیون و ۱۰۶ هزار تن(، کاهش دو درصدی یافت.

تقریباً غروب جمعه بود که صحبت از قرارگیری ایران در یک لیست مطرح شد؛ 
»لیست سیاه« گروه ویژه اقدام مالی یا FATF. لیستی که پس از چند سال، تنها عضو 

آن یعنی »کره شمالی« نام کشور دیگری را در کنار خود می بیند، ایران.
یک سال از روزی می گذرد که FATF به ایران مهلت داد تا اقدامات لازم در زمینه 
مبارزه با تأمین مالی تروریسم و پولشویی را در دستور کار خود قرار دهد. سوم اسفند 
FATF ،۱۳۹۷ خرداد سال جاری را به عنوان آخرین مهلت ایران تعیین کرده بود؛ 
فرصت هایی که پیش از این نیز بارها در برابر تصمیم گیران قرار داده شده بود تا ورود 

ایران به لیست اقدام متقابل یا همان لیست سیاه را تعلیق کند.
اگر ایران لوایح مورد نظر FATF  را تصویب می کرد، امروز به کشورهای دنیا برای 

انجام اقدامات متقابل علیه ایران، هشدار داده نمی شد. از چهار لایحه مد نظر، دو مورد 
مربوط به اصلاح قوانین مبارزه با تأمین مالی تروریسم و پولشویی هستند و دو مورد 

دیگر در ارتباط با مناسبات بین المللی ایران، تعریف می شوند.
پیوستن ایران به کنوانسیون سازمان ملل متحد برای مبارزه با جرایم سازمان یافته 
فراملی که از آن با نام پالرمو یاد می شد و نیز پیوستن به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی 
تروریسم یا CFT دو مورد از اقداماتی بودند که در گیر و دار تأیید و تصویب، موافقت ها 
و مخالفت ها، در مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی ماندند و انجام نشدنشان ایران 
را در کنار کره شمالی در لیست اقدام متقابل قرار داد. این مهلت پیش از این نیز در 
مهرماه تمدید شده بود و پالرمو و CFT که در مجلس تصویب و در شورای نگهبان رد 

شده بودند، برای تعیین تکلیف نهایی، نیاز به رأی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
داشتند.

این گروه در بیانیه اخیر خود به دو لایحه پالرمو و کنوانسیون تأمین مالی تروریسم 
اشاره کرده و بیان داشته بر این اساس نام ایران تا زمانی که برنامه عملیاتی را کامل 
نکند، در فهرست کشورهای با ریسک بالا و اقدام متقابل، باقی خواهند ماند. اگر 
کشورمان این دو لایحه را تصویب کند، FATF در ارتباط با گام های بعدی تصمیم گیری 
خواهد کرد. این گروه  در بخشی از این بیانیه آورده که نگرانی ها بابت ریسک تأمین 
مالی تروریسم از طرف ایران و تهدید آن برای نظام مالی بین المللی، باقی خواهد ماند.
لیستی که هم اکنون ایران و کره شمالی در آن قرار دارند، در بین عموم، به نام لیست 
سیاه شناخته می شود، اما در واقع بیانیه ای است که به دیگر کشورها توصیه می کند در 
مقابل کشورهایی که در این بیانیه از آنها نام برده می شود، اقدامات متقابل انجام دهند. 
کشورهایی که در این بیانیه از آنها نام برده می شود، اقدامات استانداردی که به مبارزه 
بین المللی علیه پولشویی و تأمین مالی تروریسم منجر می شود را نادیده می گیرند و در 

این مورد، همکاری های پذیرفته شده بین المللی را لحاظ نمی کنند.
تأثیر قرارگیری در لیست سیاه بر بازارهای شنبه

انتشار این خبر، بر بازارهای مختلف در اولین روز هفته بی تأثیر نبود. با اینکه آثار شیوع 
کرونا بر بازارهای بین المللی و بر اقتصاد ایران نیز اثرگذار بوده و همچنین شناسایی 
موارد ابتلا به این ویروس و اعلام رسمی آمار موارد منجر به فوت در ایران نیز موج تازه ای 
در بازارهای داخل کشور ایجاد کرده، اما تأثیر نشست FATF را می توان پررنگ تر از سایر 

موارد دانست.
بورس تهران در اولین ساعات شروع به فعالیت خود در هفته جدید، ریزش بیش از ۱۱ 
هزار واحدی را تجربه کرد. با این حال، ریزش بازار با ادامه معادلات روز گذشته جبران 
شد و در نهایت بازار با رشد ۳۱۱۱ واحدی شاخص کل نسبت به هفته گذشته و رسیدن 

شاخص به رقم ۴۸۱ هزار و ۸۶۷ واحد بسته شد.
نرخ دلار نیز با وجود یادداشت عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی که نرخ های 
کمتر از ۱۴هزار تومان را وعده می داد، تا ۱5 هزار و ۴۰۰ تومان به ازای هر دلار، افزایش 
پیدا کرد. بازار سکه و طلا نیز از این اخبار متأثر شدند تا جایی که قیمت طلای ۱۸ عیار 
با افزایش حدود ۳۰ هزار تومانی در هر گرم، به 5۹۸ هزار تومان رسید. نرخ پایانی سکه 

تمام بهار نیز در روز شنبه به حدود 5 میلیون و ۸۴۰ هزار تومان رسید.
به نظر می رسد بازارهای مختلف در کوتاه مدت، تحت تأثیر اخبار مربوط به قرارگیری 
ایران در لیست اقدام متقابل FATF نوساناتی را تجربه کنند، نوساناتی که تأثیر آنها در 
بلندمدت از بین خواهد رفت. آنچه درباره این تصمیم، اقتصاد ایران را در بلندمدت 
تحت تأثیر قرار خواهد داد، کاهش مبادلات مالی با سایر کشورهای جهان است که در 

حال حاضر نیز به دلیل تحریم های بانکی، در وضعیت قابل قبولی قرار ندارند.

لیست سیاه FATF چیست؟

لیست سیاه با آینده اقتصاد ایران چه می کند؟

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مشکلات اقتصادی فعلی، ریشه های غیر اقتصادی 
دارد، تصریح کرد که برای حل دائمی آن ها باید بسترهای غیراقتصادی لازم برای رشد و 
رفاه اقتصادی فراهم شود و برای رسیدن به این امر، اقداماتی همچون تغییر ارزش ها و 
اولویت های حاکم بر نگرش تصمیم گیران، برقراری ارتباط با اقتصادهای پیشرفته جهان، 
توسل به مبادلات تجاری بین کشوری لازم است تا امکان بهره مندی به مراتب بیشتری 
برای رشد و رفاه جامعه فراهم شود. مرتضی افقه در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در 
شرایط فعلی کشور، اگر چه مشکلات برجسته فعلی نمودی اقتصادی دارند، اما اغلب 
آن ها ریشه های غیراقتصادی دارند، گفت: برای حل دائمی مشکلات اقتصادی ابتدا باید 
بسترهای غیراقتصادی لازم برای رشد و رفاه اقتصادی را فراهم کرد، در غیر اینصورت هیچ 
مکتب اقتصادی یا تئوری و فرمول اقتصادی قادر به حل مشکلات اقتصادی، حداقل در 
میان مدت و بلندمدت نخواهد بود. وی ادامه داد: بعد از وقوع انقلاب اسلامی تاکنون، 
مجموعه ای از مکاتب و تئوری های متعدد و متنوع اقتصادی مورد آزمون قرار گرفته اند که 
حاصل این چهار دهه، پیچیده تر، مزمن تر و لاعلاج تر شدن معضلات اقتصادی و به تبع 

آن مشکلات اجتماعی، فرهنگی و سیاسی بوده است.
ایجاد بسترهای فکری و نگرشی توسعه گرا لازمه حل مشکلات اقتصادی

این استاد دانشگاه با بیان اینکه تا بسترهای فکری_نگرشی حاکم بر کشور و جامعه، 
توسعه گرا و هموار کننده رشد و رفاه اقتصادی ایجاد نشوند هیچ فرمولی قادر به پیشبرد 
اهداف اقتصادی یا حل مشکلات اقتصادی نخواهد بود، اظهار کرد: در تمامی مکاتب، 
فرمول ها و تئوری های اقتصادی موجود در ادبیات اقتصادی، وجود این بسترهای فکری 
- نگرشی هموار کننده پیشرفت و رفاه، پذیرفته شده هستند و با وجود چنین فضایی، 
نظریه پردازان اقتصادی، به ارائه راه حل اقدام کرده اند. آنچه در کشور ما تا کنون اتفاق 
افتاده، صرف میلیاردها دلار از درآمدهای نفتی و غیرنفتی کشور )همچون بذر کشاورزی(، 
در فضاهای فکری - نگرشی ضدتوسعه ای )زمین های نامرغوب( بوده که حاصلی جز 

شاخص های اقتصادی اجتماعی نامطلوب این روزها نداشته است.
وی افزود: بسیاری از دیدگاه های حاکم بر تصمیمات کشور، اولویت ها و ارزش هایی 
غیر از رشد، رفاه و بهبود معیشت جامعه را هدف گرفته اند؛ بنابراین، آنچه در شرایط فعلی 
کشور جاری است، امری غیرعادی نیست و کاملًا بازتابی است از دیدگاه های فکری 
فلسفی حاکم بر نظام تصمیم گیری کشور که شواهد این ادعا را می توان در تخصیص 
منابع بودجه و نیز در گفته ها، سخنرانی ها و تلاش های تصمیم گیران به وضوح ملاحظه 
کرد؛ بنابراین تا ارزش ها و اولویت های حاکم بر نگرش تصمیم گیران تغییر نکند، حتی 
اگر مشکلات تحریمی رفع شوند، در بهترین شرایط به شاخص های اقتصادی اواخر دهه 

هفتاد و اوایل دهه ۸۰ باز خواهیم گشت.
حل مشکلات اقتصادی در گرو ارتباط با اقتصادهای پیشرفته جهان

این اقتصاددان در پاسخ به اینکه حذف کامل یا ایجاد محدودیت در روابط اقتصادی با 

سایر کشورها چه تبعاتی دارد، بیان کرد: محال است بتوان مشکلات اقتصادی را بدون 
ارتباط با اقتصادهای پیشرفته جهان، حداقل در میان مدت حل کرد. این حرف نه از آن 
بابت است که نیروهای انسانی و قابلیت های غیرانسانی موجود در کشور نتوانند به این 
هدف برسند، بلکه با توجه به توضیحات پیشین، اصولًا ساختارهای حاکم بر نظام ارزشی 
تصمیم گیران، اجازه رشد بدون توسل به فروش نفت و صرف ارزهای حاصل از آن برای 

خرید محصولات )سرمایه ای، واسطه ای و مصرفی( از خارج نخواهد داد.
وی ادامه داد: مرور چهار دهه پس از وقوع انقلاب اسلامی که مهم ترین شعار اقتصادی 
آن رهایی از فروش نفت و اتکاء به توان داخلی بود و این شعار در تمام چهار دهه گذشته و 
در اهداف برنامه های پنجگانه اجرا شده تکرار شد، نشان داد که اساساً جهت گیری نظام 
فکری - نگرشی حاکم بر تصمیم گیران، به سمت چنین هدفی نرفته است. تحمیل انبوه 
فشارهای ناشی از تحریم های فعلی، گواهی است بر این ادعا که تلاش های چهاردهه 
گذشته مسیری غیر از اتکاء به فروش نفت را طی کرده اند و امروز بدون تداوم آن مسیر 
یعنی ارتباط با جهان خارج به قصد فروش نفت و تأمین نیازهای تولیدی و مصرفی داخلی 
برای حل معضلات  تغییرات اساسی در ساختارهای نگرشی، راهی  تا زمان  حداقل 

معیشتی رفاهی جامعه وجود ندارد.
کاهش ارتباطات اقتصادی با سایر کشورها نشدنی است

این استاد دانشگاه خاطر نشان کرد که  با وجود ساختارهای فکری، فلسفی، اجتماعی 
و فرهنگی ضد توسعه موجود، که نمود آن را می توان در تمامی سطوح تصمیم گیری و 
اجرائی مشاهده کرد؛ امکان حتی کاهش ارتباط سیاسی و به تبع آن اقتصادی با کشورها 
و اقتصادهای پیشرفته امری نشدنی است مگر آنکه حاکمیت تغییرات اساسی در نظام 

ارزشی حاکم بر تصمیم گیری را بپذیرد.  
روابط  گرفتن  نادیده  معنای  به  داخل  اقتصادی  توان  بر  تکیه  آیا  اینکه  درباره  افقه 
خارجی است، تصریح کرد: ساختارهایی که از نظر من مفهوم فرایند توسعه جوامع 
را در بر می گیرند؛ بدون وجود پیش نیازهای بیان شده، تصور نیل به اقتصادی مقاوم، 
تصوری خیالی و نائل نشدنی است و اصرار به رسیدن به آن با وجود حفظ ساختارهای 
ضدتوسعه ای موجود، جز اتلاف منابع و نیروی انسانی همچون چهار دهه گذشته، 

حاصلی نخواهد داشت.  
به گفته این کارشناس اقتصادی با توسل به قابلیت های مبادلات بین کشوری تجاری، 
امکان بهره مندی بیشتری برای رشد و رفاه جامعه به وجود خواهد آمد و بعید است امروز 
کشوری را بتوان یافت که مراودات خارجی خود را قطع یا محدود کرده باشد و مردم آن در 

شرایط اقتصادی و معیشتی مطلوبی قرار داشته باشند.
وی در پاسخ به اینکه آیا در این زمینه کره شمالی می تواند الگوی مناسبی باشد، گفت: 
برخلاف تصور افرادی که نگران حاکم شدن الگوی کره شمالی بر کشور ایران هستند، 
تصور می کنم که با وجود مفروضات ضدتوسعه ای حاکم بر کشور، و در صورت تداوم 

تحریم ها، در میان مدت حتی قادر نخواهیم بود با اقتصادی در حد کره شمالی معیشت 
مردم را تأمین کنیم.

افقه افزود: با نگرش های حاکم که باعث انزوای انبوه نیروهای انسانی نخبه ی شده یا 
باعث مهاجرت بسیاری از نیروهای انسانی نخبه از کشور شده، بعید است در بلندمدت و 
یا میان مدت بتوان الگوی کره شمالی را هم در کشور پیاده کرد. آنچه باعث شده تاکنون 
مشکلات معیشتی مردم در ساختارهای ضدتوسعه ای موجود، در وضعیت فعلی باقی 
بمانند، سرمایه گذاری های پیشین و دوپینگ درآمدهای نفتی و نیز ذخایر موجود ناشی از 
این درآمدها )صندوق توسعه ملی( بوده است؛ بنابراین اگر روش و رویه حاکم بر تصمیمات 

تغییر اساسی نکند، الگوی کره شمالی هم کمک چندانی به آینده کشور نخواهد کرد.  
حل مشکلات اقتصادی با اصلاح نظام فکری _ارزشی حاکم بر تصمیمات کلان

وی درباره مشکلات اقتصاد ایران با بیان اینکه اگر چه برجسته ترین مشکلات فعلی در 
کشور نمودی اقتصادی و به تبع آن اجتماعی و حتی مذهبی پیدا کرده اند، اظهار کرد: 
مشکلاتی همچون رشد منفی، رکود توأم با تورم، بیکاری، توزیع به شدت نابرابر درآمدی، 
انبوه پرونده های دادگستری ناشی از ناهنجاری های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، 
افسردگی،  سرقت،  فحشا،  طلاق،  نزاع،  اعتیاد،  اداری-اقتصادی،  فسادهای  شامل 
مهاجرت نخبگان از کشور، در اقتصاد کشور وجود دارند که این معضلات عمدتاً ریشه در 
نظام فکری - فلسفی و ارزشی حاکم بر تصمیمات کلان کشور دارند و حل کامل یا کاهش 
آن ها منوط به درک همین واقعیت است و بنابراین، تغییرات اساسی در این نظام فکری و 
فلسفی که اتفاقاً قابلیت های لازم را در آموزه های مذهبی - دینی ما دارند اما متأسفانه با 

کج اندیشی مورد غفلت یا بی اعتنائی قرار گرفته اند.

یک کارشناس اقتصادی :

مشکلات اقتصادی ریشه های غیر اقتصادی دارد

وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: سیاست این وزارتخانه 
تنظیم بازار شب عید است که با بهره گیری از ظرفیت عظیم 

اصناف اجرا می شود.
رضا رحمانی در جلسه شورای معاونین وزارت صنعت،ضمن 
عید  شب  بازار  تنظیم  برای  شده  اتخاذ  تمهیدات  یادآوری 
گفت: همراهی آحاد مردم در کنترل موثر بازار و حفظ آرامش 
آن در ایام پایانی سال کاملا تعیین کننده است و حتما باید 

مورد توجه قرار گیرد. 
به گفته وی، همراهی و همکاری سازنده مردم به عنوان 
مصرف کننده کالا و یا در موقعیت عرضه کننده و تولید کننده 
در تنظیم بازار، از مصادیق عینی و فرهنگی اقتصاد مقاومتی 

است.
رحمانی افزود: براساس پیگیری های انجام شده از سوی 
بخش های مختلف وزارت صنعتو همچنین سایر دستگاه های 

مرتبط، تدابیر خوبی برای تامین کالاهای اساسی، مایحتاج 
ضروری مردم و همچنین خدمات مورد نیاز برای ایام پیش رو 

اتخاذ شده است.
وی اضافه کرد: موضوع تامین کالا از محل تولیدات داخلی 
نیز اولویت با اقلام پرمصرف این ایام است و  سعی خواهد شد 

فرایند تولید به خوبی حفظ و تقویت شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: بهره گیری از 
ظرفیت عظیم اصناف در حفظ آرامش بازار، از جمله تجربیات 
موفق محسوب می شود که باید در تنظیم بازار شب عید توجه 

ویژه ای بدان داشته باشیم.
رحمانی تاکید کرد: برای جلب مشارکت حداکثری مردم 
در تنظیم بازار، باید روند اقدامات به گونه ای باشد که آثار و 
نتایج آن برای هموطنان ملموس باشد؛ از این جهت اجرای 
طرح تشدید بازرسی و برخورد با تخلفات صنفی، تولیدی و 

خدماتی کاملا اثرگذار است.
وزیر صنعت در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
تداوم اجرای سیاست ممنوعیت واردات کالاهای خارجی که 
مشابه داخلی دارند، تصریح کرد: این وزارتخانه در این تصمیم 
کاملا جدی است و این ممنوعیت ها را در تقویت تولید داخل 

کاملا موثر می داند.
رحمانی اضافه کرد: این رویکرد و آثار تبعی آن در خودکفایی 
و قطع وابستگی بارها تشریح شده و امروز به سبب شرایط 
خاص کشور از اهمیت بیشتری نیز برخوردار است و به هیچ 

عنوان از این تصمیم عدول نخواهیم کرد.
وی افزود: همسو با این برنامه، سایر معبرهای ورودی کالا به 
کشور به شکل غیر قانونی و یا به تعبیری شبه قانونی نیز مورد 
توجه قرار گرفته است که بزودی نتایج آن مشخص خواهد 

شد.

وزیر صنعت، معدن وتجارت  مطرح کرد

تنظیم بازار شب عید با همکاری اصناف

 FATF مدیر مالی بانک تجارت گفت:امروز به دلیل نداشتن مراودات مالی بانک ها با خارج از کشور، قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه 
تاثیری بر عملکرد آنها ندارد.

»محمود صفرزاده« روز شنبه در نشست خبری ضمن تشریح وضعیت مالی نظام بانکی، افزود: روند عادی فعالیت ها به دور از تحریم ها 
جریان دارد، بنابراین تصمیم FATF بی تاثیر است. وی اضافه کرد: بانک تجارت نیز ارتباطی با بانک های خارجی ندارد، بر این اساس 

این اتفاق، تاثیری بر عملکرد، کاهش و یا افرایش سود ندارد.
کاهش هزینه بانک ها با عملیات بین بانکی

این مقام بانکی در پاسخ به ایرنا درباره راه اندازی بازار و عملیات بین بانکی گفت: راه اندازی این بازار می تواند هزینه پول را کاهش داده 
و به روند سود دهی بانک ها کمک کند.

وی اضافه کرد: منابع و اوراق با هدف اعطای تسهیلات در بازار بین بانکی مورد استفاده قرار می گیرد و در آذر ماه ۹۸ حدود ۱۲۰ هزار 
میلیارد ریال مازاد نقدینگی داشتیم که در بازار بین بانکی معامله می شود.

مدیر مالی بانک تجارت همچنین درباره نقش حذف سود روزشمار در افزایش سود دهی بانک ها نیز گفت: حذف این سود، باعث 
کاهش هزینه تمام شده پول توسط بانک ها می شود. صفرزاده گفت: حذف سود روزشمار بین دو تا سه واحد درصد هزینه پول بانک را 
کاهش داده است. وی تصریح کرد: پولی که روزانه در اختیار بانک قرار می گیرد، بانک ها نمی توانند برای اعطای تسهیلات برنامه ریزی 
کنند. صفرزاده پیرامون فروش اموال مازاد در نظام بانکی هم گفت: چندین پروژه بزرگ در معرض فروش قرار گرفته که با فروش آنها، 

دارایی های بانک افزایش خواهد داشت.
 وی یادآور شد: اسفند ۹۷ هزینه پول کل سپرده ها ۱۴.۲۲ درصدبود که در آذر ۹۸ به 12.72 درصد کاهش یافت که این روند کاهشی 
همچنان ادامه خواهد داشت.  صفرزاده ضمن تاکید بر اینکه نسبت کفایت ذخایر بانک ها به عنوان پشتوانه محکمی برای آنها به شمار 

می رود از افزایش بیشتر آن در آینده خبر داد.
 وی خاطرنشان ساخت: بانک تجارت در آذر ۹۶ حدود 5۷ هزار میلیارد ریال زیان داشت که در آذر ۹۷ به ۲5 هزار میلیارد ریال کاهش 

یافت و میزان زیان خالص این بانک در آذر ۹۸ به ۱۳ هزار میلیارد رسیده که در آینده صفر خواهد شد.
وی درباره افزایش سپرده ها گفت: رشد سپرده ها تابعی از نقدینگی است، بنابراین زمانی که نقدینگی رشد پیدا کند، میزان سپرده 

ها نیز افزایش می یابد.
صفرزاده افزود: البته بانک مرکزی بخشنامه ای ابلاغ کرده که بر اساس آن، تمام وجوه دولتی به حساب بانک مرکزی منتقل می شود که 

این موضوع باعث کاهش سپرده های نزد بانک ها شده است.

باوجود اینکه میزان وام دهی بانک ها به تولید افزایش یافته، هنوز بخش عمده¬ ای از نیاز اصلی بنگاه¬ های تولیدی در زمینه 
تأمین نقدینگی و سرمایه در گردش بی جواب مانده است و به گفته دبیر انجمن ملی لیزینگ، نصف منابع مالی بخش تولید توسط 
بانک ها تامین شده اما انحصار بانک ها در وام دهی نمی تواند همه نیازهای تولید را تأمین کند که در این میان باید از سهم تامین 
مالی غیربانکی از جمله لیزینگ را افزایش داد در حالیکه اکنون تسهیلات پرداختی این بخش نسبت به شبکه بانکی حدود یک 

درصد بوده که ده ها برابر از کشورهای پیشرو کمتر است.
گزارش بانک مرکزی از تسهیلات پرداختی بانک ها به بخش های اقتصادی طی هشت ماهه امسال نشان می دهد 5۳۱ هزار 
میلیارد تومان وام در این مدت پرداخت شده که ۲۷.۶ درصد بیشتر از مدت مشابه سال گذشته است. با این وجود، نیاز واحدهای 
اقتصادی به نقدینگی در سال رونق تولید به قدری افزایش یافته که افزایش معمول تسهیلات بانکی نمی تواند پاسخگوی نیاز 

آن ها باشد.
طبق اعلام بانک مرکزی، سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در کلیه بخش های اقتصادی طی هشت ماهه 
امسال ۲۸5 هزار میلیارد تومان معادل 5۳.۸ درصد کل تسهیلات پرداختی است که در مقایسه با مدت مشابه پارسال معادل 

۱5.۳ درصد افزایش دارد.
سهم تسهیلات پرداختی بابت تامین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن در هشت ماهه امسال ۱۱5 هزار میلیارد تومان 

بوده است که حاکی از تخصیص ۴۰.5 درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه در گردش کلیه بخش های اقتصادی است.
محمد هادی موقعی - دبیر انجمن ملی لیزینگ - درباره انحصار بانک ها در تامین مالی بیان کرد: طبق گزارش های ارائه شده 
توسط وزارت صمت، حجم منابع مالی مورد نیاز بخش صنعت و تولید بالغ بر ۲۸۰ هزار میلیارد تومان است که فقط 5۰ درصد آن 
توسط بانک ها تأمین شده است. قطعا انحصار بانک ها در بازار تسهیلات و وام دهی نمی تواند کل نیاز بخش های مولد اقتصادی و 

کسب و کارها را به منابع مالی تأمین کند.
وی در مورد نقش صنعت لیزینگ در پیشرفت نظام تأمین مالی  تاکید کرد: راه کارهای جایگزین و روش های تامین مالی غیر 
بانکی در بسیاری از کشورهای جهان روز به روز سهم خود را در تأمین مالی افزایش می دهند. از جمله این ابزارها شرکت های 
لیزینگ هستند. نسبت تسهیلات اعطائی صنعت لیزینگ کشور به تسهیلات اعطائی شبکه بانکی حدود یک درصد است، این در 

حالی است که این رقم در کشورهای پیشرو در تأمین مالی خلاق بین ۱۰ تا ۴۰ درصد است .
به گفته وی، کارآمدی نظام مالی با خروج از بانک محوری در تأمین مالی است که توجه به ابزارهای جدید اعتباردهی مثل 

شرکت های لیزینگ می تواند نظام تأمین مالی را متحول کند.

مدیر مالی یک بانک تجاری:

قرار گرفتن در لیست سیاه FATF تاثیری بر نظام بانکی کشور ندارد
دبیر انجمن ملی لیزینگ:

انحصار بانک ها در وام دهی جوابگوی نیاز تولید نیست

آگهی مفقودی
شماره  به  سانتافه  هیوندای  سواری  خودرو  مدارک  کلیه  میرساند  آگاهی  به 

  KMHSU۸۱BDGU5۷۴۶۳۷    انتظامی)ایران ۱۰- ۱۷۲ ج ۹۲( و شماره شاسی
از برگ سبز )شناسنامه  مالکیت خودرو(،  و شماره موتور  G۴KJFA۷۲۴۲۱۶ اعم 
شماره  دادنامه  مفاد  به  عنایت  با  و...  سوخت  کارت   ، کارتخودرو   ، کمپانی  سند 
محترم  دادگاه  ششم  شعبه  از  صادره   ۲۸/۶/۹۸ مورخ   ۹۸۰۹۹۷۲۶۱۰۶۰۱۰۳۳
و  شماره ۹۸۱۰۴۲۲۶۱۰۶۰۰۳۲۷  اجراییه  ومفاد  کرج  شهرستان  حقوقی  عمومی 
پرونده اجرایی به شماره بایگانی ۹۸۱۰5۳ شعبه چهارم اجرای احکام مدنی دادگستری 
شهرستان کرج و اجرای کامل مفاد دادنامه صدر الذکر، باطل بوده و از درجه اعتبار ساقط 

و هیچ گونه ارزشی ندارد.
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مسابقات تا کنترل بیماری کرونا باید لغو شود

جان فوتبالیست ها و عوامل مسابقه مهم نیست؟
سلامت  گرفتن  نظر  در  بدون  تماشاگران  حضور  بدون  ورزشی  مسابقات  برگزاری 
فوتبالیست ها و عوامل برگزاری رقابت ها با نبود وسایل شناسایی افراد مبتلا به ویروس 

کرونا، خطر ابتلا به این ویروس مهلک را افزایش می دهد.
به گزارش ایسنا، در پی شیوع بیماری کرونا، سازمان لیگ فوتبال ایران با استناد به 
اطلاعیه ستاد مقابله با ویروس کرونا در ورزش تصمیم به برگزاری مسابقات لیگ برتر 
بدون حضور تماشاگران گرفته تا به این شکل جلوی فشردگی مسابقات را بگیرد و از لغو 

آن ها در اسفندماه که شلوغ ترین برهه برگزاری لیگ برتر است، خودداری کند.
این تصمیم سازمان لیگ که با استناد به ضوابط و تصمیمات شورای تامین و ستاد 
مقابله با کرونا در ورزش اتخاد شده، با اعتراض سپاهان و شهرخودرو همراه شد چرا که 
امنیت جانی بازیکنان، مربیان و عوامل برگزاری این مسابقه از نگاه سازمان لیگ فوتبال 

نادیده گرفته شده است.
این تصمیم در حالی اتخاذ شده و سلامت عوامل حاضر در مسابقه در نظر گرفته 
نشده است که در سایر رشته های ورزشی مانند کشتی، پرورش اندام و ... به علت تماس 

فیزیکی ورزشکاران که یک امر طبیعی به نظر می رسد، مسابقات لغو شده است.
مشخص نیست چرا ستاد مقابله با ویروس کرونا در ورزش که در ابتدا تصمیم به لغو 
رقابت های ورزشی در تمام سطوح گرفته، بعد از سه ساعت در تصمیم دیگری تغییر رویه 

داده و امنیت و سلامت ورزشکاران و عوامل برگزاری مسابقات را در نظر نگرفته است؟
 امکان تماس فرد آلوده با ورزشکاران و عوامل برگزاری مسابقه

نکته ای که در این تصمیم برای برگزاری مسابقات بسیار عجیب به نظر می رسد، حضور 
عوامل متعددی در برگزاری یک مسابقه و مسافرت تیم ها از شهری به شهر دیگر و قرار 
گرفتن در اماکن عمومی مانند هواپیما، اتوبوس، ترمینال، هتل، ورزشگاه ها و تماس 

افراد با یکدیگر است.
به طور کلی جدای از شرایط دشوار برای تامین وضعیت بهداشتی ایمن برای تمام 
نفرات، باید در نظر داشت که برگزاری یک مسابقه فوتبال مختص به ۲۲ بازیکن نیست و 

بیش از ۲۰۰ نفر به طور مستقیم در برگزاری یک دیدار سهیم هستند.
کارکنان ورزشگاه، مسئولان امنیتی، پزشکان، نیروهای امدادی، داوران و ناظران، 
بازیکنان، مربیان و عوامل وسایل حمل و نقل در یک مسابقه به طور مستقیم نقش ایفا 

می کنند و هر لحظه امکان تماس یک فرد آلوده با سایر نفرات وجود دارد.
از سوی دیگر، قرار گرفتن ورزشکاران و مردم در کنار همدیگر در یک پرواز هواپیما یا 
در یک هتل، این خطر را تشدید می کند که یک فرد آلوده در میان ورزشکاران یا مردم، 
موجب انتقال ویروس کرونا که از فردی به فرد دیگر شود که سرعت شیوع بسیار بالایی 

برخوردار است.
حال این سوال مطرح می شود که سازمان لیگ و نهادهای دیگر چه تمهیداتی برای 
کنترل و شناسایی افراد آلوده در نظر گرفته اند؟ آیا تضمینی وجود دارد که فرد آلوده و 
مبتلا به این بیماری شناسایی شود و قبل از اینکه بیماری را از شهری به شهری دیگر و به 

هم بازی ها و اطرافیان خود منتقل کند، شناسایی شود؟
 لغو مسابقات تا کنترل بیماری

کشورهای مختلف از جمله ایتالیا که در وضعیتی مشابه با ایران به سر می برند و این 
ویروس در میان تعداد زیادی از مردم منتقل شده است، به جای اینکه مسابقات را بدون 
حضور تماشاگران برگزار کنند، تصمیم به لغو رقابت ها گرفتند تا امنیت جانی تمام نفرات 

تامین شود و از برگزاری مسابقات خودداری کردند.
اما در ایران که ورزشگاه ها از نظر امکاناتی در وضعیت به مراتب پایین تری نسبت به 
ایتالیا هستند، تصمیمات دیگری اتخاذ شده و اکنون چند صد نفر در تماس مستقیم با 
یکدیگر خواهند بود و به علت نبود دستگاه های کنترل و شناسایی افراد آلوده یا مشکوک 

به بیماری کرونا، خطر ابتلا و انتقال بیماری افزایش می یابد.
 تا زمان کنترل و کاهش سرعت انتقال بیماری و یافتن راه درمان برای دفع این ویروس، 
لغو مسابقات یک امر ضروری است و می توان از برگزاری غیر ضروری مسابقات خودداری 

کرد و از رویه کشورهای توسعه یافته برای جلوگیری از انتقال بیماری خودداری کرد.

امیرقلعه نویی:

درباره لغو دیدار سپاهان- پرسپولیس
 میزان رای ملت است

سرمربی تیم فوتبال سپاهان با بیان اینکه نزدیک به ساعت ۱۷ آماده بازی با پرسپولیس 
شدیم واین موضوع را به ناظر دیدار هم اعلام کردیم، اظهار داشت: درباره لغو این دیدار، 

میزان رای ملت است. 
امیر قلعه نویی سرمربی تیم سپاهان در گفت وگوی تلفنی با برنامه شب های فوتبالی 
اظهار داشت: خدا را گواه می گیرم در کل زندگی ام به جز حقیقت و عدالت حرفی 
نزده ام. اگر حرفی زدم خدا را در نظر گرفتم. توقع داشتم بخش دیگری از مصاحبه  روز 
شنبه ام پخش می شد که گفتم هواداران از فوتبال لذت ببرند. از سپاهانی ها خواستم 
به من هم توهین کردند، توهین نکنید. چون اگر خون از دماغ کسی بیاید یک عمر 
شرمنده می شویم. حرف هایی که می زنم اگر غیر از حقیقت باشد خدا از من نگذرد. تا 
به حال هزینه بسیاری داده ام. وی در ادامه درباره ادعای برخی از بازیکنان و مسوولان 
باشگاه پرسپولیس که می گویند بازی باید سه بر صفر به سود پرسپولیس شود، افزود: 
دوستان خیلی ها مصاحبه کردند و نظر دادند انگار نظر کمیته انضباطی و داوری و ناظر 
را داده اند. ما وظیفه مان است به قانون احترام بگذاریم و تمکین کنیم. بحث دیگر هم 
این است که میزان، رای مردم است. باید به رای مردم احترام بگذاریم. هرچند الان رای 
مردم برای دوستان اهمیت دارد. قلعه نویی تصریح کرد: از دیروز برنامه اردویی ما شروع 
شد. آمادگی بازی با پرسپولیس را داشتیم. ما همه کارهایی که باید را انجام دادیم تا 
بازی انجام شود. سهیل مهدی سررست کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال گفته ما در 
اتوبوس لباس عوض کنیم! الان تیم پشتیبانی ۲، سه ساعت قبل لباس ها را در رختکن 

می چیند. پس لباس ها در رختکن بوده نه در اتوبوس.

انصاری فرد:

 سپاهان نمی خواست مقابل پرسپولیس
 بازی کند

مدیرعامل تیم فوتبال پرسپولیس درباره لغو شدن دیدار حساس این تیم برابر سپاهان 
در اصفهان گفت: تیم فوتبال سپاهان علاقه ای به حضور در دیدار مقابل پرسپولیس 
نداشت و برای همین در زمین حاضر نشد.  محمدحسن انصاری فرد پس از لغو دیدار 
پرسپولیس و سپاهان اظهار داشت: با توجه به اینکه به ما اعلام کرده بودند بازی راس 
ساعت ۱۶:۱5 آغاز می شود بازیکنان ما راس ساعت در زمین مسابقه حاضر شدند. به 
نظر من سپاهان نمی خواست در این بازی حضور پیدا کند و بازهم تاکید می کنم آنها 
نمی خواستند بازی کنند. وی ادامه داد: آنها ۱۶:۲۰ وارد ورزشگاه شدند اما حتی هیچ 
یک از نفرات تدارکاتی آنها به زمین نیامد و هیچ نشانه ای برای حاضر شدن در مسابقه 
از خود نشان ندادند. اینکه هواداران نگذاشتند آنها به ورزشگاه بیایند حرف درستی 
نیست. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: مطرح کردن بعضی مسایل صحیح نیست و 

ما از الان به بازی پدیده فکر می کنیم و سپاهان باید پاسخگوی این اتفاق باشد.

نوید مظفری: 

طبق قانون دیدار پرسپولیس و سپاهان باید 
سه بر صفر شود

کارشناس داوری فوتبال ایران گفت: به دلیل عدم حضور تیم فوتبال سپاهان در زمان 
مقرر این دیدار باید سه بر صفر به سود پرسپولیس اعلام شود. 

نوید مظفری روز یکشنبه د در واکنش به اظهار سهیل مهدی سرپرست کمیته مسابقات 
سازمان لیگ که اعلام کرده بود داور بعد از پایان ۳۰ دقیقه می تواند بازهم زمان انتظار 
برای حضور تیم ها را در زمین تمدید کند، گفت: اصلا در قوانین فوتبال چنین حرفی 
گفته نشده و ۳۰ دقیقه دوم دست داور نیست. داوران در زمین مسابقه زیر نظر مسوول 

برگزاری هستند و در این بازی جلال مرادی تصمیم گیرنده است.
وی ادامه داد: طبق قانون با توجه به اینکه تیم سپاهان در ساعت مقرر در زمین مسابقه 
حاضر نشده و تیم داوری ۳۰ دقیقه نیز برای حضور آنها منتظر مانده باید نتیجه این 
بازی سه بر صفر به سود پرسپولیس اعلام شود. کارشناس داوری فوتبال گفت: اینکه 
دوستان در رسانه ملی داور را به عنوان تصمیم گیرنده مطرح می کنند درست نیست زیرا 
تصمیم گیرنده مسوول برگزاری است. اگر جلال مرادی به خاطر اتفاقات خاص بخواهد 
می توانست تا ساعت ها هم داوران را در زمین نگه دارد. وی در خصوص اینکه چرا داور 
مسابقه بعد از حضور در زمین سوت پایان بازی را نزد اظهار داشت: زدن سوت الزامی 

نیست و داور می تواند با نوشتن گزارش نتیجه بازی را مشخص کند.

مظفری:

گل استقلال به ذوب آهن آفساید بود
کارشناس داوری فوتبال ایران گفت: گل تیم فوتبال استقلال در بازی با ذوب آهن در 
شرایط آفساید به ثمر رسید. نوید مظفری در مورد تک گل تیم استقلال در نیمه اول دیدار 
مقابل ذوب آهن اظهار داشت: زننده گل تیم استقلال )دانشگر( در صحنه ای که روزبه 
چشمی ضربه سر را به سمت دروازه ذوب آهن زد یک نیم تنه جلوتر از مدافع ذوب آهن بود 
و در صحنه آفساید گل را به ثمر رساند.وی افزود: تشخیص گل آفساید استقلال چندان 
سخت نبود چرا که صحنه کاملا واضح بود. از آنجا که بازی در ورزشگاه خالی از تماشاگر 
برگزار می شد نمی توان گفت کمک داور تمرکز لازم را نداشته و در این صحنه یک اشتباه 

مسلم رخ داده است.

 مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی با بیان اینکه نفرات تیم ملی متعلق به ۱۰ شهرستان 
و حدود 5 باشگاه هستند، تاکید کرد که کاهش جمعیت کشتی به ۴۰ هزار نفر یک 

تهدید است.
»حسن رنگرز« مدیر جوان، با اخلاق و تحصیل کرده موزه ملی ورزش است. این 
کشتی گیر مازنی بعد از ۳۲ سال و پس از مدال طلای »فیروز علیزاده« در سال ۱۹۶۹ 
آرژانتین، دومین نشان طلا و نخستین مدال زرین کشتی فرنگی پس از انقلاب را برای 

ایران به ثبت رساند.
او در پیکارهای جهانی سال ۲۰۰۱ در پاتراس یونان در وزن 5۴ کیلوگرم مدال طلا 
گرفت و در سال ۲۰۰۲ مسکو نیز در وزن 55 کیلوگرم کشتی فرنگی ایران را صاحب 

مدال برنز کرد.
رنگرز این روزها نقش سازنده و تاثیرگذاری در ورزش کشور دارد. مدیرتیم های ملی 
کشتی فرنگی، سخنگوی فدراسیون کشتی و مدیریت موزه ملی ورزش سبب شده که او 

به یکی از مدیران پرکار این روزهای ورزش کشور تبدیل شود.
دارنده مدال طلا و برنز پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی با حضور در خبرگزاری 
جمهوری اسلامی، ضمن بازدید از بخش های مختلف ایرنا پاسخگوی سووالات خبرنگار 

ایرنا بود که مشروح این گفت و گو را در زیر می خوانیم.
دوپینگ یکی از ۳ چالش جدی ورزش ایران

سخنگوی فدراسیون کشتی گفت: در رابطه با دوپینگ تاکید زیادی به مقوله آموزش 
داریم چرا که این چالش متوجه رده های سنی نیز شده است. موضوع دوم در رابطه 
با دوپینگ پیشگیری است.  در همه رقابت های ملی و بین المللی که برگزار می کنیم 
از ماموران ستاد ملی مبارزه با دوپینگ )نادو( درخواست می کنیم که حضور داشته 
باشند یا با تشخیص کادر فنی و با شکل های متفاوت در اردوها حضور پیدا کنند و تست 

دوپینگ بگیرند.
وی با بیان اینکه دوپینگ را از دریچه های مختلفی می توان نگاه کرد، افزود: تاکید 
صرف ما گاهی به نتیجه گرفتن است و تنها رنگ مدال و سکو را می بینیم، چرا که 
پشت آن جایزه و پاداش سکه است و به طور طبیعی ورزشکار استفاده از هر ابزاری را 
برای رسیدن به آن معقول می داند، بنابراین تقویت مبانی فرهنگی در روند آموزش و 

قهرمان سازی بسیار مهم است.
رنگرز ادامه داد: برخی از مکمل ها را ورزشکاران می توانند استفاده کنند ولی از 
اینجا دیگر خط قرمز است و باید مباحث آموزشی رعایت شود و برخوردهای قانونی 
قضایی و انضباطی خیلی شدید صورت گیرد. فکر می کنم یکی از سه چالش جدی 
ورزش کشورمان در دهه پیش رو بحث دوپینگ است و نمی شود صورت مساله 
را پاک کرد و به شدت نگرانی در این زمینه وجود دارد و این نگرانی نه تنها مربوط 
به ورزشکاران ملی است بلکه باید نگران باشگاه های بدنسازی و سایر باشگاه ها و 

رشته های دیگر هم بود.
دارنده مدال طلای جهان ادامه داد: یک عزم و اداره جدی باید برای برخورد با این 
زمینه صورت گیرد چرا که گردش مالی این کار بسیار عجیب و غریب است و فکر می کنم 
برخوردهای قهری با این پدیده نیازمند یک عزم و اراده فراتر از ورزش کشور است و 

نیازمند حضور قوه قضاییه هستیم.
برخی رشته ها روی خط قرمز دوپینگ هستند

وی همچنین گفت: با سرمربی تیم ملی سوئد صحبتی داشتم که صحبت های 
جالبی در رابطه با مبارزه با دوپینگ در این کشور داشت. اگر بودجه فدراسیون کشتی 
سوئد برای مثال یک میلیون یورو باشد، 5۰۰ هزار یورو را صرف اعزام ها، حق الزحمه و 
مسابقات می کنند و مابقی را برای مبارزه با دوپینگ اختصاص می دهند و بعضا برخی 
ورزشکاران این کشور در هفته ۲ تا ۳ مرتبه تست می دهند و به همین دلیل خیلی 
کم شنیده ایم که کشورهای اروپایی به خصوص اسکاندیناوی مشکل دوپینگ داشته 
باشند. متاسفانه اکنون برخی از رشته های ورزشی کشورمان روی خط قرمز دوپینگ 

قرار دارند.
رنگرز بیان داشت: برای اعزام تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی امیدهای کشورمان به 
پیکارهای جهانی، از افسران ستاد ملی مبارزه با دوپینگ دعوت کردیم تا در محل اردو 
از ملی پوشان تست بگیرند. در همه مسابقات از جمله لیگ برتر نیز از افسران نادو برای 

گرفتن تست دعوت کردیم.
وی در خصوص دوپنیگ »بهروز هدایت« فرنگی کار وزن ۸۷ کیلوگرم که در پیکارهای 
قهرمانی آسیا حضور داشت گفت: نمونه هایی را بعد از جام تختی به آزمایشگاه کلن 
آلمان فرستادیم که به صورت مکتوب به ما اعلام کردند به دلیل ترافیک و حجم بالای 
نمونه ها امکان پاسخگویی با قید فوریت وجود ندارد که متاسفانه این مشکل به وجود 

آمد.
کشتی فرنگی می تواند دوران طلایی را تکرار کند

مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی یادآور شد: کادر فنی به نتایج جام تختی احترام 
گذاشت و از ۱۰ وزن، ۹ نفر برتر از درون جام تختی انتخاب شدند. تیم جوانی راهی هند 
شد که میانگین سنی آنها زیر ۲۴ سال بود به طوری که مسن ترین فرنگی کار اعزامی 
»پژمان پشتام« با ۲5 سال سن بود یعنی مابقی نفرات تیم ملی می توانند در پیکارهای 
جهانی زیر ۲۳ سال حضور یابند. همه آنها جوانان شایسته ای هستند که در جام تختی 

شایستگی خودشان را نشان دادند.
وی ادامه داد: اعتقاد دارم اگر کشتی فرنگی ثبات مدیریتی پیدا کند می تواند در 
بازه زمانی ۲۰۱۲ تا  ۲۰۲۴ به نتایج طلایی کشتی فرنگی که به آن عادت کرده بودیم، 
برگردد و شاید هم اگر با همین جوانان شایسته با برنامه کار کنیم شاید ۴ سال بعد و در 
سال ۲۰۲۴ به نقطه ای برسیم که موفقیت های بازی های المپیک ۲۰۱۲ لندن اتفاق 

افتاد.
8 سرمربی طی 8 سال

رنگرز با تاکید بر اینکه تغییرات در حوزه فنی بسیار کُشنده است، گفت: متاسفانه 
با همه احترامی که به مدیران پیشین قائل هستم در بازه زمانی ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۶ تیم 
ملی کشتی فرنگی حدود ۷ سرمربی داشت. محمد بنا، رسول جزینی، ناصر نوربخش، 
عبدالله چمنگلی، احد پازاج، دوباره محمد بنا و بعد هم علی اشکانی. از ۲۰۱۲ تا 
۲۰۲۰ یعنی در ۸ سال گذشته به طور متوسط تیم ملی هر سال با یک مربی کار کرده 

است و این اصلا خوب نیست.

وی خاطر نشان کرد: اگر به بازه زمانی ۲۰۰5 تا ۲۰۱۲ برگردید جز یک سال که »رضا 
سیم خواه« سرمربی تیم ملی در بازی های المپیک ۲۰۰۸ پکن شد، محمد بنا ۶ سال 
سرمربی تیم ملی بود و طی آن درخشان ترین نتایج کشتی فرنگی را کسب کردیم. در 
هر جایی در کشورمان و در حوزه فنی ثبات ایجاد کردیم نتایج خیلی خوب گرفتیم که 

می توان به دوران ولاسکو در والیبال و ایوانف در وزنه برداری اشاره کرد.
سخنگوی فدراسیون کشتی بیان داشت: وقتی به دنبال نتیجه گیری موقت هستیم، 
چطور می توان پشتوانه ها را محک زد به همین دلیل مجبوریم که تنها یک تیم را محک 
بزنی که خروجی آن سیستم گلخانه ای است و نتیجه آن می شود که وقتی ورزشکاری 

دوران قهرمانی را به اتمام می رساند، نفر بعدی با یک فاصله فنی زیاد حاضر می شود.
کاهش جمعیت کُشتی به 4۰ هزار نفر

رنگرز همچنین با اشاره به کاهش جمعیت کشتی کشورمان گفت: اگر اشتباه نکنم 
اکنون ۴۰ هزار کشتی گیر که دارای کارت بیمه هستند در کشور فعالیت می کنند. به 
دلیل تغییر کاربری باشگاه های کشتی به بنگاه های اقتصادی یا تبدیل به رشته های 
پر درآمد مانند بیلیارد و بدنسازی و عدم گستردگی جغرافیایی کشتی سبب شده که 
جمعیت کشتی گیران در کشور به شدت کاهش یابد. اگر نفرات تیم ملی را بررسی 
کنید شاید متعلق به ۱۰ شهرستان و آن هم محدود به 5 باشگاه باشند که این موضوع 

تهدیدی برای کشتی است.
وی بیان داشت: در همین جویبار به عنوان مهد کشتی آزاد، بعضا باشگاه هایی که 
در روستاهای این شهرستان هستند، کشتی را تقویت می کنند و متاسفانه این رشته به 
شدت در استان ها ضعیف شده و هر چند مازندران عالی است که فکر می کنم به دلیل 
عملکرد ضعیف سایر استان ها بوده و وقتی کمیت دستخوش تغییر و تحول و اضمحلال 

می شود، روی کیفیت تاثیر می گذارد.
دارنده مدال طلا و برنز پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی جهان خاطر نشان کرد: 
مواجه  مشکل  با  ندارد  اختیار  در  ورزش  برای  را  لازم  زیرساخت  مدارس  که  وقتی 
می شویم و برای آنکه از ظرفیت های این بخش استفاده کنیم با وزارت آموزش و پرورش 
تفاهم نامه ای امضا کردیم و قرار است پیکارهای قهرمانی کشور به میزبانی آموزش و 

پرورش در شهر مشهد برگزار شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر آمریکا چند سالی است که در رده پایه نتایج خوبی 
 UFC می گیرد چرا که تسهیلاتی را برای نفرات برتر در آینده برای حضور در مسابقات
و MMA در نظر می گیرد چرا که برای آنها پول ساز است و مشابه آن در روسیه نیز انجام 

می شود. کشتی برای بقا باید از بن بست عبور کند.
خانه کشتی محل استاندارد برای تمرین

رنگرز در بخش دیگری با اشاره به بازسازی خانه کشتی گفت: استانداردهایی که 
داریم به لحاظ تجمیع امکانات و تغذیه با آکادمی ملی المپیک متفاوت است. آکادمی 
فرصت ها و تهدیدهای خاص خودش را دارد. در همین فضای خانه کشتی، کشتی 
فرنگی بهترین نتیجه تاریخ این رشته را کسب کرد. نمی توانیم آزمون هایی را که قبلا 
تجربه کرده ایم را دوباره تجربه کنیم. برگزاری اردوی تیم های ملی به غیر از خانه کشتی 
معقول نیست. ملی پوشان کشتی آزاد که اردوی قبلی را در آکادمی ملی المپیک برگزار 
کردند در خوابگاه نصرت بودند و برای تمرین و غذا به آکادمی می آمدند در حالی که یک 
ورزش که روزی بین ۷ تا ۸ هزار کالری می سوزاند مستعد بیماری است بر همین اساس 

خانه کشتی با توجه به متمرکز بودن امکانات، محل استانداردی برای تمرینات است.
سخنگوی فدراسیون کشتی ادامه داد: با مرمت و بازسازی خانه کشتی، هم استاندارد 
و هم در شان کشتی کشور شد و اردوی تیم ملی کشتی آزاد بعد از بازگشت از پیکارهای 
قهرمانی آسیا در هند از 5 اسفند و مرحله بعدی اردوی تیم ملی کشتی فرنگی نیز از ۱۰ 

اسفند آغاز خواهد شد.
یزدانی می تواند دومین طلای المپیک را تجربه کند

وی همچنین در خصوص »حسن یزدانی« نیز گفت: خوشبختانه شرایط خوبی دارد و 
قرار است به زودی تمرینات خود را آغاز کند. یزدانی تنها کشتی گیری است که می تواند 
دومین طلای المپیکی خودش را تجربه کند. آسیب دیدگی او زیاد اذیتش نکرد و با توجه 
به اینکه خودش فرد باهوشی است همه تمرکزش را معطوف درمان و تمرینات کرده 

است.
رنگرز یادآور شد: یزدانی بعد از رفع مصدومیت به طور حتم نیازمند حضور در تورنمنت 
بین المللی است که به طور حتم یکی از رقابت های بین المللی بسیار مناسب جام 
زیلکوفکسی در لهستان است که در زمان نزدیک به المپیک برگزار میشود و ضمن 
آنکه جزو سیستم رنکینگ اتحادیه جهانی است که یزدانی با حضور در آن هم می تواند 

رنکینگ خود را افزایش دهد و هم ارزیابی دقیقی از خودش داشته باشد.
کشتی فرنگی در توکیو می تواند نتایج خوبی بگیرد

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: کشتی فرنگی برعکس تحلیل هایی که 
می شود به نظرم در بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو می تواند نتایج خوبی بگیرد. در 
بازی های المپیک ۲۰۱۲ لندن همین جوانان دست به کار بزرگی زدند. نفراتی همچون 
محمدعلی گرایی و علیرضا نجاتی و یا محمدهادی ساروی و رامین طاهری با توجه به 

ظرفیت هایی که از خودشان نشان دادند، شانس زیادی برای کسب مدال دارند.

رنگرز مدیر تیم های ملی کشتی فرنگی: 

کاهش جمعیت کشتی به ۴0هزار نفر یک تهدید است

 تیم فوتبال استقلال موفق شد مقابل ذوب آهن اصفهان به 
پیروزی دست پیدا کند و جایگاه خود را در جدول رده بندی ارتقا 

دهد.
 دیدار دو تیم استقلال و ذوب آهن اصفهان از هفته بیستم لیگ 
برتر فوتبال از ساعت ۱۸:۳۰ روز )یکشنبه( در ورزشگاه آزادی 
برگزار شد که این دیدار با برتری ۲ بر یک شاگردان فرهاد مجیدی 

پایان به رسید.
در این بازی محمد دانشگر)۲۹( و وریا غفوری )5۲( از روی 
نقطه پنالتی برای استقلال و دارکو بییدوف )۴۸( برای ذوب  آهن 
گلزنی کردند. استقلالی  ها با این برتری ۳۶ امتیازی شدند و به 
دلیل گل  زده بیشتر نسبت به سپاهان جای این تیم را در رده سوم 

جدول گرفتند.
ترکیب استقلال: سیدحسین حسینی، شاهین طاهرخانی، 
زکی پور،  میلاد  غفوری،  وریا  دانشگر،  محمد  چشمی،  روزبه 
فرشید   -۶۹( رضاوند  آرش  کریمی،  علی  ریگی،  مسعود 
اسماعیلی(، علی دشتی )5۲- مهدی قائدی( و ارسلان مطهری 

)۸۱- محمد بلبلی(
وحید  هخامنش،  وفا  خلیل،  مهدی  ذوب آهن:  ترکیب 
فرشاد  زاده،  ابراهیم  مسعود  مهدی،  نژاد  محمد  محمدزاده، 
محمدی مهر )۷۱- مجتبی حقدوست(، قاسم حدادی فر، حمید 

بوحمدان، احسان پهلوان، دانیال اسماعیلی فر و دارکو بییدوف

داور: پیام حیدری
این بازی با تصمیم سازمان لیگ و به دلیل مبارزه با شیوع 

ویروس کرونا بدون حضور تماشاگران برگزار شد.
نیمه اول

دقیقه ۸: علی دشتی با کارت زرد داور مسابقه جریمه شد.
دقیقه ۲۹: ارسال علی کریمی از میانه میدان با ضربه سر 

زیبای روزبه چشمی به سمت دروازه ذوب آهن همراه شد که این 
ضربه به تیر افقی دروازه برخورد کرد. محمد دانشگر در بازگشت  
توانست از فرصت به دست آمده نهایت استفاده را برده و این توپ 

را تبدیل به گل کند.
دقیقه ۳۸: احسان پهلوان نتوانست در موقعیت تک به تک 
موفق باشد و سید حسین حسینی به خوبی توپ ذوبی ها را 

دفع کرد. در ادامه بازیکنان ذوب آهن روی ریباند دروازه استقلال 
از  را تهدید کردند که در این صحنه ها نیز حسینی به خوبی 

دروازه اش حراست کرد.
نیمه دوم

توانست روی یک  بییدوف  نیمه دوم  ابتدای  دقیقه ۴۸: در 
ارسال, با یک ضربه سر دروازه استقلال را باز کند و بازی را به 

تساوی برساند.
دقیقه 5۱: فرار علی دشتی در محوطه جریمه ذوب آهن و در 
حالی که این بازیکن صاحب موقعیت خطرناکی نبود, تکل بلند 
وحید محمد زاده منجر به گرفته شدن یک خطای پنالتی برای 

استقلالی ها شد. این پنالتی را وریا غفوری تبدیل به گل کرد.
دقیقه 5۴: شوت مهدی قائدی بعد از حضورش در زمین و در 

اولین موقعیتی که به دست آورد از کنار دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۶۳: احسان پهلوان با کارت زرد داور بازی روبه رو شد.

دقیقه ۶۷: آرش رضاوند پشت محوطه جریمه با حرکت در 
عرض یک شوت فنی را به سمت دروازه مهدی خلیل روانه کرد 
که این موقعیت با عکس العمل خوب سنگربان ذوب آهن به کرنر 

رفت.
دقیقه ۸5: ذوبی ها با یک ارسال بلند از میانه میدان توسط 
محمد نژاد مهدی با ضربه سر به گل رسیدند که این صحنه توسط 

داور آفساید و این گل مردود اعلام شد.

کرونا هم دست »فرهاد« را نبست؛

 ذوب آهن دست  خالی از آزادی رفت

طبق اعلام یک سایت آلمانی، سرمربی ایرانی تیم فوتبال هرتابرلین بعد از باخت سنگین مقابل کُلن، زیر فشار قرار دارد و ادامه 
کارش در این تیم با تردید مواجه شده است.

تیم فوتبال هرتابرلین با هدایت الکساندر نوری  شنبه شب گذشته در دیدار مقابل کلن با نتیجه سنگین 5 بر صفر شکست خورد 
تا این مربی که ریشه ای ایرانی دارد، به خاطر این باخت تحت فشار قرار بگیرد. سایت آلمانی »fussballinfo«در این ارتباط تیتر 
سئوالی را درباره وضعیت الکساندر نوری که به تازگی جانشین یورگن کلینزمن شده است را انتخاب کرد و نوشت: »یک تغییر دیگر در 
سرمربیگری هرتا؟ الکساندر نوری زیر فشار«. این سایت نوشت: »قبل از نخستین بازی خانگی بعد از جدایی کلینزمن، تیم هرتابرلین 
تا حدی اعتماد به نفس داشت. از یک سو به خاطر برد هفته گذشته مقابل تیم پادربورن )۲ بر یک( و از سوی دیگر به این خاطر که 
هیچ مشکل غیرقابل حلی با تیم کلن وجود نداشت.« در ادامه این گزارش به عملکرد تیم هرتا مقابل کلن پرداخته شده و اظهارات 
الکساندر نوری بعد از این باخت سنگین هم آمده است: »قصد داشتیم سیگنالی را بفرستیم که که موفق نشدیم. کاملا غیر منتظره. 
تمرینات بسیار خوبی را پشت سر گذاشتیم ولی امروز تمام چیزی که برای این مسابقه از هفته گذشته آورده بودیم، از دست دادیم.«

این سایت همچنین آورده است: »درحالی که نوری هنوز از تماشاگران عذرخواهی می کند، صحبت درباره سرمربی بعدی برلین 
شروع شده است. بعد از برنامه ریزی برای اتمام همکاری با نوری در پایان این فصل، نتیجه بازی با کلن شک و تردیدها را درباره وی 

و این برنامه افزایش داده است.«

تیم فوتبال استقلال تهاجمی ترین تیم حال حاضر کشور ۲5 بار به میدان رفته که تنها در دو بازی موفق به گلزنی نشده است.
بارزترین ویژگی تیم استقلال در فصل جاری، قدرت شگرف خط حمله این تیم است. آبی ها نه تنها بهترین خط حمله لیگ برتر را 
با اختلاف نسبت به رقبا در اختیار دارند، بلکه برای اولین بار ۳ مهاجم این تیم در کورس آقای گلی قرار دارند که هر کدام از آنها این 

شانس را دارند تا در پایان فصل به این عنوان برسند.
آبی پوشان تهران از ابتدای فصل در مجموع لیگ برتر، جام حذفی، پلی آف و مرحله گروهی آسیا ۲5 بار به میدان رفته اند و در 
این تعداد بازی 5۳ گل زده اند تا به طور میانگین بیشتر از ۲ گل به ازای هر بازی داشته باشند که این آماری خوب در فوتبال ایران به 

حساب می آید.
استقلال در ۲۳ بازی از ۲5 بازی گلزنی کرده و تنها در ۲ بازی از مسابقات این فصل خود نتوانسته توپ را از خط دروازه حریفانش 

عبور دهد که این هم رکوردی جالب توجه برای آنها می باشد.
تنها بازی هایی که آبی پوشان موفق به گلزنی نشده اند، هفته اول لیگ برتر مقابل ماشین سازی در تبریز و هفته چهارم دیدار مقابل 

پرسپولیس است که آنها در هر دو بازی با نتایج مشابه یک بر صفر شکست خورده اند. 
استقلالی ها ۳۷ گل در ۱۹ بازی لیگ برتر، ۶ گل در ۲ بازی جام حذفی، ۸ گل در ۲ بازی پلی آف و ۲ گل در ۲ بازی مرحله گروهی 

لیگ قهرمانان آسیا و در مجموع 5۳ گل در ۳ جام و ۲5 بازی به ثمر رسانده اند. 

تبعات باخت سنگین مقابل کُلن؛

الکساندر نوری از هرتابرلین اخراج می  شود؟
چگونگی زدن ۵۳ گل در 2۵ بازی؛

ناکامی گلزنی استقلال فقط در دو بازی

پرافتخارترین سنگین وزن کشتی آزاد ایران معتقد است با وجود انجام اقدامات لازم از سوی 
متولیان ورزش کشورمان هنوز مدال طلای المپیک ۲۰۱۲ لندن به او داده نشده است.

پس از آنکه اوایل مردادماه سال جاری اتحادیه جهانی کشتی به صورت رسمی اعلام کرد 
که با مثبت شدن دوپینگ آرتور تایمازوف ازبکستانی، مدال طلای المپیک ۲۰۱۲ لندن به 
کمیل قاسمی می رسد این مدال خوشرنگ علی رغم پیگیری و نامه نگاری که فدراسیون 
کشتی با کمیته ملی المپیک داشته ، هنوز به قهرمان سنگین وزن کشورمان اهدا نشده 

است.
هر چند نناد لالوویچ رئیس اتحادیه جهانی کشتی که عضو کمیته بین المللی المپیک و 
نماینده این کمیته در »وادا« نیز محسوب می شود ، با بررسی تمامی جوانب امر و اطلاع 
کامل از قوانین ، با اعلام رسمی، نماینده کشورمان را شایسته این افتخار دانسته، اما طولانی 
شدن پروسه اهدای مدال طلای المپیک لندن به کمیل قاسمی گویای چیز دیگری است. 

بطوریکه این نگرانی بوجود می آید، که شاید روس ها بخواهند با اعمال نفوذ در مجامع بین 
المللی، مدال ارزشمند کمیل قاسمی را به نفع خود صید کنند و در پشت پرده این ماجرا در 

حال شیطنت باشند.
با این وجود کمیل قاسمی نیز درخصوص آخرین وضعیت مدالش گفت: اطلاع دقیقی از 
اینکه چه زمانی قرار است مدال طلای المپیک لندن را به من بدهند ندارم. به جز پیگیری 
های خودم از طریق هیأت کشتی استان مازندران و نامه نگاری با اتحادیه جهانی، نامه ای 
هم آبان ماه امسال از سوی فدراسیون کشتی به کمیته ملی المپیک ارسال شده که گویا آنها 

هم پیگیری های لازم را انجام داده اند، اما هنوز خبری از مدال نیست.
نایب قهرمان المپیک ۲۰۱۶ ریو خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه موضوع مدال طلای 
المپیک یک بحث ملی است و این مدال متعلق به همه مردم ایران خواهد بود، امیدوارم 
فدراسیون کشتی، کمیته ملی المپیک و سایر مسئولان مربوطه همچنان این مساله را با 

جدیت پیگیری کنند.
لازم به ذکر است ، اوایل مردادماه امسال سایت اتحادیه جهانی کشتی رسما اعلام کرد با 
توجه به محرز شدن دوپینگ نفرات برتر سنگین وزن کشتی آزاد المپیک ۲۰۱۲ لندن، مدال 
طلای این وزن به کمیل قاسمی خواهد رسید. سایت اتحادیه جهانی کشتی همچنین با 
استناد به رای کمیسیون انضباطی کمیته بین المللی المپیک در مورد نتیجه تست دوپینگ 
آرتور تایمازوف ازبکستانی اعلام کرد تست مجدد دوپینگ مربوط به المپیک ۲۰۱۲ لندن 
نشان می دهد تایمازوف به دلیل استفاده از ماده ممنوعه دهیدروکلرمتیل تستوسترون، 
دوپینگش مثبت شده است. بدین ترتیب با حذف این کشتی گیر از جدول مدالی و تغییر 
در جمع نفرات برتر، مدال طلای وزن ۱۲۰ کیلوگرم المپیک لندن به کمیل قاسمی از ایران 
رسید. البته این روند قانونی هنوز به سرانجام نرسیده و مدال به این قهرمان کشتی کشورمان 

داده نشده است.

شائبه شیطنت روس ها قوت گرفت؛
کمیل قاسمی: هنوز منتظر دریافت مدال طلای المپیک هستم!
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دیپلمات پیشین تاکید کرد: راه خروج ایران از لیست سیاه 
FATF باز مانده و قرار نیست برای خروج از آن، همه چیز از ابتدا 
شروع شود بلکه کافی است کار از همان جا که متوقف شده ادامه 
 CFT یابد که یک مورد آن، الحاق به کنوانسیون های پالرمو و

است.
»کوروش احمدی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به قرار گرفتن 
ایران در لیست سیاه گروه ویژه اقدام مالی گفت: گروه ویژه مالی 
به عنوان یک نهاد فنی و تخصصی بین الدولی استانداردهایی را 
برای مقابله با پولشویی و تامین مالی تروریسم تعریف کرده است 
و از کشورهای مختلف جهان می خواهد آن استانداردها را در 

قوانین و عرف مراودات مالی و تجاری خویش اعمال کنند.  
وی با اشاره به چگونگی قرار گرفتن کشورها در لیست سیاه 
FATF اظهار داشت: در صورتی که کشوری استانداردها و توصیه 
های این نهاد را رعایت و اعمال نکند، آنگاه این کشور به عنوان 
کشور غیرهمکار نامیده شده و در لیست سیاه آن قرار می گیرد 
و این امر می تواند مراودات نهادهای مالی و تجاری آن کشور با 
نهادهای مالی و تجاری سایر کشورها را با خطر و ریسک زیاد 

همراه کند.  
این کارشناس مسائل بین المللی یادآورشد: قرار گرفتن در 
لیست سیاه به این معنی است که از نظر FATF روزنه هایی برای 
پولشویی و تامین مالی تروریسم در نظام مالی یک کشور وجود 
دارد و گروه اقدام مالی این احتمال را می دهد که پول آلوده ممکن 
است از این روزنه ها امکان سرایت به سایر بخش های نظام مالی 
بین المللی  را بیابد و قرار است که با محدود کردن مراوات با کشور 

مربوطه جلوی این سرایت گرفته شود.
احمدی با تاکید بر اینکه قرار گرفتن یک کشور در لیست سیاه 
FATF موجب دشوار شدن مراوده مالی و همکاری تجاری آن 
کشور با دیگر کشورها می شود، تصریح کرد: دلیل این دشواری 

و  به رعایت توصیه ها  را ملزم  آن است که عموم کشورها خود 
استانداردهای FATF می بینند و به همین خاطر در انجام مراوده 
مالی با کشوری که در لیست قرار گرفته باشد، حداکثر احتیاط را 

می کنند و شرایط ویژه ای را بر آن اعمال می کنند.  
وی با بیان اینکه از نظر اقتصاد بین المللی، کشورها در قالب 
همکاری با هم یک سیستم اقتصادی واحد در عرصه جهانی را 
ایجاد می کنند، خاطرنشان کرد: اقتصاد کشورها در یک سیستم 
بین المللی به یکدیگر متصل و در ارتباط است بنابراین FATF فکر 
می کند که کشورها باید تدابیر و استانداردهای یکسانی را برای 
مقابله با پولشویی و تامین مالی تروریسم اجرا کنند تا این سیستم 

آلوده نشود.  
همکاری مالی ایران با دنیا با رفتن به لیست سیاه 

دشوارتر شد
این دیپلمات پیشین افزود: اگر در کشوری استانداردها و تدابیر 
FATF  اجرا نشود، از منظر گروه ویژه اقدام مالی آن کشور غیر 
همکار تلقی می شود و این نهاد کشورهای همکار را تشویق 
می کند که مراوده با آن کشور غیرهمکار را محدود کنند و نسبت 

به کار با آن کشور سخت گیر باشند.  
 FATF احمدی درباره تبعات قرار گرفتن ایران در لیست سیاه
ابراز داشت: قرار گرفتن کشور در لیست سیاه FATF موجب 
می شود همکاری و مراوده نظام مالی ایران با سایر نظام های مالی 
و تجاری کشورهای دیگر با مشکلاتی روبه رو شود یعنی نظام های 
برای  بین المللی  سرمایه گذاران  و  اعتباری  بازارهای  مالی، 
همکاری با ایران احتیاط هایی را در نظر می گیرند چراکه فرض 
بر آن است که همکاری با یک کشور غیرهمکار می تواند موجب 

آلوده شدن سیستم مالی آنها شود.  
وی با بیان اینکه اگر کشوری بخواهد با یک کشور غیرهمکار 
از نظر FATF همکاری کند، این همکاری تحت تدابیر خاص و 

مراقبت های ویژه انجام می شود که هزینه زا است، عنوان کرد: 
یادداشت تشریحی مربوط به توصیه شماره ۱۹ گروه ویژه مالی 
توصیه های ۹ گانه ای در قالب تدابیر تقابلی در ارتباط با کشورهای 
غیرهمکار تدوین کرده که طیف وسیعی از اقدامات از مراقبت های 
و  کارگزاری ها  شعب،  بستن  همکاری ها،  برخی  قطع  ویژه، 
نمایندگی ها و حسابرسی های سختگیرانه و... را شامل می شود 

که پرداخت هزینه های آن برعهده کشور غیرهمکار است.  
حاکمیت ملی ایران اجازه نظارت خارجی را نمی دهد 

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی قرار گرفتن ایران در 
لیست سیاه FATF را موجب خوشحالی کشورهایی دانست که به 

نحوی پیگیر افزایش فشار بر ایران هستند.
وی یادآور شد: کشورهایی که خواستار افزایش فشار بر ایران 
هستند، از طریق قرار گرفتن ایران در لیست سیاه حربه های 
دست  به  ایران  علیه  اهداف شان  به  رسیدن  برای  را  مضاعفی 
می آورند.   به گفته احمدی، دولت ترامپ نشان داده که با قرار 
گرفتن ایران در لیست سیاه FATF، در پی بهانه جدیدی به اسم 
اعمال تدابیر تقابلی ۹ گانه FATF علیه ایران است و ممکن است 
از این پس به بانک ها، موسسات مالی و بیمه ای برای اجرای این 
تدابیر فشار آورد. یعنی لیست جدیدی را برای تشدید تحریم ها در 
دستور کار قرار دهد.    این کارشناس مسائل بین المللی درباره 
ایران  در   FATF استانداردهای  رعایت  درباره  نگرانی ها  برخی 
بیان کرد: اعمال استانداردهای FATF نه قرار است بخشی از 
حاکمیت ملی کشور را واگذار کند و نه همکاری ایران را با برخی 
تصویب  خواهان  آنها  می کند.  متوقف  را  کشورها  و  گروه ها  از 
استانداردهای مدنظرشان به عنوان قوانین داخلی هستند و هیچ 

نهاد فراملی یا کشور خارجی ای در اجرای آن نظارت نمی کند.  
راه خروج از لیست سیاه باز مانده است 

 FATF این دیپلمات پیشین اضافه کرد: مطابق توصیه های

 ،FATF هیچ گاه قرار نبوده و نیست که ایران در مقام همکاری با
گزارشی از وضعیت اجرای قوانین یا تراکنش های مالی خود را به 
یک نهاد فراملی بدهد و در توصیه های ۴۱ گانه گروه ویژه مالی 
 ،FATF چنین چیزی مطرح نیست. از سوی دیگر، الحاق به
رابطه ایران با گروه ها و کشورها دیگر را تا زمانی که آنها در لیست 
گروه های تروریستی سازمان ملل متحد قرار نگرفته باشند، مختل 
نمی کند.   احمدی با اشاره به بیانیه روز جمعه FATF درباره ایران 
گفت: خوشبختانه در بیانیه روز جمعه FATF، راه خروج از لیست 
سیاه باز مانده و قرار نیست برای خروج از آن، همه چیز از ابتدا 
شروع شود بلکه کافی است که کار از همان جا که متوقف شده 
ادامه یابد. FATF، شش نکته را برای خروج از این لیست مطرح 
 CFT کرده که یک مورد آن، الحاق به کنوانسیون های پالرمو و
است و موارد دیگر، شامل مسائل فنی و حقوقی و اجرایی است 
که هیچ گاه مقامات مالی و حقوقی ایران با اجرای آنها مشکلی 

نداشته اند.

کوروش احمدی کارشناس مسائل بین المللی:

راه خروج ایران از لیست سیاه  باز است

آرای نمایندگان وفرایندهای تصمیم گیری درکشورباید شفاف شود

مجلس و موانع فسادستیزی

سینا کلهر 

از بزرگترین چالش های قانون گذاری، معیوب بودن قوانین تصویب شده است. بخش 
زیادی از وقت مجلس صرف اصلاح قوانینی می شود که خود تصویب کرده است.گسترش 
فساد در ساختار اقتصادی و نظام سیاسی- اداری انگاره ای است که یکی از اصلی ترین 
بر  سهمگین  و  مزمن  آسیب هایی  و  می شود  محسوب  شهروندان  ناخرسندی  دلایل 
پیکر اعتماد عمومی به عنوان یکی از ارزشمندترین سرمایه های اجتماعی وارد می آورد. 
صاحبنظران مسائل سیاسی و اجتماعی نقش نهادهای حاکمیتی در زمینه مبارزه با 
فساد را بی بدیل و گریزناپذیر می دانند و در این میان، انتخابات اخیر مجلس سبب شده 
تا بسیاری از نگاه ها به بهارستان و منتخبان مردم در این زمینه دوخته شود.در ادامه مروری 

بر نوشتار این صاحبنظر و دانش آموخته دکترای سیاست گذاری فرهنگی خواهیم داشت.
۱-  گزارش های معاونت قوانین مجلس نشان می دهد که بیش از ۸۰ درصد قوانینی 
که در مجلس به تصویب می رسد اصلاح قوانین قبلی است. عمر برخی از این قوانین که 
اصلاح می شوند حتی به یک سال هم نمی رسد. در نتیجه مجلس درگیر دور باطلی از قانون 
گذاری و اصلاح همان قوانینی است که خود وضع کرده است. یک نمونه بسیار عجیب از 
این فرایند، داستان قانون تعیین تکلیف معلمان حق التدریس است. این قانون در دوم 
آبان ۱۳۸۸ به تصویب رسیده و هدف آن همان طور که از عنوان قانون نیز مشخص است؛ 
تعیین تکلیف معلمان حق التدریس بوده است. در ماده ۸ این قانون تصریح شده است که 
»از تاریخ تصویب این قانون به کارگیری هر گونه نیروی حق التدریس جدید ممنوع است« 
نمایندگان مجلس پس از تصویب این قانون در کمتر از ۱۰ سال ۱۱ بار این قانون را اصلاح 

کرده و هر بار نیز اجازه استخدام های جدید را داده اند.
۲-  از میان ۷۰۷ طرح و لایحه ای که به مجلس دهم ارایه شده است تنها ۱۷5 مورد آن به 
تصویب رسیده است؛ یعنی ۲۴ درصد و از این تعداد ۱۰۱ مورد لایحه و ۷۴ مورد طرح بوده 
است. معنای این اعداد این است که از میان قوانین تصویب شده تنها ۱۰ درصد حاصل 
تلاش نمایندگان مجلس بوده است. از میان ۳۸ مورد استیضاح مطرح شده تنها ۱۰ مورد 
پیگیری شده است که از این ۱۰ مورد ، تنها ۲ مورد منجر به رای عدم اعتماد شده است. 
از نتیجه ۱۷۸ مورد سئوال از وزرا و ۲۹ مورد اخطار به آن ها و ۶ مورد تحقیق و تفحص هم 

اطلاعی در دست نیست. به عبارت دیگر به جایی نرسیده است.
۳- حال و روز قوانینی که از این دالان پر و پیچ و خم گذشته و نهایی شده است نیز چندان 
مساعد نیست. در یکی از مشهورترین موارد، قانون تسهیل ازدواج جوانان بعد از ۱۴ سال 
از زمان تصویب اجرایی نشده است. طبق گزارش های کارشناسی کمتر از ۲۰ درصد 
قوانین برنامه توسعه اجرایی می شود و نهاد مسئول آشکار از اجرای حکم ماده ۲۹ قانون 
برنامه ششم توسعه در خصوص اعلام عمومی همه حقوق و مزایایی دریافتی از بیت المال 
خودداری می کند. کمیسیون تلفیق علی رغم مخالفت های نهادهای کارشناسی کلیات 
لایحه بودجه سال ۹۹ را  بدون اصلاحات لازم به تصویب می رساند و از پیگیری پرداخت 

مالیات توسط ثروتمندان، اخذ مالیات از ثروت و مالیات پلکانی سر باز می زند.
۴- به این ترتیب، قوانینی که مهم ترین کارکرد آن ریل گذاری در کشور برای هدایت 
رفتارهای افراد است به گونه ای این ریل گذاری را انجام می دهد که انگیزه های تلاش و 
کوشش را از بین برده و زمینه های فساد را در کشور تشدید و تقویت می کند؛ به نحوی 
که انگیزه های اصلی در کشور به جای این که به سمت فعالیت های مولد دارای بازده 
سوق پیدا کند عملا معطوف به یافتن پیوندی با نهادهای قدرت و بهره مندی از آن به نفع 

شخص،خانواده، گروه و جناح سیاسی می شود.
5- بزرگترین چالش قانون گذاری در نظام قانون گذاری ایران معیوب بودن قوانین تصویب 
شده است. معیوب به این معنا که هم از جهت فرم و صورت قانونی فاقد استانداردهای 
قانون است و به دلیل ابهام و عدم شفافیت قوانین تصویب شده، بخش زیادی از وقت 
مجلس صرف اصلاح قوانینی می شود که خود تصویب کرده است و بر اصلاحیه های 
خود نیز اصلاحیه می زند و هم از جهت استفاده از ابزارهای لازم برای تحقق اهداف یا حل 

مسایل معیوب است.
بسیاری از راه حل های مورد استفاده در قوانین فاقد پشتوانه های کارشناسی و علمی 
است و موارد متعددی از آنها نیز بارها آزموده شده و ناکارآمدی آنها به اثبات رسیده است. 
بلیه دیگری که مجلس گرفتار آن است قانون گذاری تعلیقی است به این معنا که به جای 
این که قواعد و سازوکارها توسط خود مجلس تعیین شود به آیین نامه های اجرایی فرافکنی 
می شود و در نتیجه عملا مجلس به شکل رفع تکلیفی و رفع و رجوعی تصویب قانون را بر 
دوش نهاد دیگری می گذارد. حاصل کار این که در دالان های پنهان و در راهروهایی غیر 
شفافی که محل جولان گروه های ذینفع است قواعد و سازوکارها به نفع گروه اندک و به زیان 
اکثریت به تصویب می رسند و موارد بسیار اندکی از آنها در فرایند تطبیق آیین نامه ها با قوانین 
در تورهای نظارتی می افتند. به این ترتیب قوانین مجلس به جای آنکه مانع شکل گیری 
فساد و رانت در کشور شود خود در موارد بسیاری بستر مستعد این مسئله را فراهم می آورد.

۶-  بدون تردید یکی از راه های  مقابله با این مشکل، حضور نمایندگان با کیفیت در 
مجلس شورای اسلامی است تا این نمایندگان بتواند به جای قانون معیوب و فسادزا قانون 
سالم وضع کنند. بررسی الزامات حضور نمایندگان با کیفیت در مجلس نیازمند متن 

مستقلی است.
برای اصلاح نظام قانون گذاری در مجلس، نمایندگانی که به عنوان منتخب مردم وارد 

خانه ملت می شوند باید دارای مختصات و ویژگی های زیر باشند.
۱- کارشناس باشد. هر کسی که کاندیدای مجلس شده است و گمان می کند که 
صلاحیت نمایندگی دارد باید بتواند به این سوال که کارشناس چه حوزه ای است جواب 
روشنی بدهد. بنابراین اگر می خواهید بدانید که آیا فرد مورد نظر شما شاخص های لازم 
برای نمایندگی را دارد ابتدا از او بپرسید کارشناس چه حوزه ای است؟ هر کسی که ادعا 

می کند که کارشناس است حداقل  باید  دارای پنج ویژگی باشد.
الف( مسایل اصلی و فرعی حوزه خودش را بشناسد و بتواند آن ها را تشریح کند. بنابراین 
می توانید از فرد مورد نظر بخواهید که مسایل حوزه تخصصی خود را بیان کرده و تشریح 
کند. ب( برنامه و طرحی برای حل مشکل داشته باشد. در نتیجه از فرد مورد نظر بخواهید 

برنامه خود را به صورت شفاف و آشکار برای شما بازگو کند.
ج( تجربه سیاستگذاری و حکمرانی در حوزه خود را بشناسد و بداند که در ۴۰ سال 
گذشته و یا حتی در حکومت های قبلی در این خصوص چه تصمیمات حکومتی گرفته 
شده و نتیجه آن ها چه بوده و چه درس هایی برای حکمرانی داشته است. برای این کار 
می توانید از او بخواهید مهم ترین قوانین حوزه تخصصی خود را برای شما بگویید و توضیح 

دهد چرا علی رغم تصویب این قوانین مسایل حل نشده است.
د( از تجربه دیگران آگاه باشد و بداند کشورها و ملت های دیگر برای حل مساله از چه 
روش ها و ابزارهایی استفاده می کنند. بنابراین می توانید از او جمله معروف عادل فردوسی 
پور را بپرسید که در کجای دنیا این طور است؟ و از او بخواهید حداقل یک مورد از تجربه 

دیگران را برای شما تشریح کند.
ه( از آخرین نظریات علمی حوزه خود آگاهی داشته باشد و اصطلاحا به لحاظ علمی 
به روز باشد. بنابراین می توانید از او نام چند نظریه جدید یا نظریه پرداز جدید را بپرسید تا 
میزان دانش نظری او را بسنجید. اگر کسی فاقد بیشتر این ویژگی ها باشد تنها ادعای 
کارشناسی کرده و فاصله زیادی با کارشناس بودن دارد و به احتمال زیاد بخش زیادی از 
وقت خود را صرف تصویب قوانین و اصلاح آن ها خواهد کرد و نتیجه کار چیزی جز قانون 

معیوب نخواهد بود.
۲- فلسفه سیاسی حداقلی داشته باشد. نماینده نمی تواند قانون خوب تصویب کند مگر 
این که طرح حداقلی از حکومت و دولت خوب، اقتصاد خوب، جامعه خوب و نظم بین 
المللی خوب داشته باشد و بتواند آن را برای شما توضیح دهد. در این صورت است که او 
می تواند ذیل طرح خودش از آینده، جامعه و جهان بداند که آیا قانونی که تصویب می کند 

به کار ساختن چنین جهانی می آید یا آن را تخریب می کند و از بین می برد.
۳- شاهدی  برای حرف های خود داشته باشد. اگر کسی ادعا می کند که شایستگی 
نمایندگی مجلس را دارد باید شاهدی برای حرف های خود ارایه کند و نشان دهد که بر 
اساس کدام کارنامه خود را شایسته می داند. از آنجایی که بسیاری از کاندیداها دارای 
سابقه اجرایی بوده و در دوره های قبل تجربه نمایندگی مجلس داشته اند می توانید از آن ها 
بخواهید برای شما چند نمونه از کارهای مهم و اثر بخشی که داشته اند را نام ببرند. مثلا از 
آن ها بخواهید بگویند در تصویب کدام قانون یا طرح اجرایی نقش داشته اند یا کدام ایده 
جدی و مهم را پیگیری کرده و به نتیجه رسانده اند. می توانید مطمئن باشید که فرد مورد 

نظر بیشتر از آنچه بوده آورده ای نخواهد داشت.
۴-  ویژگی های عمومی لازم برای فعالیت سیاسی را داشته باشد؛ یعنی هم به مبانی و 
ارزش های انقلاب اسلامی پایبند باشد و  هم دغدغه مند وطن باشد. نسبت به استقلال 
و پیشرفت کشور حساسیت داشته باشد و دشمنی دیرینه دشمنان داخلی و بیرونی این 
سرزمین را فراموش نکند، پاک دست و طرفدار عدالت و شفافیت باشد. از کاندیداها 
بخواهید اولین قانونی را که در مجلس می خواهند تصویب کنند را برای شما نام ببرند اگر 
این قانون چیزی غیر از قانون شفافیت آرای نمایندگان و شفافیت فرایندهای تصمیم گیری 
هم در مجلس و هم در هیات دولت و حتی در شورای نگهبان باشد و خلاصه به استثنای 
نهادهای امنیتی و نظامی همه نظام های تصمیم گیری باید شفاف و روشن باشد، اگر 
قانونی غیر از این مورد را نام برد بدانید که شفافیت ایده اصلی و محوری او نیست و احتمالا 
به قانون شفافیت رای نخواهد داد. بنابراین عزمی هم برای شفاف کردن نظام حکمرانی 
کشور نخواهد داشت. در این شرایط انتظار تصویب قوانینی در جهت تسهیل مبارزه با فساد 

و از بین بردن بسترهای فسادخیز انتظار به جایی نخواهد بود.
 معاون فرهنگی و اجتماعی مرکز پژوهش های مجلس 

وزیر کشور از مشارکت ۲۴ میلیون و 5۱۲ هزار و ۴۰۴نفر در انتخابات یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی خبر داد. 

عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران در خصوص میزان 
مشارکت مردم در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت:  آمار نهایی 
امضا شده تایید شده همه شعبه هایی است که نهایتا شورای نگهبان تایید شده و ما اعلام 

و ابلاغ کردیم ۲۴ میلیون 5۱۲ هزار و ۴۰۴ نفر بوده است.
یعنی  هستند  درصدآقایان   5۲ و  بانوان  درصد   ۴۸ رقم  این  از  افزود:  کشور  وزیر 

۴۲.5۷درصد میزان مشارکت در این دوره بوده است.
رحمانی فضلی اظهارداشت: برخی در رسانه ها و برخی افراد مسائلی مطرح کردند 
که با توجه به اینکه وزارت کشور میزان مشارکت را از اول صبح داشت چرا اینها را مرتب 
اعلام نکرد؛ این درصورتی است که هر نوع اعلام مشارکت، باید طبق قانون فرایند قانونی 
آن طی شود و فرایند قانونی آن این بود که حتما باید مبتنی بر تنظیم صورتجلسه بین 

هیات های اجرایی و هیات نظارت و تایید شورای نگهبان و وزارت کشور باشد.
وی با قدردانی از مسئولانی که در امر برگزاری انتخابات به ستاد انتخابات کشور کمک 
کردند، گفت: از همه دست اندرکاران چه آنانی که در انتظامات و امنیت، پشتیبانی و 
خدمات و نظارت و اجرا و چه آنانی که امر تبلیغات و اطلاع رسانی به ما کمک کردند و 

موجب این حرکت بزرگ مردم شدند، تشکر و قدردانی می کنم.
رحمانی فضلی با ارائه گزارشی از روند فعالیت های ستاد انتخابات اظهارکرد: 
ستاد در ۱۰ اردیبهشت ۹۸ تشکیل شد و یک هزار و ۱۰۳ هیات اجرایی تشکیل 
شد و در هیات های نظارت گاهی مجبور می شدیم ۳ تا ۴ بار رفت و برگشت بین 
هیات نظارت و وزارت کشور داشته باشیم و گاهی با هماهنگی، شورای نگهبان 

مستقیم وارد می شد.  
وی با بیان اینکه در این راستا آموزش حدود ۳ هزار نفر از دست اندرکاران امر انتخابات 
به صورت مستقیم و ۴5۷ هزار و  ۹۰۶ نفر از افراد در هیات های اجرایی انجام شد، افزود: 
در مرحله بعد ۱۶ هزار نفر ثبت نام کردند که در نهایت توانستیم بین 5 هزار و  ۲۳۲ نفر 
در مجلس شورای اسلامی و میان ۲5 نفر در انتخابات مجلس خبرگان رهبری شاهد 
رقابت باشیم. وزیر کشور با بیان اینکه بیش از 5۷ میلیون  و ۹۱۸ هزار واجد شرایط در 
کشور شناسایی شد، گفت: این در هماهنگی و توافق با ثبت احوال و مرکز آمار ایران 
تعیین شده است و همه این افراد کسانی هستند که در ایران زندگی می کنند و داخل 
ایران هستند. رحمانی فضلی ادامه داد: انتخابات مجلس بر خلاف انتخابات ریاست 
جمهوری که می توانند در خارج از کشور رای دهند، فقط واجدان مقیم ایران می توانند 

رای دهند که در این زمینه برای همکاری با ثبت احوال جلساتی برگزار شد.
وزیر کشور با اشاره به شرکت ۴۲/5۷ درصد از واجدین شرایط در انتخابات، خاطرنشان 
کرد: ۲۴ میلیون و 5۱۲ هزار و ۴۰۴ نفر یعنی ۴۸ درصد بانوان و 5۲ درصد آقایان در این 
دوره از انتخابات مشارکت داشتند. این درحالی بود که ما هم ورود بیماری کرونا و هم 
شرایط سیاسی و مسائلی مثل سقوط هواپیما، حوادث آبان و دی را داشتیم و در این 

شرایط این میزان حضور و مشارکت مردم کاملا قابل قبول است.
فرصت ۷ روزه  نامزدهاا برای اعتراض نتایج

رحمانی فضلی یادآور شد: امروز کسانی که به امر نتایج رای گیری اعتراض دارند 
می توانند شکایت خود را اعلام کنند تا طی هفت روز بررسی شود و صحت اعتراض را 

شورای نگهبان اعلام می کند.
وی با اشاره به همکاری دستگاه های مختلف ادامه داد: مشکل قطعی برق در روز 
انتخابات در هیچ نقطه کشور نداشتیم و وزارت ارتباطات یک مانور عظیم مخابراتی در 
کشور انجام داد و هیچ مورد قطعی ارتباط نبود. ستاد کل نیروهای مسلح هم همراهی 
بسیار خوبی با ما داشت و وزارت راه هم همه راه های ارتباطی را برای انجام امر انتخابات 

تامین کرد.
وزیر کشور درباره علت دیر اعلام شدن میزان مشارکت توسط وزارت کشور گفت: 
هر نوع اعلام مشارکت را می بایست طبق قانون بعد از طی فرایند قانونی اعلام کنیم. 
بر اساس قانون، اعلام میزان مشارکت حتما باید مبتنی بر تنظیم صورت جلسه بین 

هیات های اجرایی و هیات نظارت و تایید شورای نگهبان و وزارت کشور باشد.
تنظیم صورت جلسه در 55 هزار  برای  به مشکلاتی که ممکن است  اشاره  با  وی 
حوزه انتخابیه بوجود آید، اظهار داشت: باید هیات های اجرایی و هیات های نظارت، 
صورتجلسه را امضا می کردند که گاهی امضای صورتجلسه ها حتی به خاطر تفاوت یک 

نفر یا تفاوت در میزان تعرفه یا هر دلیل دیگری زمان بر می شد.
طریق  از  مستقیم  را  صورتجلسه  نظارت،  هیات های  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر 
سیستم برای شورای نگهبان می فرستادند و هیات های اجرایی هم مستقیم برای 
ما می فرستادند و بررسی های لازم انجام و نهایتا اجرا می شد، گفت: ما برای اعلام 
لحظه ای میزان مشارکت محدودیت قانونی داشتیم. رحمانی فضلی به مشکلات فنی 
و اقلیمی در برخی نقاط کشور نیز اشاره کرد و گفت: سیستم ما بیش از ۹۹ درصد 
متصل و فعال بود اما در کمتر از یک درصد مناطق،  با توجه به شرایط اقلیمی و بارش 
برف، مشکلات فنی ایجاد می شد که ما باید منتظر می ماندیم تا اعداد این مناطق نیز 
به ما برسد و بعد میزان مشارکت را اعلام کنیم. وی با بیان اینکه از نظر ما با توجه به 
شرایط کنونی کشور، میزان آرا و حضور و مشارکت مردم کاملا قابل قبول است و این 
نشان می دهد مردم در هر شرایطی آمادگی لازم برای حضور و مشارکت را دارند، ابراز 
امیدواری کرد که نمایندگان مجلس جدید بتواند در شرایطی که کشور نیاز به کار، 
تلاش، وحدت، انسجام، مقاومت و استقامت در مقابل بیگانگان را دارد به اعتماد مردم 

وفادار باشند.
وزیر کشور تصریح کرد: امروز یا فردایی که فرمانداری ها، نتایج را به صورت رسمی اعلام 
می کنند، کسانی که به امری رای گیری و مشارکت اعتراض دارند ۲ روز فرصت دارند که 
اعتراضشان را به هیات های اجرایی بفرستند که هیات های اجرایی ظرف هفت روز به 
آنها رسیدگی می کنند و بعد از آن هم، هفت روز شورای نگهبان رسیدگی می کند و نهایتا 

صحت انتخابات را باید شورای نگهبان تایید کند.
وی  در ادامه با تقدیر از حمایت مقام معظم رهبری تصریح کرد: مقام معظم رهبری 
در مواقع مختلف با دعوت و تشویق و ارائه تحلیل های مقتضی این شرایط، مردم را برای 
مشارکت هدایت کرد و مردم با تکیه بر توصیه های وی، این حضور را عینی و واقعی 
کردند. رحمانی فضلی همچنین ضمن تشکر از رییس جمهوری به خاطر حمایت از 
وزارت کشور در برگزاری انتخابات گفت: رییس جمهوری با حمایت و رفع نیازهای وزارت 
کشور در مواقع مختلف و موظف کردن همه دستگاه های اجرایی به همکاری با ما و تاکید 

بر مشارکت مردم در سخنرانی ها، نقش مهم در انتخابات داشت.
وی همچنین از رییس، اعضا و ستاد انتخابات کشور که ۱۰ ماه بی وقفه تلاش کردند، 

تقدیر کرد و گفت: روز انتخابات، حدود یک میلیون نفر مسائل انتخابات را اداره کردند و با 
هماهنگی بالا بر اساس آیین نامه های دقیق، به صورت منسجم کار خود را انجام دادند.

وزیر کشور، انتخابات را امن، آرام، دقیق و سالم ارزیابی کرد و ضمن تاکید بر سلامت 
انتخابات اظهارداشت: این بار توانستیم بیش از 55 هزار دستگاه احراز هویت داشته 
باشیم و تقریبا رای تکرار یا مرده و شناسنامه تقلبی یا باطله نداشتیم و ظرف کمتر از یک 

دقیقه هویت افراد احراز می شد.
احوال،  ثبت  ادارات  روسای  و  اجرایی  هیات های  دادستان ها،  از  فضلی  رحمانی 
معتمدین و هیات های بازرسی تقدیر کرد و گفت: تقریبا برای هر ۲ شعبه یک بازرس 

داشتیم که حدود ۲5 هزار نفر را شامل شد و همه آموزش دیده بودند.
وی با تشکر از شورای نگهبان و هیات های نظارت و مراجع چهارگانه وزارت اطلاعات، 
نیروی انتظامی، ثبت احوال و قوه قضاییه گفت: نیروهای سپاه و بسیج و ارتش هم به 

نیروی انتظامی در برقرار امنیت کمک کردند که قابل تقدیر است.
انتخاباتی امن، سالم و دقیق مبتنی بر قانون برگزار کردیم

وزیر کشور همچنین از وزارت دفاع به خاطر ساخت دستگاه های احراز هویت، ظرف 
۴ ماه تقدیر کرد و گفت: وزارت آموزش و پرورش هم با در اختیار قرار دادن کادر و فضای 

مدارس کمک بزرگی به انجام انتخابات کرد.
وی با اشاره به قطعی برق در برخی شهرها به علت برف سنگین گفت: در این خصوص 
به ما قول هایی داده شد و ما در روز انتخابات مشکل قطعی برق در هیچ کجای کشور 

نداشتیم که جای قدردانی دارد.
وی اضافه کرد: هر چند برخی از گروه های سیاسی به دلایلی که در تحلیل های خود 
نیز ارائه دادند، دلگیری ها و دلخوری هایی از بحث فرایند انتخابات در مقاطع مختلف 
داشتند اما نهایتا، ترغیب و تشویق و حضورشان در روز مشارکت حضور خوبی بوده است 

که امیدواریم فعال تر و پررونق تر و موثرتر باشند.
رحمانی فضلی گفت: ما در لایحه جدیدی که سال قبل، از دولت به مجلس شورای 
اسلامی دادیم، نقش احزاب را در انتخابات خیلی پررنگ دیدیم و حتی ما در آنجا 
رای گیری های لیستی را پیشنهاد کردیم و امیدوارم احزاب بتوانند در فرایند مختلف 

انتخابات نقش پررنگ تری را ایفا کنند.
وزیر کشور گفت: می توانیم با قدرت بگوییم امسال انتخاباتی امن، سالم، و دقیق 
مبتنی بر همان امری که قانون می خواست اجرا شد که لازم است از همه کسانی که این 

خصوص نقش را داشتند و کمک کردند، تشکر کنم.  
وی افزود:در هفته های منتهی به انتخابات اتفاقات زیادی در کشور افتاد و تبلیغات 
زیادی از بیرون و برنامه ریزی های زیادی توسط گروههای معاند و مخالف شد که هم 
وزارت اطلاعات در شناسایی و رصد و کنترل و هم سپاه در جایگاه خود و هم بسیج و 

نیروی انتظامی توانستند فضا را به صورت کاملا امن مهیا کنند.
مشارکت 2۵ درصدی در تهران 

رحمانی فضلی درباره میزان مشارکت استان تهران و شهر تهران گفت: در استان 
تهران دو میلیون و 5۳۹ هزار و ۷۶۳ نفر که به میزان ۲۶.۲  درصد مشارکت داشتند و 
در حوزه تهران، ری و شمیرانات و پردیس یک میلیون و ۸۴۱ هزار و ۸۹۱ نفر به میزان 
۲5.۴ درصد مشارکت کردند.  در قم با وجود شیوع ویروس کرونا؛ میزان مشارکت مردم 
بیش از ۴۳ درصد بود. وزیر کشور با اشاره به بیشترین درصد و کمترین درصد مشارکت 
در انتخابات گفت: بیشترین درصد مشارکت در استان کهگیلویه و بویراحمد با ۷۱ درصد 

بود و کمترین مشارکت هم به استان تهران با ۲/۲۶ درصد مربوط است.
رحمانی فضلی در پاسخ به پرسشی درباره اجرای قرنطینه برای مقابله با کرونا گفت: 
متصدی این کار وزارت بهداشت است و آنها باید در این مورد تصمیم بگیرند که  اگر چنین 

تصمیمی گرفته شود  وزارت کشور آماده است.
وی در پاسخ سوالی درباره این که چرا با وجود ورود ویروس کرونا به داخل کشور 
انتخابات به تعویق نیفتاد، گفت: از همان روز که مشخص شد ویروس کرونا وارد کشور 
شده به مردم اعلام شد. برخی توصیه های شاید دلسوزانه از طریق برخی افراد غیررسمی 
حتی در این ایام به ما داده شد که بهتر بود ورود کرونا اعلام نمی شد و انتخابات برگزار 
می شد. اما واقعا دولت از همان ابتدا و لحظه اول، قبل از این که مشخص شود کرونا 
وارد شده  از روزهای اول روحانی در دولت مطرح کردند هر گاه حس کردید و تشخیص 
دادید که موردی از کرونا در ایران است مطرح کنید  چرا که این مساله جان مردم است که 

علیرغم این مساله مردم شرکت خوبی در انتخابات داشتند.  
وزیر کشور افزود: برخی ها توصیه داشتند که انتخابات را عقب بندازیم. در مورد شهر 
قم اصرار داشتند انتخابات را در این شهر به تعویق بیندازیم، ولی من به عنوان مسئول 
انتخابات هیچ کدام از اینها را نپذیرفتم به دلیل این که تقویم انتخاباتی ما به گونه ای است 
که در این موعدی که گفته شده، باید برگزار شود.وگرنه تشکیل مجلس بعدی به تعویق 

می افتاد که خلاف قانون است.
وی گفت: ضمن این که در ۴۰ سال گذشته از عمر انقلاب همیشه انتخابات به موقع 
انجام شود البته درصدی از حضور مردم در این انتخابات به دلیل کرونا دچار وقفه و 

اشکال شد که امیدوارم خداوند به آنها هم توفیق دهد که در مراحل بعد فعال تر باشند.

وزیر کشور :

نپذیرفتم انتخابات درشهرقم به تعویق بیفتد

 وزیر ارتباطات در برنامه زنده تلویزیونی »زنده باد زندگی« گفت: بعد از پایان دوره وزارت، 
دوست دارم به فضای تحقیق برگردم. خوشحالم عملکردم طوری بوده که من را در سطح 
ریاست جمهوری می بینند البته من چنین تصمیمی ندارم، هرچند از نظر سنی هم منع 

قانونی در این خصوص وجود ندارد.
آذری جهرمی  صبح دیروز  با حضور در برنامه زنده باد زندگی درباره فضای مجازی صحبت 
کرد. او معتقد است ملت های دیگر، ملت ایران را ملتی می پندارند که دست بر زانوی خود 
گرفته اند و مقاوم هستند و اگر مشکلی وجود دارد بین حکومت هاست. در فضای مجازی 
مشکل ما این است که بازی پروپاگاندای کشورهای مخالف در جریان است اما ما فضای 
مجازی خود را برای پاسخگویی به این مسائل محدود کرده ایم. وزیر ارتباطات در خصوص 
مرز باریکی که بین آزادی بیان و هرج و مرج در فضای مجازی وجود دارد، گفت: فاصله 

بین این دو، قانون است. مسئله این است که در فضای مجازی قانون روشن نداریم چرا که 
کشور این فضا را به رسمیت نمی شناسند. ما به لحاظ رسانه ای در کشور تک بعدی عمل 
می کنیم و به صدا و سیما بسنده می کنیم. اما واقعیت این است که رسانه های اجتماعی و 
نوین را به رسمیت نمی شناسیم و با آن مشکل داریم و آن را قانون مند نکرده ایم. ضمن این 
که با مطبوعات نیز سلیقه ای رفتار می شود. او اشاره کرد: امروز درگیر بیماری کرونا هستیم. 
پرستاران و پزشکان در خط مقدم این جبهه هستند. وزارت بهداشت در جنگ سختی که 
دارند خوب عمل می کنند و اگر روی فضای مجازی بیشتر تمرکز می کردیم قطعا امروز با 
شایعات رو به رو نبودیم. اگر دستور العمل ها، تعداد مبتلایان، تاییدیه ها و تکذیبیه ها را در یک 

سایت منتشر می کردند قطعا اطلاع رسانی بهتری صورت می گیرد.
محدود کردن فضای مجازی، گل به خودی است 

جهرمی با بیان این که در کنار هر تغییری، مقاومت هایی وجود دارد و این فقط در کشور ما 
هم نیست، افزود: اگر این نگاه را اصلاح نکنیم، زمان را از دست می دهیم. ما می توانیم در 
حوزه فناوری تاثیرگذار باشیم اما اگر زمان را از دست بدهیم، حتما عقب می مانیم. فضای 
مجازی ظرفیت دارید که بتوایم با کشورهای دیگر ارتباط برقرار کنیم و واقعیت ها را بگوییم 
اما محدود کردن فضای مجازی، گل به خودی است که در کشور زده ایم و مانع برقراری این 
پاسخگویی شده ایم. او در خصوص دولت الکترونیک گفت: دولت الکترونیک زیرساختی 
دارد که در آن پیشرفت خوبی داشته ایم. سال ۹۲ سیصد هزار ایرانی به موبایل پهن باند و 
۴ میلیون در خانه اینترنت داشتند. اما امروز نزدیک به ۷۰ میلیون ایرانی در گوشی تلفن 
همراه خود اینترنت پهن باند دارند. بالغ بر ۲۰هزار میلیارد تومان دولت و مقدار زیادی بخش 
خصوصی در این بخش سرمایه گذاری کرده است. وی خاطرنشان کرد: اصل کاری که 
باید انجام شود این است که تبادل اطلاعات بین دستگاه ها اتفاق بیفتد. دستگاه ها معمولا 

مراجعات مردمی را به جهت ایجاد رانتی که می کنند، دوست دارند و به همین دلیل در 
مقابل تبادل اطلاعات و متمرکز شدن آن ها در یک نقطه مقاومت می کنند. برای محسوس 
شدن خدمات دولت الکترونیک باید این تبادلات شکل بگیرد. وزیر ارتباطات در مورد دغدغه 
جدی جوانان در حوزه اقتصاد گفت: جوانان موانع زیادی دارند و با تهدیدات مواجه هستند. 
بخشی از تقصیر هم گردن خود ماست. در هر صورت من مسئول ارتباطات کشور هستم و 
باید در اکوسیستم تصمیم گیری حضور داشته باشم. واقعیت این است که در کنار وزیر بودن 
دیدگاه هایی دارم و باید طرح کنم. هر چند قانون با دیدگاه من متفاوت باشد. من به عنوان 

مجری قانون باید به آن احترام بگذارم اما دیدگاهی هم داریم و آن را بیان می کنم.
مدیران نسل یک هنوز در کشور مانده اند

او گفت: ما بنا بر رای مردم انتخاب می شویم و باید به آن ها خدمت کنیم. خواسته مردم 
امروز فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال است که تمام رهبران دنیا در خصوص آن صحبت 
می کنند. برای پیاده سازی اقتصاد دیجیتال مقاومت هایی وجود دارد و تغییراتی ایجاد می 
کند. توان آن فردی که مقاومت می کند بیش از توان فردی است که قرار است تغییر ایجاد 
کند. دلیل این است که مدیران نسل یک هنوز در کشور مانده اند و درک خوبی از فضای 
مجازی ندارند. فضای آینده دنیا فضای فناوری و جوانانه است. بسیاری از مدیران تصمیم 
گیر ما در مجلس، دولت، قوه قضاییه و دیگر نهادهای تصمیم گیر درکی از فضای مجازی 
برای شخص خودشان روشن نیست و چیزی که بیشتر به آن ها منتقل می شود ترس فضای 
مجازی است. نگرانی هست ولی راه حل رفع نگرانی مهم است. جهرمی اظهار داشت: این 
تغییر رخ خواهد داد و جوانان آینده کشور را خواهند ساخت. شکاف نسلی که در کشور وجود 
دارد دلیل این است که زور استقامت کنندگان بیش از زور تغییردهندگان است. من در بدنه 

دولت دست تنها هستم و شاید زورمان کم باشد.

وزیر ارتباطات اعلام کرد

برای رئیس جمهور شدن منع قانونی ندارم



تلفات کرونا در ایران به ۸ نفر رسید
 رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تعداد 
تلفات بیماری کرونا در ایران به ۸ و تعداد مبتلایان به ۴۳ نفر رسید.کیانوش جهانپور روز یکشنبه افزود: 
از بین موارد بررسی شده از روزشنبه تا ظهر دیروز بر اساس نتایج آزمایش های تایید شده تعداد ۱5 نفر 
دیگر مبتلا به کووید ۱۹ یا ویروس کرونای جدید شناسایی شدند. از این تعداد ۷ نفر در قم، چهار نفر 
تهران ، دو نفر گیلان و یک نفر استان مرکزی و یک نفر تنکابن )مازندران( بودند و از این افراد طی ۲۴ 
ساعت گذشته سه نفر جان خود را از دست دادند.وی گفت: بر این اساس کل آمار مبتلایان شناسایی 
شده به ویروس کرونای جدید در ایران ۴۳ نفر است که از این تعداد هشت نفر جان خود را از دست داده 
اند.بر اساس آخرین آمار سازمان بهداشت جهانی، ویروس کرونای جدید تاکنون ۷۸ هزار و ۸۶۶ نفر به 
این ویروس مبتلا شده اند و دو هزار ۴۶۴ نفر جان خود را از دست داده اند. از مجموع مبتلایان به این 
ویروس تاکنون ۲۳ هزار و ۳۳۴ هزار نفر بهبود یافته اند و 5۳ هزار و ۶۸ نفر هنوز مبتلا هستند.بیشترین 
موارد مرگ این بیماری با دو هزار و ۴۴۶ نفر در چین بوده و بعد از آن ایران و کره جنوبی با هشت کشته 
در رتبه دوم قرار دارند. تعداد مبتلایان به ویروس کرونای جدید در کره جنوبی ۷۶۸ نفر و در ایران تاکنون 
۴۳ نفر است. بعد از آن از نظر تعداد مبتلایان کشور ژاپن قرار دارد که با ۱۴۲ مبتلا یک کشته داشته 

است. این ویروس در ایتالیا نیز تاکنون با ۱55 مبتلا تاکنون دو کشته داشته است. 

رکورددار بالاترین رأی در انتخابات مجلس تهران کیست؟
آیت الله هاشمی با کسب ۱۸۹۱۲۶۴ رأی از مردم تهران در دومین انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
رکورددار بیشترین رأی در بین منتخبان اول تهران در انتخابات یازده گانه مجلس شورای اسلامی است.

تهران به دلیل تراکم جمعیت، بیشترین واجدین شرایط را در میان حوزه های انتخابیه در سراسر کشور 
دارد و به سبب پایتخت بودن مهم ترین حوزه انتخابیه مجلس نیز محسوب می شود.در یازدهمین دوره 
انتخابات مجلس و بر اساس آمار وزارت کشور، محمدباقر قالیباف با ۱۲۶5۲۸۷ رای در جایگاه نخست 
آرای تهران قرار گرفت. این در حالی است که محمدرضا عارف در انتخابات مجلس گذشته توانسته بود 
۱۶۰۸۹۲۶ رای کسب کند.در میان یازده دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، اما آیت الله هاشمی 
رفسنجانی رکورددار است، او توانسته بود در انتخابات مجلس دوم ۱۸۹۱۲۶۴ رای کسب کند.آیت الله 
هاشمی البته رکورددار درصد کسب آرا نیز هست، او در دو دوره دوم و سوم انتخابات مجلس توانسته 
بود، به ترتیب ۸۱.۹ و ۸۲.۳ درصد از آراء ماخوذه را به خود اختصاص دهد، آماری که هیچ گاه تکرار 

نشد. حدادعادل هم از جهت دفعات تکرار رأی اول بودنش رکورددار است.

رکورد حضور زنان در مجلس یازدهم می شکند؟
براساس اعلام ستاد انتخابات کشور تاکنون 17 زن به مجلس یازدهم راه پیدا کرده اند و یک زن نیز 
برای حضور در مجلس به مرحله دوم انتخابات مجلس یازدهم راه پیدا کرده است. بر این اساس در 
مرحله اول انتخابات مجلس زنان رکورد 17 کرسی مجلس دهم را در مجلس یازدهم نیز حفظ کرده اند 
و در صورت پیروزی یک زن دیگر در مرحله دوم رکورد حضور زنان در مجلس شکسته می شود. البته در 
انتخابات مجلس دهم ۱۸ نماینده زن از سوی مردم انتخاب شده بودند که پس از آن با رد صلاحیت 
مینو خالقی توسط شورای نگهبان وی از راهیابی به مجلس بازماند و تعداد نمایندگان زن مجلس 
یازدهم، ۱۷ نفر شد. در دوره اول تا سوم مجلس ۴ زن، در دوره چهارم ۹ زن، در دوره پنجم ۱۴ زن، 
در دوره ششم ۱۳ زن، در دوره هفتم ۱۳ زن، در دوره هشتم ۸ زن و در دوره نهم نیز ۹ زن به عنوان 

نمایندگان مردم در مجلس حضور داشتند.

علاءالدین بروجردی از حضور در مجلس بازماند
 علاءالدین بروجردی نماینده ای بود که از حضور در مجلس یازدهم باز ماند.علاءالدین بروجردی که 
زمانی معاون علی اکبر ولایتی در وزارت خارجه بود سال ۷۸ از حوزه انتخابیه بروجرد وارد خانه ملت 
شد و این نمایندگی برای ۲۰ سال تمدید شد، اما مجلس دهم برای این نماینده چندان خوش یمن 
نبود. او که در طول ۲۰ سال نمایندگی ۱۴ سال رئیس کمیسیون امنیت ملی بود سال ۹۶ مجبور شد 
کرسی ریاست را به دیگری بدهد.بروجردی که در نهایت توانست از سد شورای نگهبان عبور کند به 
جای آنکه از حوزه بروجرد که دو دهه نمایندگی اش را به عهده داشت شهرستان لارستان از توابع فارس 
را انتخاب کرد، اما آنجا هم نتوانست رای اکثریت را به دست آورد و خرداد ۹۹ باید حداقل برای ۴ سال 

با این کرسی خداحافظی کند.

جودوکار جنجالی باز هم حذف شد 
 سعید ملایی ملی پوش سابق ایران که با مهاجرت از کشورمان باعث تعلیق جودو شده بود باز هم 
در رقابت گرند اسلم بازنده شد. سعید ملایی ملی پوش سابق جودوی ایران که پس از مهاجرت، با 
مصاحبه های خود زمینه تعلیق جودوی ایران را فراهم کرده بود، در بازی های گرند اسلم ۲۰۲۰ مقابل 
حریفان متوسط خود شکست خورد و از دور رقابت ها حذف شد. این سومین بار است که در رقابت های 
بین المللی سعید ملایی از رقابت ها حذف می شود و این ورزشکار که زمان حضورش در ایران قهرمان 

جهان محسوب می شد.

تعطیلی مدارس استان قم تا پایان هفته
  برای جلوگیری از گسترش ویروس کورنا در قم، با موافقت استاندار همه مدارس، دانشگاه ها، مهد 

کودک ها، مدارس حوزوی و مراکز آموزشی تا پایان هفته تعطیل است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر گاه مردانی همشأن ، نزد شما 
آمدند ، دخترانتان را بی درنگ به 

همسری آنها در آوريد .

دوشنبه - پنجم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4990

ویژه ای  ظرفیت  قم  اینکه  بیان  با  استاندارقم   
از  حمایت  گفت:  دارد،  دستباف  فرش  درصادرات 
صنعت فرش ابریشم دستباف می تواند جان تازه ای 

به صادرات کشور داده و سبب ارزآوری شود.
فرش  صنعت  گویی،  و  درگفت  سرمست   بهرام 
دستباف قم را یکی از جلوه های مهم صادراتی استان 
دانست و افزود: قم در زمینه تولید فرش دستباف 

ابریشم دارای یک برند منحصر فرد جهانی است.
وی اظهار داشت:  برای حل مشکلات فعالان فرش 
قابل  اقدامات  گذشته  سال  یک  درطول  دستباف 
انجام گرفته و مهمترین آن  این استان  توجهی در 

بهبود فضای تامین مواد اولیه است.
دستباف  ابریشم  فرش  تولید  مرکز  مهمترین  قم 
دستباف  فرش  درصد   ۹۰ از  بیش  و  است  کشور 
تولید شده در این استان به کشورهای مختلف صادر 

می شود.
به گفته استاندارقم، صنعت فرش، کفش و دمپایی، 
فرصت های  مهمترین  فلزی  و  پلیمری  صنایع 

صادراتی این استان هستند.
بهبود  پایه اصلی دررونق صادرات  ادامه داد:  وی 
فضای کسب و کار و حمایت از واحدهای صنعتی و 

فعالان اقتصادی است.

استاندار قم خاطرنشان کرد: همچنین برخی از 
واحدهای صنایع پلمیری استان ظرفیت قابل توجهی 

در صادرات کالا به کشورهای هدف صادراتی دارند.
از حجم صادرات استان  زیادی  افزود: بخش  وی 
قم از نظر وزنی را صادرات صنعت کفش و دمپایی 

ماشینی تشکیل می دهد.
دیگر  و  افغانستان  عراق،  شد:  یادآور  سرمست 
صادراتی  بازارهای  مهمترین  همجوار  کشورهای 

صنعت کفش و دمپایی قم می باشند.
وی اظهار داشت: قم در صنعت کفش دارای برند 
ویژه خود بوده و هر سال نمایشگاه های مختلفی 
در سطح ملی و بین المللی برای معرفی این صنعت 

صورت می گیرد.
استاندار قم گفت: وجود صنایع متنوع فلزی، آهن و 
چدنی ظرفیت قابل توجهی برای توسعه صنعتی این 

صنایع و صادرات محصول نهایی ایجاد کرده است.
واحدهای  گسترده  فعالیت  کرد:  خاطرنشان  وی 
صنعتی تولید کننده مواد شوینده و شهرک تخصصی 
چوب و مبلمان نیز بر فرصت های صادراتی استان 

افزوده است.
سرمست گفت: برای توسعه صادرات در قم جلسات 
کارگروه های مرتبط به صورت مستمر برگزار و سیاست 

های تعیین شده را به پیش می برند.
استاندار قم یادآور شد: از ابتدای امسال تا پایان 
آذرماه ۱۷۰ میلیون دلار کالا با ارزش وزنی ۲۰۰ هزار 

تن از قم صادر شده است.
وی اضافه کرد: این آمار نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۲۰ درصد رشد داشته است.

 قائم مقام شهردار قم ا خبرداد
تسویه مالی باکلیه پیمانکاران تا پایان سال 

قائم مقام شهردار قم از تسویه مالی با کلیه پیمانکاران تا پایان سال ۹۷ خبر 
داد و گفت: در حال حاضر بدهی شهرداری قم به عددی زیر 5۰ میلیارد 
تومان رسیده و وضعیت شهرداری قم را در حوزه مسائل مالی می توان مطلوب 

ارزیابی کرد.
ابراهیم معتمدی با اشاره به مدیریت تیم شهرداری در چندین سال گذشته، 
اظهار داشت: در چند سال گذشته اتفاقات قابل توجه ای در شهر افتاده که 
علاوه بر پیشبرد اهداف مشخص شده تحولی نیز در مدیریت شهری بوده 
است. قائم مقام شهردار قم اجرای پروژه های عمرانی را در شهر قم موردبررسی 
دوره های  نیمه تمام  پروژه های  اتمام  در  پروژه ها  مدیریت  افزود:  و  قرارداد 
امروز  که  است  نکته ای  شهر  در  مهم  پروژه های  اجرای  و  قبلی  مدیریت 

موردتوجه همه شهرداری ها در کشور قرارگرفته است.
معتمدی تدوین نظام نامه مدیریتی برای همه شهرداری های کل کشور را 
در قم نشان از مدیریت علمی و قدرت اجرایی شهرداری قم دانست و تصریح 
کرد: امروز شاهد تدوین نظام نامه مدیریتی توسط شهردار قم برای کل کشور 
هستیم. وی یکی از اتفاقات مهم در شهرداری را ساماندهی بدهی شهرداری 
عنوان کرد و گفت: در سال ۹۴ عدد بدهی های شهرداری قم ۴۳۲ میلیارد 
تومان به غیراز پرونده های مفتوح بوده و تیم جدید شهرداری با این شرایط 
آغاز به کارکرده است. قائم مقام شهردار قم از تسویه مالی با کلیه پیمانکاران 
تا پایان سال ۹۷ خبر داد و خاطرنشان کرد: در حال حاضر بدهی شهرداری 
قم به عددی زیر 5۰ میلیارد تومان رسیده و وضعیت شهرداری قم را در حوزه 
مسائل مالی می توان مطلوب ارزیابی کرد. معتمدی تدوین برنامه 5 ساله و 
۲۰ ساله شهر را در شرایط اقتصادی کشور ارزیابی و بیان کرد: شهرداری قم 
با توجه به ناپایداری اقتصادی و نوسانات ارزی توانسته بیش از ۸۰ درصد 
برنامه های 5 ساله شهر را اجرا کند. وی ضمن عذرخواهی از مردم به خاطر 
تأخیر در افتتاح بعضی از پروژه ها در شهر تأکید کرد: ما درباره تأخیر در اتمام 
پروژه ها حق را به مردم داده و پاسخگوی مطالبات مردمی هستیم اما از مردم 
توقع داریم عملکرد شهرداری را با توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر کشور و 
محدودیت های بودجه ای شهرداری مورد ارزیابی قرار دهند. قائم مقام شهردار 
قم ادامه داد: امروز شاهد عملیات عمرانی جهت تکمیل رینگ ترافیکی شهر 
بوده و تسریع در اجرای پروژه ها نیازمند همکاری همه دستگاه داشته و تا 

امروز این تعامل و همکاری نیز به خوبی انجام شده است.
  

ضدعفونی مستمر اتوبوس های درون شهری ؛

ارائه آ موزش های بهداشتی به 3۰۰۰ 
پاکبان شهرقم

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با اشاره 
به آموزش اولیه موارد بهداشتی ۳ هزار پاکبان ها و کارگران فضای سبز گفت: 

اتوبوس های درون شهری به صورت مستمر ضدعفونی می شوند.
اقدامات  به  اشاره  با  با خبرنگاران،   سیدمحسن میرهادی در گفت وگو 
صورت گرفته در شهرداری در راستای پیشگیری از انتشار کروناویروس، اظهار 
کرد: با توجه به خدمات گسترده شهرداری در شهر، برای پیشگیری از انتشار 
ویروس جلسه ای تشکیل شده و اولویت کار در خصوص پاکبان ها و کارگران 
فضای سبز گذاشته شده است. وی با اشاره به آموزش اولیه ۳ هزار پاکبان ها 
و کارگران فضای سبز تصریح کرد: پیمانکاران شهرداری موظف شده اند تا 
تامین ماسک و دستکش برای کلیه کارگران را انجام دهند. مدیرکل هماهنگ 
و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه در کلیه مناطق 
و شهرداری مرکز کارتکس و ثبت ساعت موقتا حذف شده است خاطرنشان 
کرد: ضدعفونی مستمر آسانسورها به دلیل تجمع مردم و نصب پاکت های 
دستمال کاغذی در آنها برای رعایت بهداشت عمومی انجام شده است. وی 
به اختصاص ۳۰ عدد پرتابل ۳*۴ و ۴ عرشه پل در سطح شهر به اطلاع رسانی 
در خصوص کروناویروس گفت: انتقال زباله های عفونی در بیمارستان های 
کامکار و فرقانی به صورت ویژه و مستقیم به سایت البرز انجام می شود. 
میرهادی ضدعفونی مستمر اتوبوس های درون شهری را مورد توجه قرار داد 
و افزود: پوسترهایی برای اطلاع رسانی به شهروندان در اتوبوس ها در خصوص 

موارد بهداشتی نصب شده است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

احداث ۵۰۰ کیلومتر باغچه طولی 
در شهر تا سال ۱۴۰۰

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث مجموعا 
5۰۰ کیلومتر باغچه طولی در شهر تا سال ۱۴۰۰ خبر داد.

 پیام جوادیان با اشاره به اجرای نهضت سبز معابر، تصریح کرد: از اواخر سال 
۹۴ این پروژه آغاز شده و تاکنون بیش از ۳۰۰ کیلومتر طول باغچه طولی 
در معابر ایجاد شده است؛ درختان انتخاب شده عمدتا خزان دار هستند و 
زیبایی پاییز را به شهر می دهند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم ادامه داد: کاشت درختان اکالیپتوس در شهر ممنوع شده و 
درختان کاشته شده در شهر از موارد مناسب اقلیم قم بوده است. جوادیان 
با اشاره به طرح توسعه درختکاری در حاشیه معابر، گفت: سال ۹5 بالغ بر 
۴۷ کیلومتر، سال ۹۶ بالغ بر ۱۱5 کیلومتر، سال ۹۷ بیش از ۸5 کیلومتر و 
امسال بیش از ۷5 کیلومتر باغچه طولی در حاشیه معابر ایجاد شده است؛ 
سال آینده نیز بیش از ۸5 کیلومتر باغچه طولی و سال ۱۴۰۰ هم طبق برنامه 
بالغ بر ۷۰ کیلومتر باغچه طولی در حاشیه معابر ایجاد خواهد شد. وی با 
تاکید بر اینکه تا پایان برنامه اول پنج ساله شهرداری بیش از ۴۹۰ کیلومتر 
باغچه طولی حاشیه معابر ایجاد می شود، افزود: هر هکتار فضای سبز ۲.5 
تن اکسیژن تولید کرده، ۶۷ تن گرد و غبار را کاهش داده و ۸ تن دی اکسید 
کربن را تصفیه می کند؛ اجرای این پروژه در شهر ۳ هزار و ۳5۰ تن گرد و غبار 
تولید شده و ۴۰۰ تن دی اکسید کربن را جذب می کند. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم افزایش سطح سبز سرانه شهروندی، 
کنترل ریزگردها، ایجاد چشم انداز مطلوب، تقویت سفره های زیرزمینی، ایجاد 

پرچین های سبز، کاهش دمای شهر و… را از اهداف اجرا این پروژه دانست.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

کلیه پایانه های و پارک سوار شمالی قم 
هرروز ضدعفونی می شود

نیروهای  گفت:  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
پایانه های  روزانه همه سطوح  به صورت  بیماری  این  پایان دوره  تا  سازمان 
استان و پارک سوار شمالی را ضدعفونی کرده و نظارت به صورت شبانه روزی 
انجام می شود. رضا پوریافر با توجه به گسترش ویروس کرونا در شهر قم و 
لزوم رعایت نکات بهداشتی در پایانه های شهر، اظهار داشت: شهرداری قم 
برای جلوگیری از گسترش ویروس کرونا ضدعفونی کردن مراکز عمومی را در 
دستور کار قرار داده است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم از ضدعفونی کلیه پایانه های و پارک سوار شمالی شهرداری قم خبر داد و 
افزود: با توجه به جابه جایی مسافران از شهرهای مختلف و لزوم رعایت نکات 
بهداشتی برای عدم گسترش این ویروس ضدعفونی شدن کلیه پایانه ها و 
پارک سوار شمالی به صورت روزانه انجام می شود. پوریافر تأکید کرد: نیروهای 
پایانه های  روزانه همه سطوح  به صورت  بیماری  این  پایان دوره  تا  سازمان 
استان و پارک سوار شمالی را ضدعفونی کرده و نظارت به صورت شبانه روزی 
انجام می شود. وی ادامه داد: نمازخانه، سالن انتظار مسافران، سرویس های 
بهداشتی، خوابگاه رانندگان و محوطه اداری سازمان مکان هایی است که 

هرروز با مواد مورد تأیید دانشگاه علوم پزشکی هرروز ضدعفونی می شود.
 

شهردار منطقه پنج قم خبرداد

اجرای عملیات جدولگذاری خیابان 
مخابرات منطقه جمکران

 شهردار منطقه پنج قم گفت: پروژه جدولگذاری خیابان مخابرات جمکران 
با هدف رفع مشکل آبهای سطحی و زیباسازی منظر شهری ساماندهی زیر 

ساخت های منطقه، ارتقاء کیفی و بهسازی معابر انجام گردید.
علیرضا اقبالیان بیان داشت: با هدف زیباسازی منظر شهری و دفع آبهای 
سطحی و پیشگیری از آبگرفتگی احتمالی عملیات ۱5۰ متر جدولگذاری 
کوچه ۲۲ خیابان مخابرات جمکران منطقه در دستور کار قرار گرفته و با هزینه 
۳۰۰ میلیون ریال انجام گردید که بخشی از هزینه ها از محل عوارض مردمی 
تامین می گردد. شهردار منطقه پنج قم در پایان گفت: تسهیل در تردد و عبور 
و مرور و آماده سازی بستر جهت آسفالت محل و مناسب سازی پیاده رو ها از 

دیگر اهداف اجرای این طرح است.

استاندارقم:

قم ظرفیت ویژه ای در صادرات فرش دستباف دارد

آیت الله نوری همدانی: 

خدمت به مردم سرلوحه کار منتخبین مجلس باشد
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید در پیامی ضمن تشکر از آحاد ملت شریف ایران به 
خاطر حضور در انتخابات دوم اسفندماه، از منتخبین مردم خواسته است، تعهد، تدین، ولایت مداری، 
دشمن شناسی، دشمن ستیزی و به خصوص خدمت به این مردم وفادار را سرلوحه کار خود قرار دهند.

در این پیام که روز یکشنبه در پایگاه اطلاع رسانی آیت الله نوری همدانی منتشرشده آمده است: با 
استعانت از ذات اقدس حق و توجهات خاصه مولایمان حضرت بقیة الاعظم امام عصر)عج(، مردم 
شریف و متدین و ولایتمدار ایران بار دیگر از امتحان دیگری سربلند بیرون آمده و دشمنان خود را ناامید 
کردند. پیام ادامه یافته است: مردم ما نشان دادند با توجه به همه مشکلات به خصوص معیشت و 
اقتصاد، پایبند نسبت به اصل نظام هستند و تبلیغات شبانه روزی معاندان و دشمنان در شبکه های 

ماهواره ای و فضای مجازی اثر نداشته است.
پیام حاکی است: همان طور که در سخنان قبل از انتخابات عرض شد هیچ گاه دشمنان ملت ایران 
این گونه در مقابل ما صف آرایی نکرده بودند، لذا بر همگان به خصوص مسئولان لازم است نسبت به این 
مطلب هوشیاری داشته باشند. آیت الله نوری همدانی در این پیام از منتخبین مردم در مجلس شورای 
اسلامی خواسته است از هیچ خدمتی کوتاهی نکنند و در اولین فرصت برای حل مشکلات به خصوص 

معیشت و اشتغال تدابیر لازم را داشته باشند.
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای پنجمین دوره خبرگان رهبری، دوم 

اسفندماه امسال در سراسر کشور برگزار شد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد
ماسک و موادضدعفونی کننده رایگان در قم توزیع می شود 

حجم زیادی ماسک برای توزیع وارد قم شد
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: حجم زیادی ماسک برای توزیع در میان شهروندان وارد قم 

شده است. 
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم،  محمد رضا قدیر در پیام تصویری 
بیان کرد: درجریان برگزاری جلسه روزیکشنبه  کمیته های ستاد بحران کرونا، حجم زیادی از ماسک 

وارد استان شد که قرار است از طریق داروخانه ها و شبکه های مرکز بهداشت میان مردم توزیع شود.
وی افزود: قرار است توزیع به نحوی انجام شود که هجوم به مراکز توزیع صورت نگیرد و مردم برای 

دسترسی به ماسک دچار استرس نشوند.
وی با بیان تلاش های صورت گرفته برای تامین تجهیزات مورد نیاز و جلوگیری از بروز مشکلات در 
این زمینه، ادامه داد: تجهیزات و لوازم مورد نیاز به اندازه کافی تامین شده، اما چون کمی بار مراجعه به 
مراکز درمانی بالا رفته است، باید میزان ذخیره مناسب تجهیزات به خصوص در زمینه ماسک ان ۹5 و 

لوازم و لباس های مخصوص کادر درمان فراهم باشد.
قدیر با اشاره به این که روند تامین و توزیع ماسک در سطح قم ادامه دار است،  گفت:  دیروز در سطح 
استان توزیع ماسک صورت گرفت،  امروز نیز این کار ادامه یافت،  آقای وزیر بهداشت نیز قول دادند 

حجم قابل توجهی از ماسک را برای قم ارسال کنند.
وی همچنین از تمامی پرستاران و پزشکانی که در مراکز درمانی استان در خط مقدم مقابله با این 

بیماری هستند،  بسیار تشکر و قدردانی کرد.

طی 2 ماه اخیر انجام شد؛

امدادرسانی به ۲۵۹۰ نفر توسط هلال احمر قم
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: در ۲ ماه گذشته به ۲ هزار و 5۹۰ حادثه 

دیده خدمت رسانی شد که تعداد ۶۳۸ نفر مربوط به گیر کردن در برف و کولاک بوده است.
هادی سلیمی با اشاره به برنامه های دو ماهه اخیر معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم، 

افزود: طی این مدت ۳۸ حادثه به وقوع پیوسته است.
وی بیان کرد: ۳۸ مورد حادثه به وقوع پیوسته شامل پنج مورد برف و کولاک، ۲۸ مورد حوادث 

جاده ای و سه مورد خدمات مناسبتی و یک مورد حوادث کوهستان است.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم تصریح کرد: در این حوادث به ۲ هزار و 5۹۰ 
حادثه دیده خدمت رسانی شد که شامل ۶۳۸ نفر در برف و کولاک و ۷۶ نفر در جاده و هزار و ۸۷5 نفر 

در خدمات مناسبتی و یک نفر در کوهستان می شود.
وی گفت: مجموع کل آسیب دیدگان حوادث ۲ هزار و 5۸۳ نفر بوده که تعداد ۶۳۸ نفر در برف و 
کولاک گیر کرده اند و ۶۹ نفر در حوادث جاده ای و هزار و ۸۷5 نفر در خدمات مناسبتی و یک نفر در 
کوهستان بوده است. سلیمی عنوان کرد: مجموع کل نجات یافتگان طی ۲ ماهه اخیر ۲۱ نفر شامل 
۲۰ نفر انتقالی و یک نفر امدادرسانی سرپایی بوده است، همچنین در حوادث جاده ای یک نفر و در 

خدمات مناسبتی ۲۰ نفر در حوادث نجات یافتند.
وی در ادامه گفت: مجموع کل افراد اسکان داده شده از ابتدای دی ماه تاکنون ۱5 نفر بود که شامل 

گیر کردن ۱5 نفر در برف و کولاک می شود.
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم اظهار داشت: مجموع کل تیم های عملیاتی 
اعزام شده ۱۱۳ تیم به همراه ۴۸5 نفر نیروهای عملیاتی بوده است که از طریق ۲۶ دستگاه اعزام شده 

و این خدمات ارائه شد.
وی گفت: طی ۲ ماهه اخیر در عملیات اطفا حریق به یک مورد امدادرسانی شد و در مجموع کل 

عملیات رهاسازی انجام شده ۳۲ مورد گزارش شده است.
سلیمی افزود: میانگین زمان اطلاع رسانی حوادث جاده ای از زمان وقوع حادثه تا اطلاع به جمعیت 
یک دقیقه و ۱5 ثانیه و میانگین زمان حضور در صحنه عملیات حوادث جاده ای از اطلاع به جمعیت 
تا حضور در صحنه نیز ۱۴ دقیقه و ۴۰ ثانیه و میانگین مدت زمان عملیات در حوادث جاده ای از آغاز تا 

پایان عملیات نیز ۴۴ دقیقه و ۳۰ ثانیه است.

طرحسجادجعفری

وحشت ويروس »کرونا« از کاسبان »کرونا«!!!

نثر الدرّ : ج 1 ص ٢٦٧

رییس اداره پیش بینی هواشناسی استان قم گفت: بارش باران که از روز سه شنبه این 
هفته در این استان آغاز می شود از شدت بالایی برخوردار و ممکن است موجب سیلاب در 

رودخانه ها و آب گرفتگی معابر سطح شهر شود.
محمدرضا قاضی افزود:  امروزصبح آسمان صاف است و به تدریج از اواخر وقت با افزایش 

ابر همراه خواهد بود.
وی اضافه کرد: بارش باران از روز سه شنبه در استان آغاز می شود و تا ظهر روز چهارشنبه 

ادامه دارد که بر اساس نقشه های جوی، بارندگی شدت بالایی خواهد داشت.
به گفته وی، حداکثر بارندگی در سطح استان ۴۰ و در سطح شهر قم ۲۰ میلی متر 

پیش بینی می شود.
باید مسیر رودخانه قمرود بسته شود

قاضی گفت: با توجه به سیل آسا بودن بارندگی باید مسیر رودخانه قمرود بسته شود و 

آب گرفتگی سطح معابر شهر نیز دور از انتظار نمی باشد.
وی با اشاره به این که بیشترین بارش در غرب استان ازجمله در مناطق سلفچگان، 
 دستجرد و خلجستان خواهد بود، ادامه داد: پس از پایان بارندگی،  وزش باد حداکثر با 

سرعت ۶۰ کیلومتر بر ساعت خواهد بود و دما نیز ۱۰ درجه کاهش خواهد یافت.
وی بابیان این که حداکثر و حداقل دمای امروز ۱۷ و پنج درجه سانتی گراد بالای صفر 
است،  افزود: حداکثر دمای روز چهارشنبه هفت درجه بالای صفر خواهد بود و صبح 
پنجشنبه که سردترین صبح در این هفته است،  دما به سه تا چهار درجه زیر صفر خواهد 
رسید. رییس اداره پیش بینی هواشناسی قم گفت: بارندگی در ارتفاعات به صورت برف 

می باشد و پس از بارندگی، یخ زدگی و لغزندگی سطح محورهای استان، محتمل است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به شدت وزش باد در روز چهارشنبه، احتمال آسیب رسیدن 

به برخی سازه ها وجود دارد.

رییس اداره پیش بینی هواشناسی استان قم هشدارداد
باران سیل آسا در انتظار قمی ها

شهردار قم با صدور پیامی، انتخاب نمایندگان جدید 
مردم در مجلس خبرگان رهبری و مجلس شورای 

اسلامی را تبریک گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

انتخابات نماد و جلوه مرد م سالاری در نظام اسلامی 
است که در عرصه های مختلف در دوران بیش از ۴۰ 
ساله انقلاب شکوهمند اسلامی، ظهور و بروز ویژه ای 
داشته است. برگزاری ۳۷ انتخابات و همه پرسی در 
طول تاریخ انقلاب و مشارکت مطلوب مردم در آنها 
نشان دهنده تکیه انقلاب بر رای و خواست عمومی و 

مهر تاییدی بر نظام مردم سالاری اسلامی است.
حضور مردم در طول دوران انقلاب پای صندوق های 
بر  و  ساخته  بارورتر  را  انقلاب  درخت  همواره  رای، 
شکوه و عظمت آن در پیشگاه جهانیان افزوده است. 
به  را  رای  پای صندوق های  ما همواره حضور  ملت 
عنوان یک وظیفه شرعی و ملی دانسته و جلوه ای از 

اقتدار را پیش چشمان جهانیان آفریده اند.
ملت عزیز و مقتدر ایران در طول تاریخ با باوری عمیق 
به دنبال استقرار حق و عدالت در جهان بوده است و 
در هر فراز، متناسب با شرایط و مقتضیات، تصمیمات 
انتخابات  عرصه  در  و  است  گرفته  ساز  سرنوشت 
اولین  و  اسلامی  شورای  مجلس  دوره  یازدهمین 
میان دوره پنجمین مجلس خبرگان رهبری نیز اقتدار 
خود را به نمایش گذاشته و حماسه ای جدید را آفریدند.
انقلاب  خدوم  چهره  به  تبریک  ضمن  اینجانب 
منتخب  یزدی  محمد  آیت الله  حضرت  اسلامی 
مردم قم در انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان 

رهبری و برادران ارجمند آقایان دکتر احمد امیرآبادی 
و  ذوالنوری  والمسلمین  الاسلام  حجت  فراهانی، 
انتخابات  در  مردم  منتخبین  زاکانی  علیرضا  دکتر 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی که توفیق 
خدمت به مردم در خانه ملت را پیدا کردند و آرزوی 
توفیق برای ایشان، از مردم بصیر، ولایتمدار و انقلابی 
قم مقدس که با حضور خود پای صندوق های رای بار 
دیگر توطئه دشمن را خنثی کرده و مشت محکمی 
بر دهان استکبار و یاوه گویان خارجی و داخلی زدند 

تقدیر و تشکر می نمایم.
سید مرتضی سقائیان نژاد- شهردار قم
سوم اسفندماه 1۳98

پیام تبریک شهردارقم به منتخبین مردم قم 

نایاب  کالای  ماسک  »کرونا«/  کاسبان  جولان 
داروخانه های با وجود اینکه ابتلا به کرونا در برخی 
شهرستان ها تکذیب شده است، ماسک به کالای 

نایاب داروخانه ها تبدیل شده است.


